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Op woensdag 17, donderdag 18, woensdag 24 en donderdag 25 november en op 

woensdag 1 en donderdag 2 december 2021 behandelde de Commissie voor Cul-

tuur, Jeugd, Sport en Media het ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegro-

ting van de Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2022. 

 

De bespreking van de begrotingsopmaak voor 2022 gebeurde telkens in samen-

hang met de BBT over die respectieve bevoegdheid:  

− beleids- en begrotingstoelichting Sport (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 13-J/1); 

− beleids- en begrotingstoelichting Media (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 13-W/1); 

− beleids- en begrotingstoelichting Jeugd (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 13-V/1); 

− beleids- en begrotingstoelichting Cultuur (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 13–B/1). 

 

Op woensdag 17 november lichtte Ben Weyts, viceminister-president van de 

Vlaamse Regering en Vlaams minister van Onderwijs, Sport, Dierenwelzijn en 

Vlaamse Rand, de bevoegdheid Sport toe. Op woensdag 1 december besprak de 

commissie deze bevoegdheid met de minister en stemde ze er indicatief over. 

 

Op donderdag 18 november lichtte Benjamin Dalle, Vlaams minister van Brussel, 

Jeugd en Media, de bevoegdheden Jeugd en Media toe. Op donderdag 25 november 

besprak de commissie de bevoegdheid Media met de minister en stemde ze er 

indicatief over. Op donderdag 2 december besprak de commissie de bevoegdheid 

Jeugd met de minister en stemde ze er indicatief over. 

 

Op woensdag 24 november lichtte Jan Jambon, minister-president van de Vlaamse 

Regering en Vlaams minister van Buitenlandse Zaken, Cultuur, Digitalisering en 

Facilitair Management, de bevoegdheid Cultuur toe. Op donderdag 25 november 

besprak de commissie deze bevoegdheid met de minister-president en stemde ze 

er indicatief over. 

 

De presentaties bij de toelichtingen door de ministers Weyts en Dalle, en de door 

minister Dalle achteraf bezorgde schriftelijke antwoorden, zijn te vinden op de dos-

sierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be.  

 

(De vergaderingen van 17 en 18 november werden als hybride vergaderingen ge-

organiseerd. Alle andere hierboven vermelde vergaderingen werden als videocon-

ferentie georganiseerd.) 

I. Sport 

1. Toelichting 

1.1. Begrotingsopmaak 2022 

Minister Ben Weyts kondigt aan dat de budgetten voor sportbeleid in 2022 opnieuw 

zullen stijgen, tot 167 miljoen euro vastleggingskredieten en 184 miljoen euro be-

taalkredieten. Daarmee zijn ze 9 procent hoger dan bij de start van deze regeer-

periode.  

 

Sport Vlaanderen krijgt van de algemene uitgavenbegroting een werkingstoelage, 

een investeringstoelage en een toelage voor het antidopingbeleid. Die zijn samen 

goed voor ongeveer 144,8 miljoen euro VAK en 161 miljoen euro VEK. Daarnaast 

heeft Sport Vlaanderen ongeveer 14 miljoen euro aan eigen ontvangsten.  

 

Bij de werkingstoelagen meldt de minister vier wijzigingen:  

− een toename van 1,5 miljoen euro ten gevolge van indexering;  

− een vermindering met 373.000 euro door een ingreep op lonen en werkings-

middelen;  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11206
https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11206
http://www.vlaamsparlement.be/
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− een vermindering met 36.000 euro voor een compensatie van het Vlaams Ac-

tieplan Energie-efficiëntie;  

− een toename met 195.000 euro door het terugzetten van de eenmalige ver-

mindering van de niet-aangewende overflowmiddelen 2020.  

 

Bij de investeringstoelagen gaat het om twee grote wijzigingen:  

− een vermindering met 5 miljoen euro ten gevolge van een eenmalige overhe-

veling naar de onderwijsbudgetten met het oog op een oproep voor het open-

stellen van schoolsportinfrastructuur, waarbij Sport Vlaanderen nauw betrok-

ken is;  

− een vermindering van 4,7 miljoen euro VEK voor de bijstelling van de betaal-

kalender.  

 

De aparte toelage voor het antidopingbeleid, de werking van de NADO, blijft gelijk.  

 

De eigen ontvangsten, vooral uit de exploitatie van de sportcentra, stijgen met 

280.000 euro tot ongeveer 14 miljoen euro.  

 

Aan uitgavezijde zijn er zes inhoudelijke structuurelementen:  

− Sport voor Allen;  

− infrastructuur;  

− gezond en ethisch sporten;  

− topsport;  

− internationaal en interregionaal sportbeleid; 

− antidoping.  

 

Sport Vlaanderen staat als enige entiteit voor de zes ISE’s in. Alle middelen zijn 

daar gegroepeerd. De grootste hap, meer dan 100 miljoen euro VAK en 105 miljoen 

euro VEK, gaat naar Sport voor Allen. Het ISE infrastructuur bevat de middelen 

bestemd voor investeringen en onderhoudswerken in de centra van Sport Vlaan-

deren en andere sportinfrastructuur. In 2022 is daarvoor 34 miljoen euro VAK en 

51 miljoen euro VEK beschikbaar. Dat de vereffeningskredieten hoger zijn, is het 

gevolg van investeringen die voordien vastgelegd zijn, maar in 2022 moeten wor-

den betaald.  

 

Voor gezond en ethisch sporten is er in 2022 zowel in vastleggingskredieten als in 

vereffeningskredieten 760.000 euro beschikbaar. Voor topsportbeleid is er dat jaar 

een budget van 26 miljoen euro, waar het voorheen 24 miljoen euro was. Voor het 

voeren van een internationaal en interregionaal sportbeleid wordt 91.000 euro uit-

getrokken. Tot slot bedraagt het budget van NADO-Vlaanderen ook in 2022 onge-

veer 1 miljoen euro in VAK en VEK.  

 

De minister toont vervolgens details per ISE. In het Sport voor Allenbeleid zijn de 

lonen de grootste uitgavepost. Daarnaast zijn er de subsidies in het kader van het 

Sportfederatiedecreet, meer dan 28 miljoen euro, en 3,5 miljoen euro voor het 

decreet betreffende de tewerkstelling in de sport.  

 

Bij de tweede ISE infrastructuur zijn de belangrijkste uitgaveposten in 2022: 12,3 

miljoen euro VAK en 28,6 miljoen euro VEK voor de uitvoering van het decreet 

betreffende de bovenlokale en topsportinfrastructuur; en 8,5 miljoen euro VAK 

voor investeringen in de eigen centra van Sport Vlaanderen. De interne stromen 

met betrekking tot de vzw Sportcomplex behelzen de beschikbaarheidsvergoeding 

2022 van 1,1 miljoen euro en een begrotingstechnische aanpassing. Omdat de vzw 

nog geen uitgaven deed, werden de beschikbaarheidsvergoeding en de investe-

ringsbijdrage aan de vzw Sportcomplex in de vorige jaren geboekt op een specifiek 

artikel. Aangezien de bouw nu van start gaat en er uitgaven zijn, worden die bud-

getten overgeboekt op een ISE-artikel.  
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De 759.000 euro op de derde ISE gaat integraal naar het beleid voor gezond en 

ethisch sporten, waarmee onder andere subsidies voor partners zoals ICES, Ge-

zond Sporten en Fitness Vlaanderen worden betaald.  

 

Het budget van 26 miljoen euro voor topsport betreft de lonen van de topsporters 

onder contract bij Sport Vlaanderen, en daarnaast de uitvoering van het Topsport-

actieplan, waaronder de prestatieprogramma’s en talentontwikkelingsprogramma’s. 

De minister herhaalt dat het budget van 91.000 euro voor een internationaal sport-

beleid constant blijft.  

 

De middelen voor het ISE antidoping bestaan uit de dotatie aan NADO Vlaanderen 

en het boetegeld voor overtredingen op de antidopingregelgeving.  

 

Om de gevolgen van de coronacrisis te lenigen, heeft de Vlaamse overheid in 2020 

aan de lokale besturen 87,3 miljoen euro uitgekeerd ter ondersteuning van de 

sport-, jeugd- en cultuurverenigingen. Zowel in 2020 als in 2021 ging er daarnaast 

10 miljoen euro extra naar de sportsector. Clubs met rechtspersoonlijkheid, aan-

gesloten bij een erkende en gesubsidieerde sportfederatie, kunnen nog steeds een 

noodsportlening tot 1 miljoen euro aanvragen, aan een rente van 1 procent. De 

relance wordt voorts gesteund met 55 miljoen euro extra infrastructuurmiddelen, 

waarvoor ook in 2022 nog dossiers kunnen worden ingediend, deelt minister Weyts 

mee. 

1.2. Beleids- en begrotingstoelichting Sport 

De besteding van de middelen, het sportbeleid dus, licht de minister toe aan de 

hand van twaalf werken. Het eerste werk is Vlaanderen als sterke sportnatie. Onder 

andere via de algemene sensibiliseringscampagne ‘Sporters beleven meer’ blijft de 

focus op beleving liggen, als motivator om te sporten. Hierbij worden naast de 

actieve sporter, ook de sportoverweger of de nog-niet-sporter geviseerd. In 2022 

gaat er ook specifieke aandacht naar urban sports, om de actieradius uit te breiden 

en vooral jongere sporters aan te spreken. Een ander doel is een verhoogde aan-

wezigheid van meisjes en vrouwen in de sportsector.  

 

Het tweede werk is: alle Vlamingen sporten in elke fase van hun leven. Levenslang 

sporten wordt gestimuleerd in vier contexten. In de schoolcontext zou sporten en 

bewegen vanzelfsprekend moeten worden, tijdens, tussen en na de schooluren. In 

2022 ondersteunt het sportbeleid samen met het Vlaams Instituut Gezond Leven 

de scholen om een samenhangend beleid uit te bouwen voor minder stilzitten en 

meer bewegen. Ook wordt het project SportKompas verder uitgerold. Dat project 

laat kinderen in de school zelf kennismaken met sportdisciplines, wijst ze op hun 

talenten en vermeldt waar mogelijk het adres van de meest nabije sportclub in die 

discipline. In 2022 bewaakt het beleid de ontwikkeling van de websites en platfor-

men om SportKompas te optimaliseren en de doorstroom naar sportclubs te ver-

beteren.  

 

Uit onderzoek blijkt dat het voor veel gezinnen niet eenvoudig is om voldoende 

vrije tijd te vinden, door de drukke combinatie werk-gezin. In de setting sport en 

gezin worden gezinnen gestimuleerd om samen te sporten, of ouders om te sporten 

tijdens de training van hun kind en omgekeerd.  

 

In de context van sporten op het werk worden bedrijven die inzetten op sporten 

en bewegen op en naast de werkvloer, gestimuleerd en beloond via verschillende 

focuspunten. Om de ongebonden sporter beter te oriënteren naar een kwaliteitsvol 

sport- of beweegaanbod, wordt in 2022 een onlinenetwerkplatform ontwikkeld met 

een bijhorende offlinebeleidsstrategie voor de sportsector.  
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Het derde werk zet sterk in op de verbindende kracht van sport. Het BIIND finali-

seert zijn masterplan, dat werkt aan een gelijk speelveld en een sterkere maat-

schappelijke rol van sport. De scope van de G-sport wordt verruimd. In samen-

werking met actoren komen er bovendien beweeg- en sportstimulansen voor men-

sen met chronische aandoeningen.  

 

De samenwerking van Sport Vlaanderen met andere actoren en beleidsdomeinen 

vormt het volgende werk op de lijst. Om in te spelen op een evoluerend georgani-

seerd sportlandschap en daarbij rekening te houden met de vraag van de sector, 

wordt in 2022 verder werk gemaakt van een aangepast Sportfederatiedecreet.  

 

Op het vlak van kwaliteit en professionalisering komen er ook in 2022:  

− kwaliteitsvolle en laagdrempelige opleidingen en bijscholingen voor trainers, 

sportbegeleiders en redders;  

− e-learning en blended learning in de sportkaderopleidingen;  

− de integratie van de start-2-coachmodule in elke initiatoropleiding;  

− een laagdrempelige basismodule voor beginnende trainers, ouders en grootou-

ders. 

 

Omdat een sector die zichzelf versterkt, goud waard is, blijft de minister inzetten 

op goed bestuurde clubs en federaties. Vrijwilligers zijn een onmisbare schakel in 

het verenigingsleven. Vandaar dat de regering voor de hele vrijetijdssector nieuwe 

ondersteuningshefbomen zoekt. Naast vrijwilligers heeft de sportsector echter ook 

professionelen nodig. Daarom tracht minister Weyts de werkgelegenheid in de 

sportsector verder te optimaliseren. De wet betreffende het verenigingswerk is es-

sentieel gebleken voor de professionalisering van de clubs. De sportsector blijft 

ijveren voor een duurzame juridische oplossing, zodat het broodnodige statuut van 

semi-agorale arbeid kan blijven bestaan.  

 

Diverse experimentele projecten moeten goede praktijkvoorbeelden opleveren, die 

na evaluatie kunnen worden overgenomen door of uitgerold over de volledige 

sportsector. Zo is Sportwijk X een samenwerkingsmodel tussen sportclubs, dat hen 

schaalvoordelen oplevert en meer futureproof maakt. Clubgrade wordt dan weer 

getrokken door de VSF en dient om de clubwerking op beleidsmatig en toekomst-

gericht vlak te versterken.  

 

Voorts is er aandacht voor innovatie. Het SPIL brengt de ondersteuning voor ex-

perimentele en innovatieve projecten en de antennefunctie voor innovatie op een 

gecoördineerde manier bijeen. In 2022 zal het sportbeleid nog meer experimente-

ren met nieuwe technologie en nieuwe concepten ter versterking van het sport-

aanbod. De exergames, die sport en gamen combineren, zijn alvast een succes 

gebleken. De minister wil op die ingeslagen weg voortgaan. 

 

Het zesde werk situeert zich in de sportinfrastructuur. Alle investeringen in sport-

infrastructuur worden gebundeld onder de noemer Sportspurt. Met de relancemid-

delen wordt getracht een achterstand op diverse vlakken om te buigen naar een 

voorsprong. Er komen twee nieuwe oproepen voor de bouw of renovatie van bo-

venlokale sportinfrastructuur, waarvoor 10 miljoen euro wordt vrijgemaakt. De ex-

tra financiële ruimte van het relancebeleid is gespreid over 2021 en 2022. Net als 

het twintigtal groepsaankopen, onder meer voor padelterreinen en robotmaaiers, 

is dit beleid gericht op het ondersteunen van lokale besturen en sportorganisaties, 

zowel inhoudelijk als financieel, bij de realisatie van een sportief Vlaanderen. Ten 

derde worden de centra van Sport Vlaanderen uitgebouwd tot excellentiecentra.  

 

Onder het zevende werk krijgen de lokale en private sportinfrastructuur een duwtje 

in de rug met nuttig advies, maar ook door de drempels voor investeringen in sport-

infrastructuur nog te verlagen. Daartoe bepleit Vlaanderen een automatisering van 

de bestaande vrijstelling van onroerende voorheffing voor sportinfrastructuur. Om 
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dit mogelijk te maken, is de upgrade van de sportinfrastructuurdatabank SPAKKI 

nodig.  

 

Het achtste werk focust op de sportieve omgeving, met onder meer permanente 

routegebonden infrastructuur: mountainbikeroutes, hardloopomlopen, ruiter- en 

paardenmenroutes, skeelerroutes, multimovepaden, zensportplatformen enzo-

voort. Dat aanbod wordt uitgebreid met stedelijke oriëntatieroutes en beweegrou-

tes, in het kader van 10.000 stappen. Boven op de vermelde zaken steunt Sport 

Vlaanderen de organisatoren van eenmalige mountainbiketochten en cyclotochten 

aan de hand van de onlineplatformen voor veldtoertochten en cyclotochten. 

 

Het negende werk is gericht op gezond en ethisch sporten. ICES informeert, sen-

sibiliseert, stimuleert en ondersteunt de sportsector in de richting van een integri-

teitsbeleid en het organiseren van aanspreekpunten integriteit. Het Vlaamse 

Sporttribunaal gaat zijn tweede werkingsjaar in. De expertencommissie grensover-

schrijdend gedrag volgt de realisatie op van de aanbevelingen uit het rapport van 

de onafhankelijke onderzoekscommissie. In 2022 zal het Risicovechtsportplatform 

Vlaanderen samen met ICES en Gezond Sporten een project ontwikkelen ter be-

scherming van de fysieke en de psychische integriteit van sporters. In datzelfde 

jaar zal de evaluatie van het GES-decreet worden afgerond en desgevallend bijge-

stuurd.  

 

Het tiende werk bestaat erin topsporters de beste omkadering en kansen te bieden. 

Het Topsportactieplan voert het Vlaamse topsportbeleid uit, evalueert het en stuurt 

het bij. De doelstellingen zijn aangescherpt naar mondiaal niveau, met name tot: 

top 8-plaatsen op wereldkampioenschappen en Olympische Spelen in olympische 

disciplines; en medailles op wereldkampioenschappen en Paralympische Spelen in 

de paralympische disciplines. De topsportmiddelen nemen toe om het toenemende 

aantal topsporters de beste omkadering en maximale kansen te bieden.  

 

In het kader van het elfde werk, internationaal sportbeleid, wil Vlaanderen de 

sportsector informeren over de subsidiekansen van het Erasmus+ Sportpro-

gramma en andere Europese programma’s, en deze programma’s promoten en het 

gebruik ervan stimuleren. In 2022 starten de voorbereidingen van het Belgische 

EU-voorzitterschap in 2024. Deze vergen afstemming met de andere gemeen-

schappen, maar ook met andere departementen, beseft minister Weyts.  

 

Voor het twaalfde werk, het antidopingbeleid, noemt de minister de implementatie 

van de nieuwe WADA-code 2021 cruciaal. Een nieuw Vlaams decreet en uitvoe-

ringsbesluit zijn om internationale redenen noodzakelijk, maar bieden ook moge-

lijkheden om samen met de andere gemeenschappen het wetgevende kader te 

verbeteren. Het legistieke proces heeft enige vertraging opgelopen, ook door de 

complexiteit van de materie. Antidopingbeleid heeft twee pijlers: een repressief 

onderdeel met controles, in eerste instantie van de elitesporters; en een preventief 

beleid, met educatie en sensibilisering. NADO Vlaanderen bouwt dat beleid verder 

uit, voor zowel de elite- als de breedtesporter.  

 

Minister Weyts besluit zijn toelichting door mee te delen dat de stijgende budgetten 

het mogelijk zullen maken om in 2022 nog hoger te mikken dan in 2021.  

2. Bespreking 

2.1. Annick Lambrecht 

Annick Lambrecht hecht namens Vooruit ontzettend veel belang aan Sport voor 

Allen. Het grassrootprincipe veronderstelt de beschikbaarheid van sportaanbod in 

de eigen omgeving, op elk niveau en zonder drempels. Het wordt georganiseerd 

door lokale clubs en gedragen door vrijwilligers. Daar leren kinderen in groep 
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spelen en met winst en verlies omgaan. Ze ontwikkelen er leiderschapskwaliteiten 

en leggen er de basis van een gezonde levensstijl en eventuele sportcarrière. 

 

Volgens zijn BBT rolt minister Weyts de daarvoor bestaande initiatieven verder uit. 

Het gaat om goedkope sporttarieven voor kwetsbaren met de UiTPAS, Paspartoe 

en de A-kaart. Voorts vermeldt de minister naschools sportaanbod, Sportsnack, 

toegankelijker sportinfrastructuur, SportKompas voor kinderen van acht tot tien 

jaar enzovoort. Annick Lambrecht beaamt dat deze mooie initiatieven een verdere 

uitbouw verdienen. 

 

Wat de nieuwe investeringen betreft, legt de BBT daarentegen vooral de nadruk 

op bovenlokale sportinfrastructuur, met 10 miljoen euro voor twee projectoproe-

pen, 6,5 miljoen euro voor de eigen centra Sport Vlaanderen, en de resterende 5 

miljoen euro uit het relanceplan 2021-2022. Hoewel de spreker investeringen in 

bovenlokale sportinfrastructuur zinvol vindt, pleit ze om niet uit het oog te verlie-

zen dat ook de lokale sportinitiatieven steun kunnen gebruiken. In dat kader wenst 

Annick Lambrecht meer uitleg bij Sportwijk X, dat streeft naar betere samenwer-

king tussen lokale clubs. Op clubniveau is steun beschikbaar via Clubgrade. Hoe-

veel gemeenten hebben een Sportwijk X, en wat hebben die projecten al concreet 

opgeleverd? Hoeveel clubs hebben een Clubgradetraject en met welk concreet re-

sultaat tot dusver? 

 

Minister Weyts heeft enkele nieuwe initiatieven in het kader van Sport voor Allen. 

Het jeugdparticipatiefonds steunt initiatieven die de sport- en beweegparticipatie 

van kinderen en jongeren bevorderen. Jonge Leeuwen geeft jonge ondernemende 

profielen binnen sportclubs de kans om projecten te realiseren tot heil van clubs 

en federaties. Annick Lambrecht polst naar de timing en begroting van het jeugd-

participatiefonds. Wie zal het kunnen benutten? Welk budget krijgt Jonge Leeu-

wen? Hoe wil de minister de geschikte profielen laten opsporen? Hoe zal hij de 

projectoproep verspreiden? 

 

Clubs moeten genoeg trainers kunnen aantrekken om de jeugd te begeleiden. Mi-

nister Weyts werkt aan een actieplan om trainers te activeren of actief te houden. 

Hij streeft naar meer trainersopleiding in de VTS, opdat meer dan 12.000 sportbe-

geleiders door aangepaste opleiding of bijscholing trainer kunnen worden. In 2021 

vielen er 22.500 inschrijvingen te noteren voor die VTS-cursus. Nog zijn er te wei-

nig trainers. Is de beoogde 12.500 dan geen zwaktebod? Hoe wil de minister extra 

trainers over de streep trekken? Wat is de timing van het actieplan? Paul Rowe, 

algemeen directeur van Sport Vlaanderen, heeft in de gedachtewisseling over de 

VBH opgeroepen om meer te investeren in de trainersopleidingen (Parl.St. Vl.Parl. 

2021-22, nr. 1043/1). Hoeveel euro heeft de minister ervoor veil?  

 

Het fysieke en mentale welbevinden van de sportende jeugd is erg belangrijk. De 

onderzoekscommissie die is opgericht naar aanleiding van het misbruik in de turn-

sport, heeft gerapporteerd dat Vlaanderen nog een hele weg af te leggen heeft. 

Naast de oprichting van de expertencommissie grensoverschrijdend gedrag geeft de 

BBT Sport weinig gevolg aan de aanbevelingen uit het rapport, constateert Annick 

Lambrecht. Verder dan een korte verwijzing naar een evaluatie van het GES-

decreet komt minister Weyts niet. Nochtans was de mentale druk op atleten het 

thema bij uitstek van het afgelopen sportjaar. Vele grote atleten hebben in 2021 

over mentale problemen getuigd. Vlaamse topturnsters hebben moedige getuige-

nissen afgelegd.  

 

Uit onderzoek is gebleken dat maar liefst 72 procent van de Vlaamse jeugdsporters 

grensoverschrijdend gedrag meemaken. Hoewel Vlaanderen werk maakt van API’s, 

blijken sporters grensoverschrijdend gedrag vooral aan familie en vrienden te mel-

den. In slechts 6 procent van de gevallen melden ze dit binnen hun sport. Hoe wil 

minister Weyts de sporters in de toekomst beter mentaal en fysiek begeleiden? 



15 (2021-2022) – Nr. 6-D 11 

  Vlaams Parlement 

Welke initiatieven plant hij? Hoe wil hij grensoverschrijdend gedrag uit de sport 

bannen? Het API-systeem haalt de drempels niet genoeg naar beneden, oordeelt 

Annick Lambrecht.  

 

De minister plant een campagne over lgbtqia+ in de sport. Welke experts en orga-

nisaties zal hij erbij betrekken, en wat wordt het budget, wil de spreker weten.  

 

De minister zet sterk in op sport in het bedrijf, en wil bedrijven stimuleren om hun 

werknemers op en naast de werkvloer te laten sporten. De vier vermelde initiatie-

ven zijn: 

− een award voor het sportiefste bedrijf; 

− de loopbanen: wandel- en looproutes in kmo-zones; 

− een toolkit met goede praktijken; 

− scan 2.0, een dataverzameling over sportparticipatie en sportieve noden van 

werknemers. 

 

Annick Lambrecht polst naar het budget voor deze doelstelling.  

2.2. Maaike De Rudder 

Maaike De Rudder dankt minister Weyts voor de toelichting. De vierde golf van de 

coronacrisis woedt intussen volop. In zijn BBT Sport 2021 heeft de minister een 

impactstudie over de invloed van corona op de sportsector aangekondigd. Maar in 

de BBT Sport 2022 schrijft hij daarover niets meer. Kan de minister een toelichting 

geven bij de resultaten van de impactstudie? Komt er gezien de vierde golf nog 

een vervolgstudie? 

 

In 2020 heeft de minister snel geschakeld om noodsteunmaatregelen toe te ken-

nen aan de sportsector. Ook in het voorjaar van 2021 voorzag de minister nog in 

coronasteun. De Vlaamse Regering maakt het tot 31 december 2022 mogelijk om 

noodsportleningen aan te vragen. Kan de minister meedelen hoeveel aanvragen 

tot nu toe zijn ingediend en hoeveel sportnoodleningen er zijn toegekend? Ander-

zijds was er een steunpakket van 10 miljoen euro voor de Vlaamse sportclubs. De 

steun is gericht op twee types sportclubs die tijdens de coronacrisis hun activiteiten 

of competities hebben kunnen voortzetten. 7,4 miljoen euro is voor jeugdsport-

clubs bestemd en 2,6 miljoen euro voor topsportclubs. Het commissielid vraagt 

een stand van zaken van de toekenning van dit steunpakket. Zijn er nog middelen 

over van die 10 miljoen euro? 

  

Iedereen heeft uitgekeken naar een najaar zonder COVID-19-beperkingen, maar 

helaas is er nu een vierde golf. Maaike De Rudder hoopt dat de afgekondigde maat-

regelen weer een normaal leven mogelijk zullen maken. Heeft de minister een zicht 

op de actuele impact van de pandemie op de sportsector? Hoeveel bedragen bij-

voorbeeld de gederfde inkomsten uit lidgelden en ticketverkoop? Heeft de minister 

hierover al overleg gehad met de VSF en andere sportactoren? Is de minister bereid 

om opnieuw steunmaatregelen uit te vaardigen om verlies aan inkomsten te com-

penseren? 

 

De tijdelijke werkloosheid is een erg belangrijke steunmaatregel voor heel wat sec-

toren. De federale overheid heeft deze al verlengd tot het einde van 2021, maar 

heel wat organisaties hebben nood aan duidelijkheid over een verlenging. Heeft 

minister-president Jambon deze vraag al aangekaart bij zijn federale collega’s of 

komt ze op de agenda van het Overlegcomité?  

  

De BBT bevat goede strategische doelstellingen om in 2022 hard aan te werken, 

constateert Maaike De Rudder tevreden. SD 2 luidt: “alle Vlamingen sporten in elke 

fase van hun leven”. In die context wil SportKompas in 2022 23.000 kinderen 
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bereiken in verband met hun sportkeuze. Hoe zullen ze geselecteerd worden? Ge-

beurt dat door scholen, gemeenten of op een andere manier? 

 

“Om de deelname van kansengroepen op het naschools aanbod te verhogen bou-

wen we de samenwerking met UiTPAS, A-kaart en Paspartoe verder uit”, leest 

Maaike De Rudder voor uit de BBT van minister Weyts. CD&V merkt op dat het de 

UiTPAS niet louter voor kansengroepen bestemd ziet. Het moet uitdrukkelijk een 

niet-stigmatiserende voordeelkaart zijn. De fractie is er blij om dat zelfs commer-

ciële uitbaters van sportinfrastructuur, zoals Sportoase, meestappen in dit sys-

teem. Zo levert de UiTPAS in het zwembad van Sportoase Philipssite in Leuven een 

korting van 80 procent op. Daarom betreurt het commissielid het feit dat de sport-

activiteiten die Sport Vlaanderen zelf organiseert, niet in aanmerking komen voor 

spaarpunten op de UiTPAS, en evenmin voordeeltarieven voor kansengroepen aan-

bieden. Is de minister bereid om daarin verandering te brengen?  

 

Is er een link tussen de evaluatie van de Follo’s en het lerarentekort in het onder-

wijs, polst het commissielid. Zal men de detachering van Follo’s dan stopzetten? 

 

OD 2.3 luidt: “sportbedrijven doen sport bedrijven”. CD&V staat ten zeerste achter 

sporten op de werkvloer. De gesubsidieerde multisportfederatie Fros heeft een 

specifieke werking voor bedrijfssporten. Wordt ze gezien die expertise bij de cam-

pagne betrokken? 

  

Met betrekking tot het jeugdparticipatiefonds zal minister Weyts de juridisch-tech-

nische mogelijkheden onderzoeken om de nodige financiële middelen te verzame-

len, met aandacht voor de reikwijdte van de resolutie van het Europees Parlement 

van 2 februari 2017 over de geïntegreerde benadering op sportbeleid (2018/C 

252/01). Is de studie intussen klaar? In juni 2021 heeft de minister op een schrif-

telijke vraag van Maaike De Rudder geantwoord dat hij dit najaar concrete voor-

stellen verwacht (Schriftelijke vragen Vl.Parl. 2020-21, nr. 797, aan minister Ben 

Weyts). Zal het aspect worden verwerkt in de wijziging van het Sportfederatiede-

creet? Hoe zal de minister de resolutie van het Europees Parlement uitvoeren, ge-

zien de opmerking van de Raad van State over de fiscale bevoegdheden? 

 

Een andere doelstelling van de minister behelst de benutting van sportevenemen-

ten als incentive voor meer participatie. In zijn BBT luidt het: “we belonen organi-

satoren die extra inzetten op de sportbeoefening bij vrouwen en meisjes”. Net als 

de inzet op duurzaamheid is dat een nobele doelstelling, maar waarmee zal Vlaan-

deren die organisaties dan belonen, en op basis van welke criteria? 

  

Over de centra van Sport Vlaanderen zijn een studie en een masterplan in voorbe-

reiding. De minister kondigt voor 2022 een overzicht aan van de centra die Sport 

Vlaanderen blijvend zal beheren, evenals een investering van 6,5 miljoen euro in 

vooral renovatie van de bestaande gebouwen. Ook in het verleden heeft een haal-

baarheidsstudie heel wat aanbevelingen opgeleverd, maar welk gevolg is daaraan 

gegeven? Wanneer zal de minister op basis van de studie een beslissing nemen 

over de afstoting van centra van Sport Vlaanderen? 

  

Minister Weyts wil de centra van Sport Vlaanderen met cofinanciering terug tot 

centers of excellence uitbouwen. Waar die cofinanciering al gerealiseerd werd, be-

nieuwt Maaike De Rudder.  

 

SD 3 gaat over sport als bijdrage aan een betere samenleving. Voor CD&V is dit 

een belangrijke beleidsdoelstelling, al pleit Maaike De Rudder om de sportsector 

niet te instrumentaliseren. In de beleidsplannen mist ze intussen concrete acties om 

nieuwe Vlamingen te betrekken. Een diverse samenstelling van de structuren zou 

leiden tot meer diversiteit in de werking en dus tot een hogere sportparticipatie. 
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In zijn BBT Sport 2021 heeft de minister aangekondigd dat hij “via het onderzoek 

over de Sport Satellite Account en Social Return On Investment een beter inzicht 

(zou) krijgen op het effectieve economische en maatschappelijke belang van de 

sportsector in Vlaanderen”. De CD&V-fractie dringt al enige tijd aan op de satel-

lietrekeningen voor de sport, aangezien ze in het toerismebeleid hun nut hebben 

bewezen. Maar de BBT Sport 2022 rept er met geen woord meer over. Maaike De 

Rudder polst naar de timing.  

 

SD 4 betreft de inzet op een gediversifieerd en kwaliteitsvol sportaanbod op maat 

van iedereen. Het is CD&V opgevallen voor hoeveel zaken de BBT een beroep op 

lokale besturen impliceert. Nochtans is er sinds de afschaffing van het decreet be-

treffende het lokale sportbeleid geen directe link meer tussen het Vlaamse en lo-

kale sportbeleid. Ondanks de slogan “met samenspel scoren” van de beleidsnota 

Sport 2014-2019 van minister Philippe Muyters, botsen lokale sportdiensten vaak 

op capaciteitsproblemen. De doelstellingen die Vlaanderen hen oplegt, moeten 

haalbaar blijven. Is minister Weyts er zeker van dat de lokale besturen alle gefor-

muleerde verwachtingen kunnen inlossen? Heeft hij hierover overleg met hen ge-

pleegd? Welke ondersteuning kan Vlaanderen ter zake bieden?  

 

Ook in SD 4 komt het belangrijke Sportfederatiedecreet ter sprake. Voor 2022 

staan een evaluatie en wijziging op stapel. CD&V wil nog niet vooruitlopen op de 

bespreking van het ontwerp van decreet, maar kijkt met belangstelling uit naar de 

adviezen van de Vlaamse Sportraad en de Raad van State. Met betrekking tot het 

GES-decreet staan in 2022 eveneens een evaluatie en eventuele bijsturing op het 

programma. Intussen heeft de Vlaamse Regering met betrekking tot de aanpassing 

aan het Sportfederatiedecreet al een voorontwerp goedgekeurd, maar loopt de 

evaluatie van het GES-decreet nog. Hoe zit het dan met de beoogde afstemming 

tussen de twee decreten, vraagt Maaike De Rudder.  

 

In verband met de strategische doelstelling om te investeren in de kwaliteit en 

professionalisering van de sportsector heeft minister Weyts in de BBT Sport 2021 

de sportparticipatiebarometer vermeld, een belangrijke afspraak in het regeerak-

koord. Maar die komt niet meer voor in de BBT Sport 2022. Wat is de stand van 

zaken? 

 

In zijn zesde SD maakt minister Weyts de behoefte duidelijk aan een inhaalbewe-

ging qua sportinfrastructuur. Hij kondigt overleg aan met Onderwijs, opdat toe-

komstige scholenbouw rekening zou houden met sportbehoeften. Is zoiets ook 

mogelijk voor vernieuwbouw en renovatieprojecten? 

 

In verband met SD 8, de sportieve omgeving, is CD&V heel blij met het voornemen 

om meer zwemmen in open water mogelijk te maken. Jo Brouns heeft er in het 

verleden al verschillende vragen over gesteld, waarbij hij ter zake een meer vo-

luntaristisch beleid bepleit. Wanneer zal de studie die minister Weyts hierover heeft 

aangekondigd, af zijn?  

2.3. Johan Deckmyn 

Johan Deckmyn zou het een understatement vinden om 2021 een ongewoon 

werkingsjaar te noemen. Ook op het sportbeleid heeft de coronacrisis een hevige 

impact gehad. Intussen raakt de pandemie maar niet onder controle. Het lijkt dan 

ook voorbarig om te veronderstellen dat in 2022 wel alles in orde zal komen. Dit 

voorbarige optimisme is wellicht te verklaren door de eerdere start van de redactie 

van de beleidsdocumenten, veronderstelt Johan Deckmyn. Hij polst alvast naar de 

resultaten van de corona-impactstudie.  

 

Het commissielid ergert zich aan de sluipende verengelsing, die nu ook de begro-

tingsdocumenten inpalmt. Woorden als e-learning, blended learning, gaming, 
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setting, urban sport, scope enzovoort horen niet thuis in publicaties van een over-

heid die Nederlands als bestuurstaal moet gebruiken.  

 

In uitvoering van het Vlaamse regeerakkoord en zijn eigen beleidsnota Sport wil 

minister Weyts in 2022 elke Vlaming, van jong tot oud, tot sporten aanzetten. De 

context van dat nobele streven is intussen wel veranderd. De coronacrisis heeft 

niet belet dat steeds meer mensen aan het sporten slaan, maar dat gebeurt nu 

vaak op een andere manier. Bepaalde sporten zijn ook herontdekt. Mensen sporten 

vaker thuis en in parken. Die groeiende groep wil de minister gerichter bedienen. 

Hij wil hun gedrag beter in kaart brengen om hen te begeleiden naar een kwali-

teitsvol sport- en beweegaanbod dat bij hun levensstijl, motivatie en capaciteiten 

past, constateert Johan Deckmyn. Voor mensen die nog niet zijn beginnen te spor-

ten, plant de minister iets soortgelijks.  

 

Zoals vaak het geval is in het sportbeleid, wordt daarmee weer een en ander be-

studeerd en in kaart gebracht zonder dat er concrete acties tegenover staan. Meer 

algemeen vindt Johan Deckmyn dat de gezondheidssector met zijn medici en pa-

ramedici geschikte aanspreekpunten in huis heeft. In hun opleiding zou het bewe-

zen gezondheidsvoordeel van bewegen en sporten een plaats kunnen krijgen.  

 

Zien sporten doet sporten. Vandaar het belang van publieke evenementen. De BBT 

verwijst naar het WK wielrennen, dat Vlaanderen op de kaart heeft gezet als wieler-

minnende en sportieve natie. Johan Deckmyn heeft al vaker gevraagd om op elk 

sportevenement meer zichtbaarheid te geven aan Vlaanderen, en al zeker wanneer 

het in eigen land plaatsvindt. De spreker staat achter de keuze om als een van de 

twaalf werken Vlaanderen een sterke sportnatie te laten worden, maar zoiets gaat 

hand in hand met meer visibiliteit voor de Vlaamse natie.  

 

In zijn BBT pleit minister Weyts om bij de Olympische Winterspelen, net als bij de 

Zomerspelen, de atleten en hun sporten in de kijker te zetten. Hij wil de topsport 

ten behoeve van de breedtesport aanwenden. Topprestaties onder het voetlicht 

brengen zou meer mensen tot sporten aanzetten. Daartegenover plaatst Johan 

Deckmyn de kantlijn dat olympisch succes de betrokken sportdiscipline meer be-

oefenaars oplevert. Studies hebben echter uitgewezen dat het louter om een ver-

schuiving tussen sporttakken gaat, niet om een groter aantal sporters in het 

algemeen. Is de minister zich daarvan bewust? 

 

Johan Deckmyn heeft al herhaaldelijk gewezen op het fundamentele probleem met 

het BOIC, dat ondanks het niet-beantwoorden aan de decretale bepalingen, nog 

altijd als een volwaardige gesprekspartner wordt beschouwd. Meer nog, het comité 

bepaalt mee het Vlaamse sportbeleid. In het verleden heeft minister Weyts al ver-

andering in die situatie aangekondigd. Welke initiatieven heeft hij daartoe al geno-

men?  

 

Ook in 2022 zal de Vlaamse Trainersschool volgens de BBT kwaliteitsvolle en laag-

drempelige opleidingen en bijscholing moeten aanbieden aan trainers, sportbege-

leiders en redders. Voor Johan Deckmyn mag dat beleid wel een tandje bijsteken. 

Bovendien is er nood aan een professionele betoelaging van deze categorieën. Ook 

het vrijwilligersstatuut is daarin van tel. Minister Weyts heeft naar aanleiding van 

de vernietiging door het Grondwettelijk Hof van federale regelgeving ter zake de 

hoop uitgedrukt dat iedereen mee aan de kar zou trekken om een federale regeling 

mogelijk te maken voor verenigingswerk met de focus louter op de sportsector. De 

huidige regeling is nog maar geldig tot eind december 2021. Gezien die nakende 

deadline wil minister Weyts de thematiek op het Overlegcomité agenderen, om 

samen met de andere gemeenschapsregeringen te pleiten voor een snelle regeling 

in die zin. Is dat Overlegcomité al achter de rug, en wat is de stand van zaken, 

vraagt Johan Deckmyn.  
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De minister wil in 2022 een monitoringtool ontwikkelen, een zelfevaluatie-instru-

ment voor topsportfederaties, dat echter ook de topsportwerking screent en daarin 

sterktes en verbeterpunten blootlegt. Wanneer zou de tool operationeel kunnen 

zijn? Wil de minister ze nog voor het eind van 2022 realiseren? Overweegt hij een 

beroep op externen, en zo ja, op wie? 

 

Een gelijkaardige vraag heeft het commissielid met betrekking tot de intentie om 

een onlinenetwerkplatform en bijhorende offlinebeleidsstrategie te ontwikkelen 

voor de sector. Ze zouden de zogenaamde ongebonden sporter moeten helpen om 

zich beter te oriënteren in de richting van een kwaliteitsvol sport- en beweegaan-

bod. Wat moet Johan Deckmyn zich daarbij concreet voorstellen? Zal de minister 

hiervoor een beroep doen op derden? Welke timing heeft hij voor ogen?  

 

De verdere inzet op inclusie ligt in de lijn van de verwachtingen, maar kan best 

wat verduidelijking gebruiken, oordeelt Johan Deckmyn. Wat moet hij bijvoorbeeld 

verstaan onder de intentie om binnen de term G-sport de scope te verruimen? 

Welke aandacht heeft de minister veil voor bewegings- en sportstimulansen bij 

mensen met chronische aandoeningen?  

 

Wellicht niet voor de eerste keer kondigt minister Weyts op vraag van de sector 

aan dat hij het Sportfederatiedecreet zal evalueren en eventueel aanpassen. Zal 

die aanpassing voor 2022 zijn, wil Johan Deckmyn weten.  

 

Met betrekking tot het strategisch plan hulp- en dienstverlening aan gedetineerden 

en geïnterneerden citeert Johan Deckmyn uit pagina 8 van de BBT: “Daarnaast 

worden er ook pilootprojecten rond sociaal-sportieve praktijken in detentie met 

verbinding buiten de muren na detentie ontwikkeld gevolgd door expertisedeling 

en ontsluiting van de resultaten van deze pilootprojecten.” Hoeveel projectpro-

jecten dat zullen worden, interesseert Johan Deckmyn. 

 

Minister Weyts heeft zijn toelichting ingeleid door de stijging van het sportbudget 

als goed nieuws aan te kondigen. Johan Deckmyn beaamt dat dit goed nieuws is, 

net als de extra steun uit de coronamiddelen. In 2020 hebben de lokale besturen 

87,3 miljoen euro ter beschikking gekregen voor de ondersteuning van sport-, 

jeugd- en cultuurverenigingen. Hoe zijn die middelen lokaal aangewend? Hoewel 

de commissie al heeft gedebatteerd over de vraag of die middelen prioritair naar 

sportbeleid moesten gaan, lag de bal in het kamp van de lokale besturen. Vindt 

minister Weyts nu dat die ze in de juiste verhouding hebben besteed?  

2.4. Steven Coenegrachts  

Steven Coenegrachts vindt een felicitatie op zijn plaats voor de BBT Sport van 

minister Weyts. Het commissielid heeft niet de gewoonte om in elke commissie 

ministers te feliciteren, maar in de voorliggende BBT vindt hij een duidelijke, con-

crete en precieze schets terug van de plannen voor het komende begrotingsjaar. 

Open Vld staat achter heel wat van de beschreven doelstellingen, waaronder de 

ambitie om van Vlaanderen een echte sportnatie te maken. Steven Coenegrachts 

betuigt zijn steun aan de plannen met het SportKompas, de aandacht voor sport 

en beweging op de werkvloer, de focus op de ongebonden sporter, de combinatie 

van online- en offlinestrategieën, de regierol van Sport Vlaanderen, en de focus op 

een hefboomwerking. Voor zijn plannen verdient de minister een pluim. De vraag 

is nu natuurlijk of ze allemaal uitgevoerd raken, voegt het commissielid eraan toe.  

 

Met betrekking tot het onlinenetwerkplatform en de bijhorende offlinebeleidsstra-

tegie om sporters beter te oriënteren naar het kwaliteitsvolle sport- en bewegings-

aanbod, vraagt het commissielid zich af of het ook voor Brussel wordt ontwikkeld. 

Zo ja, op welke manier verloopt ter zake dan de samenwerking met de Franse 

Gemeenschap?  
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De commissie wisselt al eens van gedachten over de aanslepende en complexe 

problematiek van de geluidsproducerende sporten, waarbij naast Sport ook Om-

geving betrokken is. In zijn BBT besteedt de minister er nu weinig aandacht aan. 

Laat hij het thema los? Acht hij nog kortdurende oplossingen mogelijk op braaklig-

gende terreinen en industriegebieden, waar de overlast voor omwonenden beperk-

ter zou blijven?  

 

De focus op inclusie in de sport kan Open Vld alleen maar toejuichen. Intussen 

blijkt het niet zo eenvoudig om vrouwelijke bestuurders voor sportclubs te vinden. 

Het zou misschien interessant zijn om een zekere beloning te introduceren voor 

clubs of federaties die op dat vlak successen boeken. De spreker zou alleszins de 

wortel boven de stok verkiezen in deze doelstelling.  

 

De minister wil de federaties aanzetten tot goed bestuur en gekwalificeerde trai-

ners, kortom tot professionalisering. Open Vld ziet die noodzaak als een constante 

zorg. De code voor goed bestuur in Vlaamse sportfederaties is intussen al enkele 

jaren oud. Zou het nuttig zijn om die goede richtlijn al eens kritisch tegen het licht 

te houden met het oog op een eventuele update? 

 

De andere vragen die Steven Coenegrachts wou stellen, kan hij achterwege laten 

aangezien de vorige sprekers ze intussen hebben gesteld.  

2.5. Kris Van Dijck 

Kris Van Dijck zet eerst een uitroepteken achter de complimenten van Steven 

Coenegrachts voor de voorliggende BBT. Het stemt het commissielid fier dat N-VA 

met eerst Philippe Muyters en nu Ben Weyts al ruim twaalf jaar de Vlaamse minister 

van Sport in haar rangen heeft. In heel die tijd hebben ze een heel consequente 

houding aangenomen. In de belangrijke bevoegdheid Sport heeft iedereen zijn rol 

te spelen en een verantwoordelijkheid te nemen: de club, de federatie, het lokale 

bestuur, de school en de individuele sportbeoefenaar. Minister Weyts en zijn ver-

schillende voorgangers in de Vlaamse Regering zijn consequent uitgegaan van wat 

Vlaanderen moet en wat het kan.  

 

De spreker beoordeelt de middelentoename voor sportbeleid als belangrijk, maar 

beleid is meer dan middelen alleen. Middelen zijn schaars voor alle beleidsdomei-

nen, en moeten dan ook efficiënt worden ingezet. Heel vaak gaat het in het parle-

ment over geld dat hier of daar moet worden ingezet, maar belangrijk is vooral dat 

het beleid consequente keuzes maakt. Gemaakte keuzes moeten dan worden vol-

gehouden. Vlaanderen bewandelt daarin de juiste weg, en biedt mogelijkheden in 

het hele spectrum van topsport tot breedtesport. Kris Van Dijck vraagt minister 

Weyts om te blijven focussen op de gemaakte keuzes en er dus niet van af te 

wijken.  

 

Ook de BO 2022 zal in het teken van corona staan, constateert het commissielid. 

Hij prijst hoe minister Weyts zich intussen voor de sport blijft inzetten. Het was 

een hele karwei om samen met Sport Vlaanderen en de federaties protocollen op 

te stellen om de toegang tot de sport maximaal te verzekeren. Dat was merkbaar 

in het relancebeleid en in de aandacht voor kansengroepen. Zo blijft de Vlaamse 

Regering het verschil maken en de sport overeind houden.  

 

Aan deze beschouwing koppelt Kris Van Dijck twee vragen. Ten eerste wil hij een 

stand van zaken betreffende het juridisch-technische onderzoek bij het Jeugdsport-

fonds. Ten tweede constateert hij heel wat positieve acties met betrekking tot de 

Vlaamse Trainersschool. De minister wil in het trainingbeleid meer aandacht voor 

ethische thema’s, maar ook voor digitaliseringinitiatieven en corona-aanpak. “In 

2022 gaan we in overleg met de sportfederaties en lokale besturen voor een nog 

betere dataverzameling en breiden we het monitoringsysteem verder uit waarmee 
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we het aantal (gekwalificeerde) trainers op het sportterrein kan opgevolgd wor-

den”, leest Kris Van Dijck uit de BBT voor. Het commissielid verzoekt de minister 

om meer toelichting, een stand van zaken en een timing. 

2.6. Philippe Muyters 

Philippe Muyters sluit zich aan bij de algemene beoordeling door Kris Van Dijck en 

wil zelf bij drie punten stilstaan. Ten eerste gaat hij net als Johan Deckmyn in op 

de wet betreffende de semi-agorale arbeid, kortom het vrijetijdswerk. Het statuut 

dat bedienden van vrijwilligers onderscheidt, maakte het mogelijk om iets te beta-

len aan mensen die zich boven op hun job voor sport inzetten, zonder dat dit geld 

vooral naar belastingen en sociale zekerheid zou gaan. Het Grondwettelijk Hof 

heeft zich voor zijn vernietiging wellicht niet laten leiden door de sporttoepassin-

gen, maar door de al te brede toepassing van vrijwilligerswerk, die tot klachten 

heeft geleid. Er is een aanpassing voor één jaar gekomen, maar dat jaar is nu bijna 

ten einde. Voor de sportsector gaat het om een cruciale regeling. Heeft minister 

Weyts er al enig zicht op hoe het vanaf 2022 met het vrijetijdswerk voort moet? 

  

Ten tweede heeft Philippe Muyters een vraag over de sportinfrastructuur. Het 

Vlaamse regeerakkoord stelt de automatische vrijstelling van onroerende voorhef-

fing op sportinfrastructuur voorop. Ook de BBT Financiën en Begroting vermeldt 

dit principe. Welke stappen moet Vlaanderen daarvoor nog ondernemen? Hoe ver-

loopt de informatie-uitwisselingen tussen Sport Vlaanderen en Vlabel in dit dossier?  

 

De derde vraag van Philippe Muyters handelt over het antidopingbeleid. Algemeen 

directeur Paul Rowe van Sport Vlaanderen deed op 10 november bij de bespreking 

van de VBH de opmerkelijke suggestie om bij doping het principe in te voeren dat 

de vervuiler betaalt. In dat geval zou het BOIC aan NADO Vlaanderen een bijdrage 

betalen als er een dopingzondaar wordt betrapt. Hoe staat minister Weyts tegen-

over dat idee? Philippe Muyters vindt het een goede suggestie maar heeft niet 

noodzakelijk zicht op alle aspecten. Valt dit in te voeren zonder wetgevend initia-

tief, of moeten de Vlaamse Regering of het Vlaams Parlement het nodige doen om 

het mogelijk te maken?  

 

In het VBH-rapport is er ook sprake van een overheveling van de NADO naar het 

Agentschap Justitie en Handhaving. Die zou voor de WADA de ‘Chinese walls’ tus-

sen NADO en Sport Vlaanderen zichtbaarder maken. Volgt minister Weyts die filo-

sofie? Zijn er al gesprekken over gevoerd, of bevindt het idee zich nog in een zeer 

preliminaire fase? 

2.7. Elisabeth Meuleman  

Elisabeth Meuleman hecht veel belang aan het G-sportbeleid. Onderzoek toont een 

significant verschil in sportparticipatie aan tussen mensen met en zonder handicap. 

In de eerste categorie bedraagt de participatie bijna 80 procent, terwijl het voor 

mensen met een beperking slechts om 46 procent gaat, en slechts 36 procent waar 

het een fysieke beperking betreft. Nochtans bestaat er geen discussie over het 

grote belang van sport voor het mentale welzijn en de sociale contacten van ieder-

een. 

  

Groen heeft daarover een rondetafel gehouden met een groot aantal actoren, en 

een voorstel van resolutie ingediend (Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 968/1). De frac-

tie voelt de nood om een tandje bij te steken, onder meer in het wetenschappelijke 

onderzoek maar ook in het infrastructuurbeleid. Zo is er de gekende vraag naar 

een specifiek G-sportcomplex, met een omdraaiing van de rollen. Het klassieke 

antwoord is dat Vlaanderen al over vlot aanpasbare centra beschikt die vanuit een 

universeel design vertrekken. Ze maken het voor mensen met een beperking mo-

gelijk om volwaardig te sporten, maar blijven reguliere sportcentra. De G-sporters 
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zelf zouden liever vanuit een omgekeerde inclusie vertrekken, en dus valide spor-

ters welkom heten in hun eigen centrum. Dit zou ook gevolgen hebben voor voor-

rangsregels. Is de minister bereid om een dergelijk voorstel te onderzoeken? Is er 

ruimte voor meer wetenschappelijk onderzoek over G-sport en voor betere onder-

steuning van de G-sporttrainers? Is minister Weyts met andere woorden bereid om 

op dat vlak nog een tandje bij te steken en dan ook extra middelen vrij te maken, 

vat Elisabeth Meuleman haar vraag samen.  

2.8. Minister Ben Weyts  

Minister Ben Weyts heeft een spervuur van vragen over zich heen gekregen, die 

hij naar godsvrucht en vermogen zal proberen te beantwoorden.  

 

Het project Sportwijk X loopt in Aalst en Mechelen en rapporteert goede resultaten. 

In het derde werkjaar is het de bedoeling het proefproject te evalueren en op basis 

ervan de goede praktijken meer uitgebreid te benutten, maar het ziet er alleszins 

veelbelovend uit, oordeelt de minister. 

 

De lgbtqia+-campagne gaat uit van een hele ruime betrokkenheid, met onder an-

dere çavaria, Wel Jong Niet Hetero en andere partners. Er is bij benadering 

150.000 euro voor begroot.  

 

Ook Jonge Leeuwen en het participatiefonds voor jeugdsport hebben commissiele-

den tot vragen geïnspireerd. Minister Weyts meldt dat de sportadministratie goed 

functionerende sportfondsen uit Nederland, Noorwegen, het Verenigd Koninkrijk 

en de Verenigde Staten heeft gebenchmarkt. Een eerste conclusie is dat dergelijke 

fondsen appelleren aan het maatschappelijk verantwoorde ondernemen. Heel vaak 

ligt de focus op de kansenprofielen in de samenleving, zoals mensen met een be-

perking, en kansarme jongeren. Vooral lokale initiatieven en projecten spelen er 

een rol in. De nabijheid van de geboden ondersteuning blijkt cruciaal. Die steun 

wordt dan best ook gedragen en financieel gevoed vanuit de hogere overheid. Het 

projectmatige karakter maakt structurele steun op lange termijn minder voor de 

hand liggend.  

 

Het vergelijkende onderzoek brengt ook een fundamenteel onderscheid aan het 

licht tussen de Angelsaksische en Europees-continentale benadering van de finan-

ciering van dergelijke fondsen. De laatstgenoemde financiert ze voor het grootste 

deel met overheidsgeld, dat meer dan drie vierde van het hele budget vertegen-

woordigt. Donaties van privébedrijven en privépersonen zijn er van ondergeschikt 

belang. In de Angelsaksische wereld is het aandeel uit de private financiering be-

duidend groter. Maar de geïnterviewde experts hebben erop gewezen dat de 

Verenigde Staten en het Verenigd Koninkrijk op dat vlak een andere cultuur hebben 

waaraan Vlaanderen zich niet zomaar kan spiegelen.  

 

Bij een kansengroepenbeleid wordt ook de beleidsdomeinoverschrijdende onder-

steuning belangrijk. Dat geldt ook voor de lokale bruggenbouwers. Overigens zien 

verschillende experts UiTPAS en Vrijuit als belangrijke instrumenten voor kansen-

groepen. 

 

Samengevat is het de ambitie van de Vlaamse Regering om een fonds te ontwik-

kelen dat alle jongeren een kwaliteitsvolle jeugdsportopleiding garandeert, liefst 

binnen de eigen sportclub.  

 

De minister houdt de evolutie van de RSZ-regeling en bedrijfsvoorheffing voor pro-

fessionele sporters nauwlettend in het oog. Daarover is op federaal niveau een 

debat aan de gang. Idealiter wordt daarmee een herbestemming mogelijk naar de 

jeugdsport op basis van een dergelijk fonds. Als de fiscale voordelen sterker wor-

den gekoppeld aan jeugdsportdoelen, zou dat ze enerzijds rechtvaardiger maken 
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en ze anderzijds effectief doen terechtkomen op de oorspronkelijk beoogde bestem-

ming, analyseert minister Weyts. Dan kunnen de gemeenschappen, gezien hun be-

voegdheid voor jeugdsport, ook een grotere bevoegdheid in het dossier krijgen.  

 

Minister Ben Weyts heeft federaal minister Vincent Van Peteghem aangesproken 

met een heel concrete vraag uit de sportwereld. Deze neemt akte van de federale 

beslissingen over de RSZ-regeling – het zou over 30 miljoen euro gaan – terwijl de 

oefening met betrekking tot de bedrijfsvoering nog niet helemaal is afgerond. De 

sector vraagt om in het voorjaar van 2022 met betrokkenheid van de deelstaten 

een en ander te bekijken. Daartoe lijkt de federale minister ook wel bereid. Zelf wil 

minister Weyts dan een doeltreffender investeringsbeleid voor jeugdsport op tafel 

leggen, net als de leeftijdsverlaging om voor dergelijke maatregelen in aanmerking 

te komen, van 26 naar 23 jaar. Ten derde wil hij ook een verhoging van het mini-

mumloon van niet-EU-spelers aan die agenda toevoegen. In vergelijking met an-

dere Europese landen ligt het Belgische minimumloon voor niet-EU-voetballers veel 

te laag. In België bedraagt het 90.000 euro. In Nederland is het 350.000 euro. 

Daardoor stromen in de Belgische competitie veel spelers uit niet-EU-landen toe, 

ten nadele van de investeringen in de eigen jeugd.  

 

De looptijd van Jonge Leeuwen is van 15 september 2021 tot 1 oktober 2022. Het 

project daagt jongeren van zestien tot vijfentwintig jaar uit om een plan te ontwik-

kelen binnen de club of sportfederatie. De VSF en haar ledenorganisaties willen 

gemotiveerde jongeren ondersteunen bij de uitvoering van een projectplan. Het 

project beoogt twee doelen. Ten eerste dient het de zoektocht naar vernieuwende 

ideeën. Ten tweede wil het jongeren stimuleren in hun persoonlijke groei en ont-

wikkeling. De ambitie bestaat erin om elk jaar een vijftiental projecten te onder-

steunen.  

 

Deelnemende sportfederaties zijn: Badminton Vlaanderen, Basket Vlaanderen, Cy-

cling Vlaanderen, Gymfed, Judo Vlaanderen, de Vlaamse Liga van de Koninklijke 

Belgische Korfbalbond, Oriëntering Vlaanderen, Paardensport Vlaanderen, Paran-

tee-Psylos, Rugby Vlaanderen, Sporta, de Vlaamse Atletiekliga, de Vlaamse Bok-

sliga, de Vlaamse Handbalvereniging, de Vlaamse Hockeyliga, de Vlaamse 

Schermbond, de Vlaamse Zwemfederatie en Wind- en Watersport Vlaanderen. Ze 

verzamelen tot eind 2021 alle inzendingen en selecteren het beste idee binnen hun 

sport. Nadien zal de VSF vijftien jongeren uitkiezen die een jaar lang de kans krij-

gen om hun idee uit te werken. Ze krijgen daarvoor begeleiding van experts en 

gewezen topsporters. Men overweegt inspiratiesessies en workshops. Het is een 

gelegenheid om jongeren een exclusieve toegang achter de schermen van top-

sportevenementen toe te kennen. De eerste inspiratiedag is voor het voorjaar van 

2022 vooropgesteld, al hangt een en ander af van corona. Aan het eind van het 

traject worden er dan winnaars aangeduid in vier categorieën: Jonge Leeuw, Maat-

schappelijk, Clubcultuur en Doorzettingsvermogen. Naast Sport Vlaanderen zet 

ook Cédric Van Branteghem de schouders onder het initiatief. 

 

Vervolgens gaat de minister in op het beleid met betrekking tot de trainers. Recent 

heeft hij heel wat initiatieven bekendgemaakt. Misschien wel tegen de verwachting 

in lukt het wel degelijk om mensen warm te maken. Er is een goed aanbod voor 

zowel het opleidings- als het digitale aspect. De overheid werkt aan de professio-

nalisering. Wat het actieplan betreft, is de VTS een samenwerkingsverband tussen 

Sport Vlaanderen, de sportfederaties, de universiteiten en de hogescholen. Al in 

2018 heeft de VTS haar strategische visienota 2020-2025 opgesteld. Ze vormt de 

basis om trainers beter op te leiden.  

 

In het voorjaar van 2021 heeft de minister al enkele acties geconcretiseerd, al was er 

bijsturing nodig wegens corona. Het actieplan behelst ten eerste de realisatie van de 

strategische doelstellingen uit de vermelde visienota. Ten tweede strekt het tot een 

permanente monitoring van de drop-out van trainers en tot de wetenschappelijke 
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validatie van de redenen erachter. Bepaalde leeftijdsgroepen blijken vatbaarder 

voor drop-out als trainer, veelal ter wille van gezin of carrière. Het Vlaamse sport-

beleid onderzoekt hoe het die mensen aan boord kan houden met eventueel een 

lagere actieradius. Naargelang ze dan terug meer tijd vinden, kunnen ze ook weer 

naar een hogere inzetbaarheid evolueren.  

 

Jaarlijks organiseert de Vlaamse overheid een bijscholingsmarathon voor trainers, 

en tweejaarlijks de Dag van de Trainer. In 2022 krijgt die een tiende editie. Beide 

initiatieven strekken tot een laagdrempelig bijscholingsaanbod en stimuleren de 

trainers om een sportkaderopleiding te volgen. Alle deelnemers aan een sportka-

deropleiding hebben in 2021 een digitale voucher gekregen die hen kan stimuleren 

om een vervolgopleiding te volgen. 

 

Een andere component van het actieplan behelst de laagdrempelige pedagogische 

basisopleiding Start 2 Coach. Ook hier is het doel dat meer trainers de sportkader-

opleidingen volgen en doorstromen naar de initiatoropleiding. Een zekere pedago-

gische basisknowhow is een noodzakelijke aanvulling bij de kennis van het 

sportmetier, opdat de trainer dit metier ook zou kunnen overbrengen en een groep 

tot fysieke inspanningen zou kunnen motiveren.  

 

Tot slot strekt het plan ook tot een aangepaste opleidingsstructuur bij de VTS, die 

het ook weer mogelijk maakt om meer trainers te laten toestromen. De VTS kan 

in haar eigen context dan de nodige opleidingen en bijscholingen organiseren.  

 

De Vlaamse Regering trekt elk jaar 2,8 miljoen euro uit voor trainersopleidingen 

en investeert er dus toch wel stevig in, besluit minister Weyts. 

 

Met een zijsprongetje belandt de minister bij het thema mentaal welzijn, waarover 

onder andere Annick Lambrecht zich bezorgd toont. Minister Weyts wil de recente 

studie van Universiteit Antwerpen wel eerst in het juiste perspectief plaatsen. De 

bevraging van de achttienplussers ging over hun ervaringen van voor ze achttien 

jaar waren en is dus geen momentopname. De onderzoeker heeft zelf aangegeven 

dat het effect van de recente maatregelen daarin niet noodzakelijk tot uiting komt. 

Ze erkent dat het Vlaamse sportbeleid daarin een gunstige evolutie heeft teweeg-

gebracht, maar besluit dat het die inspanningen ook moet volhouden, wat minister 

Weyts ook absoluut van plan is. Bovendien betrof het vermelde percentage niet 

alleen personen die zich slachtoffer hebben gevoeld maar wel mensen met alle 

soorten negatieve ervaringen in de heel ruime zin. 

 

Los daarvan beaamt de minister dat de overheid elke vorm van grensoverschrij-

dend gedrag moet tegengaan. Heel recent heeft minister Weyts een doe-boek ter 

preventie van pesten in de sportclubs voorgesteld. Ook pesten is grensoverschrij-

dend gedrag. Het gebeurt veeleer door clubgenootjes dan door de coach of andere 

volwassenen.  

 

De Vlaamse overheid heeft deze studie ook niet afgewacht om zelf in gang te schie-

ten, aangezien ze al beschikte over eerder onderzoek van Tine Vertommen. Voor 

Wallonië waren deze cijfers wel een primeur.  

 

In 2018 heeft minister Muyters in het kader van het GES bepaald dat gesubsidi-

eerde federaties een integriteitsbeleid moeten voeren, met API’s, preventie en vor-

ming, een ethische code, een handelingsprotocol, een tuchtsysteem en sportclub-

ondersteuning. Dit beleid maakt integraal deel uit van de erkenningsvoorwaarden 

van federaties. Nu probeert de Vlaamse overheid dit beleid ook meer op het club-

niveau ingang te doen vinden.  

 

In 2018 lag de klemtoon bij VOICE nog uitdrukkelijk op seksueel grensoverschrij-

dend gedrag, maar intussen is de focus van het integriteitsbeleid aanzienlijk ruimer, 
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met andere vormen van fysiek en mentaal grensoverschrijdend gedrag in de scope. 

Intussen is ook het Vlaamse sporttribunaal operationeel, een verdienste die minis-

ter Weyts eveneens aan zijn voorganger toeschrijft. Zelf heeft hij de versterking 

van ICES in 2018-2020 intussen structureel verankerd in de basissubsidie van ruim 

200.000 euro per jaar. 

 

Voor het eerst zal nu ook een topsportactieplan aandacht besteden aan gezond en 

ethisch sporten. Die primeur is dus voor Topsportactieplan V. De VTS integreert 

integriteitselementen verder in haar opleidingen en bijscholingen van trainers, met 

aandacht voor motiverend coachen en ethische dilemma’s. De nieuwe Start 2 

Coach en modules voor e-learning gaan erop in. Een en ander is in de commissie 

al aan bod gekomen in de hoorzitting over de Gymfedproblemen (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 787/1). De context is erg ruim en omvat eveneens letselpreventie, 

eetstoornissen, sportmedische ondersteuning en dergelijke meer.  

 

Daarnaast blijft de minister op zoek gaan naar extra beleidsacties om het ethische 

sportbeleid te optimaliseren. ICES wil sportfederaties en gemeentelijke sportdien-

sten zoveel mogelijk steun bieden in hun rol als sportclubondersteuner. Daarvan 

worden al enige successen zichtbaar. Zo zit het aantal aanvragen voor club-API-

opleidingen duidelijk in de lift. In 2020 waren er vier opleidingen met in totaal 124 

deelnemers. In 2021 werden dat 25 opleidingen met meer dan 500 deelnemers. 

Zoals gezegd, zit dit beleid al goed op federatieniveau en moet het nu volop ingang 

vinden op het clubniveau. 

 

Sinds 2012 werkt het sportbeleid met andere beleidsdomeinen samen, onder an-

dere met betrekking tot de hulplijn 1712. Het actieplan van minister Demir tegen 

seksueel geweld verplicht een uittreksel uit het strafregister voor begeleiders die 

structureel en regelmatig met kinderen en jongeren werken, in alle sectoren. Mi-

nister Weyts heeft ter zake een duidelijk standpunt en heeft de sector zover ge-

kregen dat hij dit ook voor professionals en vrijwilligers zal introduceren. Risico’s 

zijn anderzijds een vals gevoel van veiligheid en een overdreven administratieve 

last. De drempel mag niet zo hoog worden dat bonafide kandidaten afhaken omdat 

het aanbieden van vrijwillige inzet op zich als verdacht zou worden bekeken.  

 

Ook in de aanpassing van het Sportfederatiedecreet zal grensoverschrijdend ge-

drag een thema worden. Sportfederaties zullen in het kader van de beleidsfocus 

Innovatie subsidies kunnen krijgen voor vernieuwende projecten op het vlak van 

integriteit.  

 

In het voorjaar van 2022 plant ICES een eerste Week van de Ethiek. De VSF plant 

het initiatief respect in de sport. De minister ziet intussen nog kansen op lokaal 

niveau om het thema meer te bespelen, aangezien de lokale overheden het dicht-

ste bij het clubniveau staan. In 2023 zal er een toolkit voor sportclubondersteuners 

voorhanden zijn.  

 

In het verleden waren er al initiatieven zoals M-factor om het motiverend coachen 

te stimuleren. Een nieuw valorisatieproject zal een nieuwe digitale zelfscan mee-

brengen, waarmee de trainer een spiegel aangereikt krijgt voor zijn coachgedrag.  

 

De minister vat samen dat de vorige Vlaamse Regering al veel beleidsaandacht 

heeft gehad voor ethiek in de sport en dat de huidige regering daaraan nog een 

stevige boost geeft.  

 

Op de vraag of Fros betrokken is bij de initiatieven voor sport op het werk, ant-

woordt de minister bevestigend. Het budget voor de vier in de toelichting vermelde 

initiatieven bedraagt in totaal 350.000 euro. De minister vermeldt vijf realisaties 

van de ‘loopbanen’, in respectievelijk Sint-Niklaas, Halle, Dendermonde, Wilrijk en 

Herentals-Grobbendonk. Nog vijf andere zitten in de pijplijn. Sport Vlaanderen blijft 
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het initiatief promoten bij bedrijven en kmo-zones. Het zal in coronatijden wellicht 

niet de eerste bezorgdheid van de bedrijven vormen, bedenkt de minister, maar 

hij verwacht in de toekomst nog meer loopbanen.  

 

De campagne ‘Sportbedrijven bedrijven sport’ heeft door de coronacrisis vertraging 

opgelopen maar is van start kunnen gaan op 17 september. In Gent heeft minister 

Weyts het startschot gegeven aan dit project waaraan UNIZO, Voka, de VDAB, 

Verso, NSZ en Fros meewerken. Het project heeft klaarblijkelijk succes, aangezien 

meer dan zeshonderd bedrijven zich tot Sport Vlaanderen hebben gewend voor 

meer informatie, begeleiding en de starterskit.  

 

Van het label sportbedrijf is op dit moment de communicatie in ontwikkeling. De 

minister wil het, voor zover corona het mogelijk maakt, in het voorjaar van 2022 

van start laten gaan.  

 

Andere vragen gingen over de noodfondsmiddelen van ruim 87 miljoen euro voor 

ondersteuning van het gemeentelijke sport-, jeugd- en cultuurbeleid. De Vlaamse 

Regering heeft niet nauwgezet opgevolgd in welke verhouding de lokale besturen 

die over de verschillende doelen hebben verdeeld. Wel zijn er bevragingen aan de 

gang en kan de regering zich mogelijk baseren op de Lokale Vrijetijdsmonitor.  

 

Daarnaast behelsde de corona-aanpak ook specifiek sportbeleid, zoals de nood-

sportlening. Daarvoor zijn zestien aanvragen binnengekomen. Al dertien nood-

sportleningen zijn toegekend, een is afgewezen en twee dossiers zijn nog in 

behandeling. Momenteel is daaraan 5,3 miljoen euro besteed. 

 

De minister schetst de situatie op 1 december 2021, waarbij de coronamaatregelen 

beperkt zijn tot de publieksaanwezigheid bij binnensportactiviteiten. Vooral spor-

ten als zaalvoetbal, volleybal en basketbal krijgen ermee te maken. Ze hebben de 

mogelijkheid om snipperdagen zonder competitie in te lassen, maar de mogelijk-

heid om dergelijk uitstel in te halen zal afhangen van de beperkende maatregelen 

in het voorjaar van 2022. Indien nodig gaat de Vlaamse Regering terug rond de 

tafel zitten met de VSF en de betrokken sportfederaties opdat sportactiviteiten 

veilig kunnen blijven plaatsvinden. 

 

Aan Maaike De Rudder antwoordt minister Weyts dat er inderdaad gesprekken lo-

pen over de toepasbaarheid van UiTPAS bij de activiteiten van Sport Vlaanderen.  

 

Gezien het lerarentekort in het onderwijs vindt de minister de vraag naar de zin 

van detachering voor bijvoorbeeld de Follo-werking terecht. De minister gaat ervan 

uit dat deze werking wel degelijk zinvol is, aangezien het onderwijs ook in de ont-

wikkeling van een gezonde en bewegingsrijke levensstijl een belangrijke rol speelt. 

In de gouden driehoek sportclub-school-gemeente is de Follo een spilfiguur. In het 

lopende schooljaar zal de minister de naschoolse projecten zeker laten opvolgen. 

De loonkosten belopen ruim 1 miljoen euro. Sport Vlaanderen betaalt die kosten 

terug aan het Departement Onderwijs. Het gaat hier overigens ook weer niet om 

grote getallen, merkt de minister op.  

 

Clubgrade bevindt zich nog in een experimentele fase, die binnenkort wordt afge-

rond. De minister ambieert de integratie ervan in de VSF, opdat het tot een continu 

aanbod komt. Ook hier wordt op basis van het experiment onderzocht hoe de 

goede praktijken structureel ingang kunnen vinden.  

 

Sport Vlaanderen heeft zijn studie over zwemmen in open water afgewerkt. Uiter-

aard gaat het hier absoluut niet louter om sportbevoegdheid. Belangrijk in het 

overleg hierover met de natuur- en milieuautoriteiten en het agentschap Zorg en 

Gezondheid is de VLAREM-wetgeving. Het gaat om een complex dossier. Het sport-

beleid heeft zijn deel van het werk achter de rug, maar nu zal het erop aankomen 
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om dit in realiteit om te zetten, met nogal wat wetten en praktische bezwaren op 

het traject.  

 

Er waren eveneens vragen over de participatie van vrouwen in de sport en in de 

sportbesturen. In de zomer van 2021 is een strategische werkgroep beginnen wer-

ken aan een ontwerp van actieplan en een aantal concrete stappen. Het aantal 

sportende vrouwen is ongetwijfeld gelinkt aan het aantal vrouwelijke bestuurders 

in de organisaties. In de aanvraagformulieren voor de subsidiëring van sporteve-

nementen komt er vanaf 2022 een beleidsfocus meisjes en vrouwen. Vier van de 

twintig te behalen punten betreffen de specifieke gerichtheid van de evenementen 

op vrouwen en meisjes. Het doel is zowel de participatie bevorderen als de com-

municatie met betrekking tot vrouwenevents aanmoedigen. Hoe hoger overigens 

de score, hoe hoger de kans op subsidie en vervolgens ook het bedrag ervan.  

 

Met het oog op meer vrouwelijke vertegenwoordiging in de besturen gaat een pi-

lootproject van start bij enkele sportfederaties. In 2022 zal Sport Vlaanderen ter 

zake een rondetafel organiseren op Internationale Vrouwendag, met een uitnodi-

ging aan gezaghebbende figuren.  

 

De minister vermeldt ten slotte dat het actieplan verder wordt gefinaliseerd, dat 

de bevindingen uit de projecten worden meegenomen en dat de VSF en ICES erbij 

worden betrokken.  

  

Aan Johan Deckmyn antwoordt minister Weyts dat het BOIC de partner is waarmee 

Vlaanderen in het IOC-kader moet samenwerken. Het IOC erkent per lidstaat maar 

één nationaal comité. Dat heeft minister Weyts er niet van weerhouden om naar 

aanleiding van de voorzittersverkiezing bij het BOIC de vertegenwoordiging van de 

gemeenschappen aan te kaarten. Er kunnen inderdaad vragen worden gesteld hij 

het stemgewicht en de manier van stemmen, die het BOIC nog steeds op Belgische 

sportfederaties afstemt, dus haaks op de institutionele realiteit. Minister Weyts 

heeft de nieuwe BOIC-voorzitter mogelijk enigszins verrast door de vele bezorgd-

heden die hij aan hem heeft gecommuniceerd. De voorzitter tracht er echter mee 

aan de slag te gaan. Wordt vervolgd, besluit minister Weyts.  

 

De sportparticipatiebarometer is onderdeel van een langetermijndoelstelling. 

Grosso modo zijn er twee obstakels: de technologische kant en, belangrijker nog, 

GDPR. De Vlaamse monitor Sport & Bewegen van oktober 2020 en het project 

Smart Sporting Cities zijn voorbeelden van concrete acties. Verder vermeldt de 

minister de verschillende dashboards. Er is dus vooruitgang te melden in dit werk 

van lange adem. Ook het kennisplatform en de verschillende participatiecijfers 

staan ter beschikking.  

 

Het SportKompas geniet de volle aandacht van minister Weyts. Scholen, maar bij 

voorkeur toch gemeenten, kunnen het gebruiken. Dat gemeenten het aanwenden, 

komt de schaalgrootte ten goede in vergelijking met individuele scholen. De inzet 

van het SportKompas vergt immers een gedegen voorbereiding. Als een kind te 

horen krijgt dat het aanleg heeft voor een bepaalde sport, moet het ook meteen 

het adres krijgen van de club waar het daarvoor terechtkan. SportKompas is bij 

uitstek een manier om kinderen en hun ouders warm te maken voor sporten waar-

aan ze anders misschien niet eens zouden denken. Dit helpt de spontane bias te 

doorbreken.  

 

De minister verhoogt bovendien de doelstelling betreffende het aantal kinderen dat 

SportKompas moet bereiken, al dreigen beperkende maatregelen bij de toegang 

van externen tot de onderwijsinstellingen dat wel te bemoeilijken. 

 

Steven Coenegrachts vroeg een stand van zaken betreffende de geluidsproduce-

rende sporten. In de vorige regeerperiode is er een actieve zoektocht gestart naar 
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terreinen, maar die is intussen gestaakt wegens de onvindbaarheid van terreinen 

die aan alle criteria beantwoorden. Minister Weyts erkent dat de overheid bijgevolg 

enigszins in het defensief is gedrongen. Samen met de betrokken federatie probe-

ren de ministers Weyts en Demir ervoor te zorgen dat de bestaande terreinen 

bruikbaar blijven. Ook die zijn immers door allerhande betwistingen en procedures 

gevat. Ten tweede wil de minister op termijn hun aanbod zien verruimen met niet-

geluidsproducerende varianten, die ze minstens in combinatie met hun traditionele 

aanbod zouden moeten hebben. 

 

Zichtbaarheid van Vlaanderen op sportevenementen vormt een ambitie van minis-

ter Weyts. Sport Vlaanderen deelt de wenselijkheid ervan steeds mee bij de toe-

kenning van steun. Op de WK’s wielrennen op de weg en in het veld was de 

manifeste Vlaamse aanwezigheid in 2021 onmiskenbaar.  

 

Ook over het platform voor ongebonden sporten had de commissie enkele vragen. 

Sport Vlaanderen ontwikkelt het concept en heeft Studio Dott ingeschakeld om het 

bevattelijk te visualiseren, zodat het aan een klankbordgroep uit de sportsector 

kon worden voorgelegd. Het vooralsnog theoretische concept is nog maar in sep-

tember 2021 opgeleverd. De klankbordgroep, die het nog maar net heeft ontvan-

gen, bestaat uit tien sportfederaties en tien gemeenten. Het onlineplatform creëert 

zelf geen nieuw sportaanbod maar probeert het bestaande aanbod van de verschil-

lende spelers toegankelijker te maken, en iedereen die over aanbod beschikt, te 

stimuleren om het op het platform te tonen. Tevens vergaart het platform sport-

participatiedata uit heel Vlaanderen die beleidsactoren kunnen ondersteunen in 

hun sport- en bewegingsbeleid.  

 

De feedback van de klankbordgroep op de eerste voorstellen was positief. Sport 

Vlaanderen heeft dit project ook aangemeld als innovatieve overheidsopdracht in 

het kader van de EWI-oproep. Het concept is vooralsnog theoretisch en zal mede 

op basis van de feedback van de klankbordgroep verder worden ontwikkeld. Er zal 

ook een marktconsultatie komen. Het oogpunt is om in 2022 een ontwikkelaar en 

een beheerder te engageren voor het netwerkplatform voor de ongebonden sporter.  

 

Daarnaast zal de minister een opdracht laten uitschrijven voor de ontwikkeling van 

een beleidsstrategie voor sportorganisaties en lokale besturen. Het testproject 

Brugge Beweegt heeft bevindingen opgeleverd met betrekking tot buddywerking 

en gangmakers. 

 

De verruiming van de G-sportscope behelst heel concreet de uitbreiding naar per-

sonen met een chronische aandoening.  

 

Onder meer Philippe Muyters had vragen over het statuut van het verenigingswerk. 

Dat heeft minister Weyts geagendeerd op het Overlegcomité van woensdag 24 

november 2021. De Federale Regering heeft zich ter zake geëngageerd tot een 

dialoog met de sectoren sport en cultuur. De Vlaamse Regering heeft haar op een 

A4’tje haar reeds herhaaldelijk benoemde desiderata bezorgd. Aangezien de tijd 

dringt, heeft de federale overheid zich ook tot een nieuwe wettelijke regeling ge-

engageerd. De huidige vervalt door de uitspraak van het Grondwettelijk Hof op 1 

januari 2022, bevestigt minister Weyts.  

 

De gesprekken over een eventuele overheveling van de NADO zijn inmiddels van 

start gegaan. Voor sommige van zijn bevoegdheden is minister Weyts geen vra-

gende partij met betrekking tot een overheveling van de inspectiedienst naar het 

Agentschap Justitie en Handhaving. Zo vergt de Inspectie Dierenwelzijn een erg 

gespecialiseerde expertise. Wat dopingcontrole betreft, is de situatie mogelijk an-

ders, aangezien de handelingen daarvan misschien minder sectorspecifiek zijn. 

Overigens is er momenteel een vacature voor leidend ambtenaar van de NADO. 

Daar is heel wat in beweging, besluit minister Weyts.  
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Van het monitoringsysteem met betrekking tot gekwalificeerde trainers is een eer-

ste versie online beschikbaar op het kennisplatform van Sport Vlaanderen. Het 

systeem biedt een overzicht per regio, sportfederatie, sporttak en kwalificatieni-

veau van het aanbod aan gekwalificeerde trainers, weliswaar op basis van de ge-

kende informatie. Een tool om de noden te schatten is het niet. Die behoefteschets 

zal vooral van de sportfederaties zelf moeten komen. In de bevraging daaromtrent 

van hun eigen clubs staan sommige federaties merkelijk verder dan andere, heeft 

minister Weyts geconstateerd.  

 

Het digitale loket beschikt over een gepersonaliseerd dashboard en is uitgebreid 

met specifieke informatie die een federatie of lokaal bestuur inzicht biedt in het 

aantal gekwalificeerde trainers. In de loop van 2022 stelt minister Weyts meer 

gedetailleerde analyses voorop met betrekking tot de leeftijd, de kwalificaties, het 

gender enzovoort.  

 
Ten slotte heeft Elisabeth Meuleman gepolst naar mogelijkheden om de G-sport 
van meer wetenschappelijk onderzoek en van een eigen G-sportcomplex te voor-
zien. De Vlaamse Regering wil de uitstekende prestaties op de paralympische spe-
len aangrijpen en daarbij vooral inzetten op meer G-sportwerking bij de bestaande 
federaties en clubs. De notie van meer inclusie veeleer dan aparte structuren was 
ook de ratio achter de fusie naar een enkele G-sportfederatie. In de praktijk wil de 
Vlaamse overheid dat clubs zich meer gaan openstellen voor de G-sporters, opdat 
valide en G-sporters elkaar meer weten te vinden.  

II. Media 

1. Toelichting 

1.1. Situering 

Minister Benjamin Dalle situeert het jaar 2022 in de post-COVID-tijd, hoewel dat 

al een relatief begrip begint te worden. De minister start zijn toelichting met een 

zin uit de inleiding van zijn BBT: “Het is belangrijk om werk te maken van een 

evenwichtig en ambitieus mediabeleid, waarin de nadruk wordt gelegd op onder 

meer digitalisering, mediawijsheid en kwaliteitsvolle content, maar waarin ook de 

krachten worden gebundeld.” De zin vormt het hart van het mediabeleid, een mix 

van: 

− traditionele waarden met als oogpunt een kwalitatief hoogstaande content met 

voldoende zorg voor een beschermde en oplettende mediagebruiker; 

− drang naar vernieuwing, die tot uiting komt in de digitalisering en de nood aan 

Vlaamse samenwerking tegen internationale grootmachten. 

 

Het leidmotief van het college waar minister Dalle school heeft gelopen, was tradi-

tie en toekomst. Het is ook de kern van een sterk mediabeleid. 

1.2. Relancebeleid 

De mediasector heeft in 2021 al een sterke relance ingezet, na de problemen van 

2020, met drastisch teruggelopen reclameaankomsten. Die tendens is in 2021 fors 

gekeerd, zodat alle beschikbare reclameslots voor de rest van 2021 al gereserveerd 

zijn. De regering ondersteunt dit verder met haar relancebeleid, maar ook met 

reguliere middelen. De digitale transformatie moet garanderen dat het huidige ver-

dienmodel ook over tien jaar werkbaar is.  

 

Tijdens de lockdown is de digitale invloedssfeer sterk gegroeid, constateert de mi-

nister. De veelvuldige onlineaanwezigheid brengt opportuniteiten maar ook nieuwe 

gevaren mee. Tegen de gevaren wil hij het mediawijsheidsbeleid inzetten. Hij ver-

meldt ook de influencercode en het gamingbeleid. 
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Voor de uitrol van 5G wordt 2022 een bepalend jaar. Dat jaar wordt de veiling 

georganiseerd. Het overleg met de Federale Regering is aan de gang. Het netwerk 

is een noodzakelijke voorwaarde om de samenleving naar een nieuwe fase van 

connectiviteit en innovatie te brengen. 

 

In 2022 loopt het relancebeleid van de Vlaamse Regering voort en moet een en 

ander op kruissnelheid zijn. De regering werkt momenteel het digitale transforma-

tieprogramma van 35 miljoen euro af. Het gaat onder meer om het crossmediale 

meetsysteem en de digitale marktplaats, twee instrumenten die inspelen op het 

wegvallen van de schotten tussen diverse mediavormen. Zowel het meten van 

media als de reclamedistributie zouden daardoor sterk aan efficiëntie winnen. Het 

moet de Vlaamse mediaspelers helpen vermijden dat potentiële reclame-inkom-

sten naar het buitenland vloeien.  

 

Vervolgens vermeldt de minister de mediahub, een onlineplatform om onder meer 

tv-content beschikbaar te stellen. Ook scholen zullen er van kunnen gebruikmaken.  

 

De regering zal de regionale tv-omroepen ondersteunen met een heel concreet 

project voor digitale transitie. Ook komen er projecten rond desinformatie en an-

dere aspecten van de digitale transformatie, die zowel voor grote als voor kleinere 

spelers toegankelijk zullen zijn.  

 

Het algemene doel is de mediasector wapenen voor de komende jaren. Op zijn 

lauweren rusten is uit den boze. Sommigen merken op dat de minister veel geld 

steekt in media terwijl de mediabedrijven grote winsten binnenrijven. Die redene-

ring verbaast hem, aangezien het erop zal aankomen om te garanderen dat die 

bedrijven ook in de toekomst nog winst zullen maken. Maar nog belangrijker is de 

overweging dat de mediagebruiker ook in de toekomst op heel sterke content moet 

kunnen rekenen, die niet alleen door Californische en Chinese hoofdkwartieren 

wordt bepaald. De regering investeert fors om de Vlaamse creativiteit met betrek-

king tot nieuws en duiding, maar ook entertainment, fictie, documentaire en sport-

verslaggeving, hoog te houden in een digitale context.  

 

Het relanceplan besteedt 10 miljoen euro extra aan de ondersteuning van audio-

visuele producties via het VAF. Het grootste deel is bestemd voor het Mediafonds, 

een ander deel gaat naar het Gamefonds. Al in het kader van het coronanoodfonds 

heeft de Vlaamse Regering hieraan een extra impuls gegeven.  

 

Minister Dalle heeft 5 miljoen euro geïnvesteerd in het garantiefonds voor audio-

visuele producties. Ook minister-president Jan Jambon heeft dat gedaan met be-

trekking tot zijn bevoegdheid voor Cultuur, waaronder de filmsector ressorteert. 

Dit sterke instrument maakt dat producties kunnen blijven lopen en gefinancierd 

raken ondanks de coronarisico’s. Door de crisis werden ze namelijk onverzeker-

baar. In dure producties ontstaat een groot probleem als productiedagen moeten 

worden uitgesteld wegens een corona-uitbraak. De regering en het VAF hebben dit 

systeem ontwikkeld, dat intussen ook gretig wordt aangewend om investeerders 

aan boord te houden.  

 

De investering van 1 miljoen euro in mediawijsheid past in de maatschappelijke 

relance, waarop de Vlaamse overheid eveneens de nadruk legt. Het gros daarvan 

zal dienen voor bijkomende projecten van Nieuws in de Klas. In het schooljaar 

2022-2023 komt de eerste uitrol. 

1.3. Regulier mediabeleid 

Na de relancemiddelen komt de minister tot de investeringen in lokale content en de 

aanbodvernieuwing. De coronacrisis heeft de behoefte aan afleiding en ontspanning 

doen toenemen. De regering blijft investeren in een breed audiovisueel aanbod. 
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Tegen 2023 nemen de middelen van het Gamefonds en het Mediafonds van het 

VAF toe met 1 miljoen euro elk. Er komen nieuwe investeringsvormen, die de mi-

nister nog in detail zal toelichten wanneer de beheersovereenkomst met het VAF 

op punt staat. Concreet zal er in 2022 1,5 miljoen euro aan extra middelen naar 

het VAF vloeien. Vanaf 2023 stijgt het extra bedrag door tot 2 miljoen euro.  

 

Voorts zal de regering de stimuleringsregeling en investeringsverplichting updaten. 

Daarin houdt ze rekening met het nieuwe televisielandschap, waar niet-lineair kij-

ken steeds meer de norm wordt. Net voor de commissievergadering van 18 no-

vember heeft minister Dalle het VRM-symposium bijgewoond. Het handelde over 

streaming en zijn relatie met het klassieke tv-kijken. Het beoogde beleid behelst 

een eenmaking van de twee steunvormen. Dit zal een aanpassing van het Media-

decreet vereisen, constateert minister Dalle. Door de verplichting uit te breiden 

zouden ook initiatieven als YouTube erdoor worden gevat. Ook een verhoging van 

de bijdrage staat ter overweging.  

 

In samenwerking met het VAF en relevante spelers in de sector ontwikkelt het 

mediabeleid nieuwe initiatieven met betrekking tot de Vlaamse gamesector. De 

coronacrisis heeft de populariteit van het gamen doen toenemen. Naast een leuk 

tijdverdrijf zijn er ook belangrijke pedagogische mogelijkheden, bijvoorbeeld met se-

rious games. Vast staat ook het economische belang van de sector voor Vlaanderen.  

  

De vier kandidaten voor de drie landelijke radiozenders hebben hun dossier inge-

diend. De beoordeling wordt een belangrijke opdracht voor de media-administratie 

in 2022.  

 

Minister Dalle wil zijn beleid niet alleen afstemmen op het media-aanbod en de 

mediaorganisaties, maar ook op de mediagebruikers. In het begin van 2022 vindt 

de nieuwe samenwerkingsovereenkomst met het Kenniscentrum Mediawijsheid in-

gang. De schrijvers ervan hebben rekening gehouden met een auditrapport van 

het Rekenhof over het mediawijsheidsbeleid. In het kader van de subsidieovereen-

komst met Mediawijs gaat specifieke aandacht naar het ondersteunen van kwets-

bare doelgroepen en jongeren, wordt er gewerkt rond desinformatie en krijgen ook 

games speciale aandacht. Sinds 2021 kan het kenniscentrum voor deze taken re-

kenen op 150.000 euro extra recurrente middelen. 

 

Naar analogie met het nieuwe systeem voor filmkeuring wordt een classificatiesys-

teem voor audiovisuele producties uitgewerkt. De sector zal geconsulteerd worden 

over de modaliteiten van dit classificatiesysteem en betrokken worden bij de uit-

werking van de nodige regelgeving, kondigt de minister aan. 

 

Hij werkt voort aan een code voor influencers. Intussen zijn er vele gesprekken 

gevoerd met relevante partners, de influencers zelf, hun agenten en de betrokken 

expertenorganisaties. De minister onderzoekt hoe de code een dynamisch product 

kan worden, dat constant mee kan evolueren met de noden van de maatschappij 

waarin ze opereert. 

 

Binnenkort komt de omzetting van de Toegankelijkheidsrichtlijn op de agenda, laat 

de minister weten.  

 

De uitrol van 5G is zowel voor het mediabeleid als voor de digitaliseringsinspanning 

in het relancebeleid cruciaal. Een billijke verdeling van de inkomsten is voor Vlaan-

deren van groot belang, maar de discussie daarover mag het dossier niet met ver-

traging opschepen. 2022 moet het jaar van de uitrol worden, opdat onder meer de 

mediasector de vruchten ervan zou kunnen plukken. De projectoproep in het kader 

van de media-innovatie peilt heel bewust naar de 5G-uitdagingen. Projecten die op 

opportuniteiten ervan inspelen, maken zeker kans op ondersteuning.  
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De nieuwe beheersovereenkomst met de VRT gaat haar tweede jaar in. Uiteraard 

zet de publieke omroep vol in op de uitvoering ervan. Ondertussen houdt de mi-

nister de mogelijke verbeterpunten in het oog. Zo stelde hij recent een wijziging 

van het Mediadecreet voor, die specifiek de governanceregels van de VRT ver-

nieuwt. Belangrijk hierbij is onder andere de opname van onafhankelijke experts 

in het bestuur van de VRT, die de besluitvoering op het hoogste niveau moet ver-

sterken. Het ontwerp van decreet wacht nu op goedkeuring door de Vlaamse Re-

gering na advies van de Raad van State, en kan dan naar het parlement komen. 

 

Ten slotte zet minister Dalle de aandacht voor het thema grensoverschrijdend ge-

drag onverminderd verder. Hij analyseert dat het probleem in de mediasector 

wordt onderschat. Hij is niet overtuigd door het gezwaai met cijfers dat zou moeten 

aantonen dat het op dat vlak met de mediasector zelfs beter gesteld is dan met de 

rest van de samenleving. Gesprekken tonen aan dat er onderhuids nog heel wat 

problemen sluimeren. In overleg met mediarte en de hele mediasector werkt mi-

nister Dalle aan een verder reikend actieplan dat het probleem helemaal uit de 

sector moet bannen. Voor 2022 worden de opdracht van de Genderkamer en de 

ondersteuning van ENGAGEMENT bevestigd. 

1.4. Begrotingsopmaak 2022 

Wat de BO 2022 betreft, kan minister Dalle net als in zijn andere bevoegdheden in 

het algemeen budgettaire continuïteit melden. In deze moeilijke tijden wordt ner-

gens in het mediabeleid bespaard, en komen er zelfs extra middelen voor het VAF 

in het kader van zijn nieuwe beheersovereenkomst. 

 

De hoofdmoot van de toelagen is bestemd voor de VRT. Haar dotatie bedraagt 273 

miljoen euro. Daarnaast zijn er 73,9 miljoen euro pensioenlasten voor ex-statutaire 

medewerkers te melden, al hebben die geen relevantie op beleidsvlak. De bijdrage 

aan het VAF bedraagt 9,4 miljoen euro, waarvan 1,55 miljoen euro recurrente ex-

tra middelen. Minister Dalle noemt het uitzonderlijk om in dergelijke moeilijke tij-

den extra middelen vrij te maken. Dat heeft hij in goed overleg met de hele 

Vlaamse Regering en in het bijzonder minister Crevits kunnen bewerkstelligen.  

 

Voor de VRM is bij continu beleid 1,6 miljoen euro ingeschreven. De werkingssub-

sidies voor partners zijn als volgt: 

− 790.000 euro voor het Kenniscentrum Mediawijsheid; 

− 408.000 euro voor de VVJ; 

− 1,992 miljoen euro voor de regionale tv-omroepen; 

− 1,2 miljoen euro voor projectsubsidies, waarvan 0,4 miljoen euro voor Vlaams-

Nederlandse samenwerkingsinitiatieven.  

 

Wat dit laatste betreft, vermeldt de minister dat de stopzetting van BVN geenszins 

meebrengt dat Vlaanderen niet meer fors in Vlaams-Nederlandse samenwerking 

zou investeren.  

2. Bespreking 

2.1. Karin Brouwers 

Karin Brouwers geeft aan dat niemand erop had gerekend dat de mensen een jaar 

na de vorige begrotingsbesprekingen opnieuw met coronarestricties rekening moe-

ten houden. Op de audiovisuele sector lijken die restricties vooralsnog minder im-

pact te hebben dan bijvoorbeeld de eerste lockdown, die de hele productiesector 

heeft stilgelegd. Vandaag is mits bepaalde protocollen een en ander mogelijk, zo-

dat de kijkers, luisteraars en lezers ook niet erg veel van de beperkingen onder-

vinden.  
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Het commissielid is tevreden met de middelen waarmee de minister ook in 2022 

het garantiefonds voor de audiovisuele sector afdoende spijst, om voor de produ-

centen de COVID-19-risico’s bij de opnames beperkt te houden.  

 

Minister Dalle mag dan zelf wel getroffen zijn door het virus, zijn werkritme is er 

blijkbaar niet door aangetast, constateert de spreker opgelucht. De minister heeft 

het afgelopen jaar absoluut niet stilgezeten. Hij heeft vele projecten afgewerkt. 

2022 markeert het halfwegpunt van een regeerperiode waarin minister Dalle zijn 

beleidsnota op kruissnelheid afwerkt. Meer nog, er is voor 2022 geen besparing op 

de mediabegroting. Integendeel zelfs, de minister heeft extra budgetten kunnen 

toekennen aan onder meer het VAF en de VRT.  

 

In haar relancebeleid heeft de Vlaamse Regering al in 2020 – terecht – beslist om 

substantieel in de mediasector te investeren, met aandachtspunten als inclusie, 

diversiteit, digitale toegankelijkheid, mediawijsheid, desinformatiebestrijding en 

strijd tegen onlinehaatspraak. In die extra middelen voor mediabeleid ziet Karin 

Brouwers een positief gevolg van de coronacrisis.  

 

Het plan omvatte zes projectlijnen, waarvan het commissielid telkens een stand 

van zaken wil vernemen. Ten eerste gaat het om het crossmediale multiplatform-

mediameetsysteem en de marktplaats, begroot op 4 miljoen euro. Wordt de CIM 

erbij betrokken?  

 

Ook voor de mediahub heeft de Vlaamse Regering in dit kader 4 miljoen euro veil. 

Wie zijn de partners? Wanneer gaat het project van start? 

 

De Senaat heeft recent een informatierapport goedgekeurd met betrekking tot de 

desinformatie, een projectlijn die Karin Brouwers na aan het hart ligt. De relance-

middelen daarvoor bedragen 3 miljoen euro. Er is een projectoproep aangekon-

digd. Is die al gelanceerd? Komt daarin een link naar het lijvige rapport dat de 

Senaat heeft opgesteld na de vele hoorzittingen? Het rapport bevat ruim vijftig 

aanbevelingen en is ongetwijfeld interessant voor alle kandidaat-projectindieners, 

wil Karin Brouwers ter informatie meegeven aan minister Dalle en de commissie. 

Zal ook het op pagina 42 van de BBT vermelde factcheckplatform onderdeel uit-

maken van de projectoproep? Wie zal de projecten beoordelen?  

 

De digitale transformatie van de regionale omroepen is intussen al toegekend en 

van start gegaan.  

 

Het grootste deel van dit relancebudget is bestemd voor de projectoproep ‘digitale 

transformatie en het instrumentarium media-innovatie’, namelijk 21,5 miljoen 

euro. Karin Brouwers vraagt een stand van zaken, aangezien de websites van 

VLAIO noch het Departement CJM ter zake informatie meegeven. Is dit project al 

van start gegaan? Zolang het geld maar bij de doelgroep belandt, is de manier van 

aankondigen voor Karin Brouwers van ondergeschikt belang.  

 

De beleidsaankondigingen van de minister voor 2022 lezen een beetje als gekapt 

stro. Het zijn allerlei aparte punten. Karin Brouwers gaat eerst in op de code voor 

influencers, die de minister al langer aankondigt. Kan hij bevestigen dat dit project 

van start gaat in het begin van 2022? In welke handhaving wil hij voorzien?  

 

Wanneer zal het Vlaamse Actieplan Gaming klaar zijn? Hoe zullen het onderwijs en 

de externe partners erbij worden betrokken? 

 

Op pagina 15 van de BBT is een hele paragraaf aan de radio-erkenningen gewijd. 

“De nazorg voor de erkenningen van netwerkradio-omroeporganisaties en lokale 

radio-omroeporganisaties op FM blijft een aandachtspunt”, citeert Karin Brouwers 

eruit. Intussen is de VRM-erkenning van netwerkradio-omroep 2 met Vlaams 
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profiel ingetrokken wegens onregelmatigheden. De minister zal samen met zijn 

departement de verdere acties onderzoeken. Hij maakt ook gewag van vele juridi-

sche betwistingen. Soms komen frequenties vrij, wegens stopgezette uitzendingen 

en sancties. Karin Brouwers maakt gewag van a never-ending story. Wanneer mag 

de commissie een beslissing verwachten? Wanneer verwacht de minister een einde 

aan de lopende juridische betwistingen? 

 

Het commissielid is tevreden dat de minister een herziening van het Mediadecreet 

aandurft. Het decreet is sinds 2009 geregeld aangepast, zeg maar opgelapt, maar 

een herziening is een heel grondige oefening. Wie zal deze voorbereiden? Gaat het 

naast de administratie ook om externe experts? Zal de minister de actualisering 

van de stimuleringsregeling en investeringsverplichting daarin integreren, of wil hij 

die al eerder volbrengen?  

 

In verband met het proefproject betreffende DAB+ voor bovenlokale radio herin-

nert Karin Brouwers eraan dat de kandidaten zich voor 15 oktober 2021 hebben 

moeten melden bij de VRM. Bij meerdere kandidaturen in een provincie zouden de 

betrokken kandidaten daarvan op de hoogte worden gebracht, met het oog op een 

aanvraag voor een gezamenlijk proefproject. Die aanvragen hebben 1 december 

2021 als deadline. Kan minister Dalle in het tussenliggende tijdsgewricht al mee-

delen hoeveel kandidaturen de VRM op 15 oktober ontvangen had? Zal in elke 

provincie een gezamenlijk proefproject mogelijk zijn? Wanneer verwacht de minis-

ter de VRM-beslissing met betrekking tot de toekenning van de tijdelijke DAB+-

zendvergunningen? 

 

Vrij nieuw zijn de subsidies voor lokale radio’s die op Radioplayer uitzenden, bij 

wijze van tegemoetkoming in de kosten. Hebben Radioplayer en de betrokken zen-

ders dit project al geëvalueerd? Wil de minister de subsidie in 2022 voortzetten? 

Als mogelijk alternatief stellen sommige lokale radio’s een app voor waardoor ze 

digitaal te beluisteren zouden zijn met de decoders van Telenet en Proximus. Hoe 

staat minister Dalle daartegenover?  

 

Dan gaat Karin Brouwers in op het digitale frequentieplan en erkenningskader voor 

digitale frequenties. De digitale luistercijfers zijn tot haar tevredenheid opnieuw 

gestegen. Het radiobeleid van de vorige regeerperiode werpt zijn vruchten af. Het 

verheugt haar dat minister Dalle aankondigt erkenningsvoorwaarden op te leggen 

voor digitale frequenties, zoals CD&V al had voorgesteld in haar conceptnota van 

2016 betreffende het toekomstige radiobeleid (Parl.St. Vl.Parl. 2015-16, nr. 

747/1). Ook de digitale frequenties zijn immers een schaars goed aan het worden, 

zij het lang niet zo schaars als de FM-frequenties. Wordt de Stuurgroep Digitale 

Radio Vlaanderen bij de kadercreatie betrokken? Zal de minister dit beleid integre-

ren in de algemene herziening van het Mediadecreet, of het al eerder invoeren? Op 

termijn kan 5G wel mogelijkheden bieden om lokale verzorgingsgebieden af te ba-

kenen. Zal de minister dat onderzoeken, vraagt Karin Brouwers. 

 

Tot tevredenheid van de CD&V-fractie krijgen de regionale tv-omroepen relance-

subsidies en gaat er in datzelfde kader geld naar NORTV voor de ontwikkeling van 

een crossmediale platformstrategie. Die subsidie is specifiek gericht op het uitstip-

pelen, opvoeren en implementeren van een inhoudelijk traject rond contentadap-

tatie met en voor alle regionale televisieomroeporganisaties. Hoe dan ook blijven 

de regionale omroepen fragiele plantjes in het media-ecosysteem, analyseert Karin 

Brouwers. In zijn BBT Vlaamse Rand kondigt minister Ben Weyts besparingen aan 

in de 33.000 euro die vanuit dat beleid naar ROB-tv gaat. Het gaat niet om reus-

achtige bedragen, maar op deze manier knipt de Vlaamse Regering hier weg wat 

ze elders bijvult. Overlegt minister Weyts zijn mediagerelateerde beslissingen over 

de Vlaamse Rand met minister Dalle? Karin Brouwers kijkt vooral uit naar de 

nieuwe samenwerkingsovereenkomsten die in 2022 op stapel staan, en de gron-

dige evaluatie van de werking van de regionale tv-omroepen. In de visie van CD&V 
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blijven lokale nieuwsmedia van groot belang voor de gemeenschapsvorming. Ze 

moeten ook de jongere generaties bereiken.  

 

Over de nieuwe beheersovereenkomst met het VAF zal de commissie nog een hoor-

zitting houden en met de betrokken ministers vergaderen. Intussen is CD&V alvast 

bijzonder tevreden met de substantiële en structurele budgetverhoging voor het 

Gamefonds, een compensatie uit de economiebegroting van minister Hilde Crevits. 

Ook het Mediafonds krijgt in het kader van de nieuwe beheersovereenkomst een 

recurrente verhoging, weet Karin Brouwers, die ook daarover alleen maar zeer 

tevreden kan zijn.  

 

Net voor het zomerreces heeft het Vlaams Parlement een resolutie aangenomen 

met aanbevelingen voor de nieuwe beheersovereenkomst met het Kenniscentrum 

Mediawijsheid. De onderhandelingen daarover zijn volop aan de gang, maar het 

commissielid is, op een moment waarop de minister al bijkomende middelen be-

schikbaar heeft gesteld voor de uitvoering, nieuwsgierig naar de inhoud van de 

beheersovereenkomst. Wanneer zou de minister de beheersovereenkomst kunnen 

toelichten in het Vlaams Parlement?  

  

Op 24 november 2021 heeft het Antwerpse parket gewaarschuwd voor de nieuwe 

trend van hackers om op sociale media als Instagram en Snapchat intieme beelden 

van jongeren te bemachtigen. Daarmee kunnen ze hun slachtoffers, vaak jonge 

meisjes, afpersen. Op de internationale dag tegen geweld op vrouwen noemt Karin 

Brouwers deze verschrikkelijke praktijk een vorm van dergelijk geweld, nog wel op 

heel kwetsbare jonge meisjes. De vermelde resolutie bevat ter zake aanbevelin-

gen: “de Vlaamse burgers versterken in mediawijze competenties. Het moet hen 

de nodige tools aanreiken om zich participatief en weerbaar op te stellen in de snel 

veranderende gemediatiseerde samenleving. Daarbij moet prioritair aandacht gaan 

naar het versterken van de online-integriteit. Problematieken als cyberpesten in al 

zijn verschijningsvormen, haatspraak, polarisering, gebrek aan nieuwsvaardighe-

den, desinformatie, deep fakes en de schending van privacy moeten voldoende 

belicht worden. Ook moet Mediawijs inspelen op voorbeelden uit de actualiteit die 

de gevaren aantonen van elk van deze thema’s.”  

 

De aanbevelingen konden niet actueler zijn, concludeert Karin Brouwers. Op de 

website mediawijs.be heeft de zoekterm cybercriminaliteit nochtans geen enkel 

resultaat opgeleverd, heeft de spreker ondervonden. Ook cyberpesten levert niets 

op over het beschreven criminele afpersingsgedrag. Zal Mediawijs dit aspect, en 

het veilig gebruik van smartphones en andere internettoepassingen, in zijn lees-

pakketten voor het vijfde en zesde leerjaar opnemen?  

 

Vervolgens staat de spreker stil bij het Fonds Pascal Decroos en journalismfund.eu. 

Minister Dalle schrijft op pagina 21 van zijn BBT: “Ik bekijk hoe we deze samen-

werking kunnen formaliseren in een meerjarige samenwerkingsovereenkomst voor 

2022-2025.” Dat doet Karin Brouwers plezier, aangezien de betrokkenen allang 

reikhalzend uitkijken naar het moment dat ze niet langer elk jaar bang hoeven af 

te wachten of hun subsidies wel in orde zullen komen. Dergelijke samenwerkings-

overeenkomsten bieden die zekerheid.  

 

Het leeftijds- en inhoudsclassificatiesysteem voor audiovisuele inhoud hoort een 

coherent en bruikbaar systeem te worden. CD&V pleit om, waar mogelijk, de ge-

kende iconen voor films en games te gebruiken. 

 

BVN is intussen stopgezet. Minister Dalle heeft een andere vorm van samenwerking 

met Nederland aangekondigd. Kan hij al concrete plannen bekendmaken? In coro-

natijden is het wellicht niet zo evident om internationale afspraken vast te leggen, 

veronderstelt Karin Brouwers.  

 

http://www.mediawijs.be/
http://www.journalismfund.eu/
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Op pagina 39 van zijn BBT schrijft de minister dat de VRM zich voor monitoring 

van de onpartijdigheid van het VRT-nieuwsaanbod in het kader van het toezicht op 

de beheersovereenkomst zal laten bijstaan door een externe partij, en daarover 

een studie zal laten uitvoeren. In 2022 zal de VRM daarover voor het eerst in zijn 

VRT-toezichtsrapport verslag uitbrengen. Welke externe partij dit onderzoek zal 

uitvoeren, interesseert Karin Brouwers.  

 

Het lid hecht veel belang aan het VRT-diversiteitsbeleid, maar heeft daarover re-

cent nog met de minister van gedachten kunnen wisselen naar aanleiding van een 

vraag om uitleg van Katia Segers (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2020-21, nr. 4596). 

Ze komt er vandaag niet op terug. 

 

Over VRT NU heeft ze een technische vraag. Op pagina 41 en 42 van zijn BBT 

schrijft minister Dalle: “VRT NU wordt in de uitbouw van het digitale aanbod van 

de VRT steeds belangrijker.”. VRT NU wil uniek zijn en een breed aanbod garande-

ren, ambieert om het centrale digitale VRT-platform te worden voor alle audio- en 

videocontent, en streeft ernaar voor een breed publiek toegankelijk te zijn. Om al 

die ambities waar te maken moet de VRT dan wel heel dringend werk maken van 

de VRT NU app voor smart-tv’s, zoals vorig CEO Paul Lembrechts al had beloofd. 

Op dit moment is het wat onpraktisch werken met een Chromecast om VRT NU op 

de smart-tv te zien. 

 

Tot slot is Karin Brouwers erkentelijk voor de 10 miljoen euro extra dotatie voor 

de VRT, die vooral zal dienen om de loonindexering op te vangen en de VRT te 

vrijwaren van nog meer besparingen om die te financieren. Voorts dient het extra 

geld voor de uitvoering van het transformatieplan. Minister Dalle brengt daarmee 

een moeilijke evenwichtsoefening tot een goed einde, besluit het commissielid. Ze 

kijkt uit naar het eerste werkbezoek van de commissie aan de VRT.  

2.2. Manuela Van Werde 

Manuela Van Werde herinnert eraan dat de Vlaamse Regering, naast de voorlig-

gende mediabegroting, met het plan Vlaamse Veerkracht geld heeft uitgetrokken 

voor de maatschappelijke relance postcorona. Die lijkt intussen meer op een re-

lance midcorona, merkt het lid op. Minister Dalle verwijst in zijn BBT geregeld naar 

het plan. Hoe houdt hij, met het oog op de transparantie, de reguliere begrotings-

middelen en de Veerkrachtmiddelen uit elkaar wat de VRT betreft? Uit de beheers-

overeenkomst met de VRT onthoudt Manuela Van Werde onder meer een project 

rond smaakverbreding, de mediahub, de bestrijding van desinformatie en andere 

aspecten van het relanceplan.  

 

Een belangrijk punt in het Vlaams regeerakkoord is de rol van de media in het 

uitdragen van de gedeelde Vlaamse identiteit. Die meerwaarde ziet de N-VA onder 

andere in de beheersovereenkomst met de VRT, de opdrachten van het VAF en de 

uitvoering van de stimuleringsregeling en investeringsverplichting. Onder meer de 

gekende reeks Het Verhaal van Vlaanderen geeft er invulling aan. Hoe zal minister 

Dalle in 2022 nog sterker inzetten op het uitdragen van de Vlaamse identiteit? 

 

Wat vat de minister onder de noemer kwaliteitsvolle journalistiek? Kijkt hij ook 

naar projecten van burgerjournalistiek, zoals Apache?  

 

Het commissielid heeft de nood aan digitale transformatie door de coronacrisis veel 

duidelijker zien worden. Die transformatie was al een onderdeel van het regeerak-

koord. Ze komt terug in de beheersovereenkomst met de VRT en in het plan 

Vlaamse Veerkracht. Net zoals bij Cultuur zal het er niet alleen op aankomen om 

digitale infrastructuur te ontwikkelen, maar ook om de nodige ICT-profielen aan te 

trekken voor haar onderhoud en noodzakelijke evoluties. De N-VA constateert veel 

ambitie, maar ziet de reguliere middelen teruggeschroefd worden. Intussen worden 
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de relancemiddelen in die context niet vermeld, wat het bemoeilijkt om een beeld 

te krijgen. Welke middelen heeft de minister voor elk van die initiatieven ter be-

schikking? Welke timing heeft hij voor ogen? Hoe lang duurt het relanceplan? Hoe 

verhoudt het zich tot de reguliere begroting, wil Manuela Van Werde ook voor dit 

aspect weten.  

 

Internationale samenwerking is cruciaal voor de uitstraling van de Vlaamse media-

sector. De Vlaamse productiehuizen gooien hoge ogen in het buitenland, met 

Vlaamse acteurs en regisseurs die zelfs tot in Hollywood raken, de heilige graal van 

de film. Manuela Van Werde pleit om ook de samenwerking in het eigen taalgebied 

te koesteren. Internationale uitstraling begint met een sterke Vlaams-Nederlandse 

samenwerking. Zo interpreteert de N-VA de logica achter de overheveling naar het 

VAF van middelen voor internationaal beleid. Manuela Van Werde polst of die mid-

delen geoormerkt zijn voor Vlaams-Nederlandse coproducties. Of komen ze daar 

in de algemene pot terecht?  

 

Liggen er al concrete alternatieven voor BVN op tafel? Manuela Van Werde wil een 

lacune vermeden zien na de afschaffing. Hoe ziet minister Dalle de praktische sa-

menwerking met Nederland, zowel in VRT-verband als los daarvan?  

 

Door de omzetting van de Europese AVMD-richtlijn in het Vlaamse Mediadecreet 

wordt de VRM verantwoordelijk voor de controle op videoplatformdiensten. Daar-

voor heeft de regulator in 2021 vacatures uitgeschreven, die de N-VA inderdaad 

noodzakelijk acht. Op Europees niveau was de discussie over de definiëring van 

videoplatformdienst echter nog niet beslecht. Valt bijvoorbeeld Facebook daaron-

der? Biedt de AVMD voldoende juridische basis opdat ook platformen van buiten 

de EU de nodige informatie moeten verstrekken?  

 

Het Vlaamse regeerakkoord bepaalt dat de VRT een slagkrachtige organisatie moet 

worden. Het behelst onder meer een besparingspad. Intussen heeft corona plannen 

verstoord en begrotingen en inkomsten beïnvloed. Er is steun naar de VRT gevloeid 

uit Vlaamse Veerkracht en andere toegiften, waaronder de compensatie van ge-

derfde Var-inkomsten. Tegelijk mag de Vlaamse Regering het aanvankelijke effici-

entiedoel niet uit het oog verliezen. Van elke euro die bespaard wordt, wordt de 

VRT per slot van rekening nog beter. N-VA constateert dat het besparingspad wordt 

opgevangen met 7,609 miljoen euro uit indexen en andere middelen, zonder zelfs 

de middelen uit Vlaamse Veerkracht mee te tellen. Hoe kan de minister garanderen 

dat de VRT de afgesproken efficiëntieoefening zal voortzetten, vraagt Manuela Van 

Werde. De regering mag niet vergeten dat de middelen voor het transformatieplan 

en de extra middelen voor digitale transformatie uit Vlaamse Veerkracht slechts 

eenmalig zijn. Waar zit overigens het verschil tussen het transformatieplan van 16 

miljoen euro en het digitale transformatieplan uit Vlaamse Veerkracht? Overlappen 

de twee plannen elkaar niet? Zoiets zou dubbele subsidiëring voor gevolg hebben.  

2.3. Steven Coenegrachts 

Steven Coenegrachts feliciteert minister Dalle om zijn interessante BBT, die getuigt 

van veel ambitie, en waarmee deze voor het komende jaar veel hooi op de vork 

neemt. Een voorbeeld zijn de beleidsinitiatieven met betrekking tot gaming en de 

gamingindustrie, die terecht aandacht krijgen. Het commissielid hoopt dat de re-

gering snel werk zal maken van het Vlaamse Actieplan Gaming, aangezien de sec-

tor erop zit te wachten.  

  

Sinds de Kinderrechtendag van 19 november 2021 in het Vlaams Parlement is 

Steven Coenegrachts verheugd met de code of conduct voor influencers. Als deel-

nemer aan een werkgroep heeft hij geconstateerd dat er zeker bij jonge meisjes 

vraag bestaat naar regels waaraan influencers zich te houden hebben. De influen-

cers moeten een visie ontwikkelen op hun impact op hun volgers. De vraag is dan 
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natuurlijk hoe influencer wordt gedefinieerd. Aan welke criteria moet iemand vol-

doen om een influencer te zijn? Hoe kan een influencer worden gemotiveerd om 

de code na te leven? Wordt het een verplichting of een vrijblijvende richtlijn? Moe-

ten ze een charter ondertekenen? Komen er webinars? De grens tussen iemand 

met veel volgers en een influencer is flinterdun. Gaat het bijvoorbeeld alleen om 

mensen die betaald worden voor boodschappen? Of moet de gedragscode bekend 

of zelfs verplicht zijn voor iedereen die actief is op het internet? De praktische 

uitvoering roept vragen op, wat niet wegneemt dat Steven Coenegrachts het idee 

zeer genegen is.  

 

Het commissielid betuigt zijn volle steun aan de plannen om het Mediadecreet meer 

te stroomlijnen. Heeft minister Dalle daarvoor een bepaalde timing in gedachten? 

 

De regionale omroepen vormen een belangrijke werf voor 2022. BRUZZ zou ook 

zichtbaar moeten worden op VRT NU. Overweegt de minister een dergelijke sa-

menwerking ook voor andere regionale omroepen? Zal hij in de toekomstvisie met 

betrekking tot die omroepen nog meer de digitale kaart trekken, om hun levens-

vatbaarheid te verhogen?  

 

Onder meer het Vlaams Parlement verwacht veel van de VRM. Wordt zijn taken-

pakket niet wat te uitgebreid voor het budget dat Vlaanderen eraan toekent? Blijft 

de VRM met de huidige betoelaging en takenpakket nog een slagkrachtig orgaan? 

Steven Coenegrachts ziet vooralsnog geen reden om daarover te klagen, maar 

constateert alleen dat de budgetten niet in verhouding tot het takenpakket zijn 

meegegroeid. Voorts intrigeert de aanwerving van twee social mediawatchers het 

commissielid. Voor welk deel van de VRM-opdracht is die aanwerving bedoeld?  

 

Het radiolandschap is in volle transformatie gezien zijn digitalisering, waaronder DAB+ 

en het recente akkoord over 5G. Voor dat akkoord feliciteert Steven Coenegrachts de 

minister. Het luisteren naar internetradio zal er wel bij varen. De sector staat voor 

een ongelooflijke omwenteling. Op dit moment luistert 40 procent via DAB+ naar 

de radio. Acht minister Dalle de timing voor de FM-afschakeling haalbaar?  

 

De nieuwe beheersovereenkomst met de VRT is ongeveer een jaar in voege. Voor 

grote conclusies is het nog te vroeg, maar Open Vld hecht veel belang aan de 

marktversterkende werking van de VRT. Die veronderstelt terughoudendheid. In-

tussen vangt de fractie signalen op over een VRT die zich voluntaristisch opstelt 

ten aanzien van adverteerders. In een sector die het door corona moeilijk heeft 

gehad, is dit misschien niet de meest aangewezen houding.  

 

Er zou een marktindexmechanisme worden ontwikkeld dat de VRT extra bewust 

maakt van haar marktversterkende rol. Is het instrument al ontwikkeld, polst 

Steven Coenegrachts. Hebben de overlegmomenten daarover met de commerciële 

sector al plaatsgevonden? De bedoeling was om het systeem in 2022 operationeel 

te hebben.  

 

Wat de samenwerking tussen VRT en Streamz betreft, kan VRT NU een comple-

mentair platform zijn, maar het mag geen concurrent of alternatief voor Streamz 

worden. Staat die samenwerking al op punt?  

 

De schermgezichten blijven een delicate aangelegenheid, net als het uitlenen er-

van. Steven Coenegrachts heeft de indruk dat de VRT van die praktijk is afgestapt 

nadat ze Kobe Ilsen had uitgeleend. Is die indruk terecht, vraagt hij aan de minis-

ter. Is dat het gewenste beleid van de VRT ten aanzien van haar concullega’s?  
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2.4. Klaas Slootmans 

Klaas Slootmans is minister Dalle zeer erkentelijk voor zijn bereidheid om ondanks 

zijn gezondheidstoestand op de heel uitgebreide beleids- en begrotingsvragen te 

antwoorden.  

 

Het commissielid vindt in de BBT heel wat positieve elementen terug, met name: 

de aangepaste investeringsverplichting; de ontwikkeling van de mediahub; en de 

extra middelen voor het VAF. Wat die laatste betreft, steunt de spreker wel de 

vraag van Manuela Van Werde naar de oormerking. Ook de versterking en veran-

kering van het mediawijsheidsbeleid duidt Klaas Slootmans als positieve elemen-

ten. Hij acht het crossmediale meetsysteem broodnodig. Vooral de reclamesector 

wacht er al lang op, zeker in zijn huidige noodlijdende situatie.  

 

Elkaar bloemen toewerpen is echter niet de bedoeling van een begrotingsbespre-

king, vervolgt Klaas Slootmans. Het is vooral een moment om verduidelijking te 

krijgen bij de begroting. De VRT is zijn stokpaardje. Over het voorzitterschap van 

de openbare omroep wil hij in een latere vergadering een vraag om uitleg stellen 

(Vragen om uitleg Vl.Parl. 2021-22, nr. 683). De zogenaamde professionalisering 

komt er echter op neer dat democratisch verkozen bestuurders nog tijdens hun 

mandaatperiode worden vervangen door apparatsjiks. Daarover acht het commis-

sielid het laatste woord nog niet gezegd. Minister Dalle heeft aangekondigd dat hij 

snel werk wil maken van een nieuw decreet, maar intussen is het nog altijd wach-

ten op een advies van de Raad van State. Kan de minister de stand van zaken en 

timing toelichten? Bepaalde betrokkenen, waaronder VRT-bestuursleden, hebben 

momenteel volledig het raden naar de verdere duur van hun mandaat. Wil de mi-

nister dit decreet nog dit jaar goedgekeurd zien?  

 

Voorts prefereert minister Dalle volgens zijn BBT een grotere betrokkenheid van 

de raad van bestuur bij de benoeming en het ontslag van de gedelegeerd bestuur-

der. Vroeger stond alleen de Vlaamse Regering daarvoor in. Hoe wil de minister 

dat concreet organiseren?  

 

Het nieuwe gebouw van de VRT staat bekend als een ‘moeilijke bevalling’. Op pa-

gina 53 van de BBT leest Klaas Slootmans dat die investeringskosten 13,1 miljoen 

euro hoger uitvallen dan initieel begroot, zelfs na BA 2021. Toen bedroeg de raming 

133,5 miljoen euro. Hoe verklaart minister Dalle die stijging? Is deze inderdaad 

ten laste van de voorliggende mediabegroting? Tot hiertoe is er altijd voorgehou-

den dat de VRT het nieuwbouwproject helemaal uit eigen middelen zou financieren, 

onder andere uit de opbrengst van bepaalde verkopen aan het Brusselse Gewest.  

 

In het kader van de beheersovereenkomst was er nogal wat te doen over de 

Vlaamse identiteit. De bedoeling was dat de VRT deze in tien projecten zou veruit-

wendigen. Klaas Slootmans is in 2021 alvast op zijn honger blijven zitten. Om 

welke tien projecten gaat het dan? Welke zijn in de praktijk gebracht? Uiteraard 

kan men ook Thuis een vorm van Vlaamse identiteit gaan noemen, maar in dat 

geval heeft het hele principe niet veel om het lijf en had er niet zoveel drukte over 

moeten worden gemaakt. De spreker ziet hierin een louter symbolische overwin-

ning voor de N-VA. 

 

Over het inclusietraject schrijft minister Dalle in zijn BBT: “De wijzigende demo-

grafische evoluties (vereisen) een actiever diversiteits- en inclusiebeleid om ieder-

een te blijven bereiken met een verbindend aanbod van eigen bodem.” De minister 

dicht de VRT daarin een heel belangrijke rol toe. Een gelijkaardige opstelling was te 

horen bij Ihsane Haouach met betrekking tot de scheiding van kerk en staat, name-

lijk dat ons land zijn opvattingen moet aanpassen aan de demografische evoluties, 

herinnert Klaas Slootmans zich. Nu schrijft minister Dalle in zijn BBT dat de VRT een 

diverse personeelssamenstelling van zijn schermgezichten en redactiemedewerkers 
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na te streven heeft. In de beheersovereenkomst is daarover nochtans niets con-

creets terug te vinden. Geen enkele KPI strekt daartoe. Klaas Slootmans vraagt 

zich af of de schermgezichten en redactiemedewerkers dan aan een rassentoets 

zullen worden onderworpen met het oog op de quota. Over welke quota zou het in 

dat geval gaan? Welke gevolgen kan dit hebben voor de huidige redactiemedewer-

kers en schermgezichten? Moeten ze voor hun positie vrezen wegens niet de juiste 

huidskleur?  

 

“In overleg met belangrijke stakeholders uit de audiovisuele sector zal ik inzetten 

op diverse representatie en zal ik sensibiliserende initiatieven opzetten rond niet-

stereotiepe beeldvorming in de media”, citeert Klaas Slootmans uit de BBT Media 

van minister Dalle. Wat verstaat de minister onder diverse representatie en niet-

stereotiepe beeldvorming? Wat zullen de sensibiliserende initiatieven concreet be-

tekenen voor de media? 

 

In het kader van het mediawijsheidsbeleid wil minister Dalle de aanpak van de 

haatspraak voortzetten. Hij vermeldt echter geen concrete beleidsmatige vertaling, 

oordeelt Klaas Slootmans, die daarom meer toelichting verwacht.  

 

In het kader van de investeringsverplichtingen acht de minister een update van 

het Mediadecreet aangewezen. Eigenlijk is dat al jaren een verzuchting. Gezien de 

toelichting zal de minister het ontwerp van een heel nieuw Mediadecreet in de loop 

van 2022 indienen. In de pers heeft hij verklaard dat naast Netflix en Amazon ook 

bedrijven als YouTube onder de investeringsverplichting horen. Het veronderstelt 

een verbreding van het toepassingsgebied. Niemand in de commissie zal gekant 

zijn tegen een grotere bijdrage van de GAFA’s, maar juridisch zal het wel niet zo 

eenvoudig liggen. Zijn er buitenlandse voorbeelden beschikbaar waar landen of 

regio’s met succes die verplichtingen op bedrijven als YouTube toepassen? 

 

Wat moet de commissie zich overigens voorstellen bij de volledige update van het 

Mediadecreet? Wie zal de herzieningsoefening voor zijn rekening nemen, en met 

welke timing? Moet er ten laatste op 31 december 2022 een heel nieuw Mediade-

creet in voege zijn? Dat is dan alleszins een straffe ambitie, meent Klaas Sloot-

mans. 

 

Over 5G was er op 24 november groot nieuws. De weg wordt vrijgemaakt voor een 

vierde telecomspeler. Terecht noemt minister Dalle 5G uitermate belangrijk voor 

de economie. Maurits Vande Reyde is dat in deze commissie geregeld komen be-

nadrukken. Een wezenlijk onderdeel van dit debat zijn de veilingopbrengsten van 

800 miljoen euro. Het zou nuttig zijn geweest als de Vlaamse Regering in het Over-

legcomité eindelijk te weten zou komen welk aandeel daarvan voor Vlaanderen 

zal zijn. Blijkbaar moeten die onderhandelingen nog steeds plaatsvinden. Klaas 

Slootmans betreurt het uitblijven van de beslissing en vraagt de stand van zaken 

bij de onderhandelingen. Welk aandeel eist Vlaanderen als startpunt? 

 

Desinformatie blijft een stokpaardje van minister Dalle, constateert het commis-

sielid, die blijft vrezen dat de vrije meningsuiting als het spreekwoordelijke kind 

met het badwater wordt weggegooid. Freedom of speech dreigt dan onderschikt te 

worden aan de gevoeligheden van deze of gene minderheid.  

 

Net als Karin Brouwers heeft Klaas Slootmans als senator het hele parcours in de 

Senaat meebeleefd, maar hij staat absoluut niet achter de vermelde vijftig aanbe-

velingen uit het rapport. Die strekken tot een zeer doorgedreven regulering in de 

aanpak van de zogenaamde desinformatie. Nochtans zijn in de Senaat heel emi-

nente sprekers komen vertellen dat de overheid haar handen hier maximaal hoort 

af te houden.  
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Zo zei professor Peter Van Aelst dat de overheid zich uiterst terughoudend hoort 

op te stellen en geen overheidsinstelling mag creëren om zichzelf te controleren. 

Muriel Hanot, secretaris-generaal van de Conseil de déontologie journalistique, was 

eenzelfde mening toegedaan. Ze vroeg zich af of het “koste wat het kost, nodig is 

om overheidsinitiatieven te nemen in de strijd tegen fake news”. Daarover heeft 

de secretaris-generaal wetenschappelijke artikelen gepubliceerd. Haar conclusie is 

dat de Franse en Duitse wetten ter bestrijding van fake news veeleer een bedrei-

ging vormen dan dat ze het probleem zouden bestrijden. Bij andere gezagheb-

bende sprekers was een gelijkaardig discours te horen. Ze vinden dat de overheid 

dergelijke zaken aan journalisten en academici moet overlaten. Hoe minder de 

overheid zich ermee inlaat, hoe klaarder en effectiever de aanpak van fake news 

zal zijn.  

 

Wat de regionale omroeporganisaties betreft, gaat de samenwerkingsovereen-

komst haar laatste fase in. Minister Dalle stelt een evaluatie in het vooruitzicht met 

het oog op nieuwe samenwerkingsovereenkomsten, die dan in 2023 zouden ingaan. 

Maar in 2020 heeft hij al precies hetzelfde aangekondigd. Is er intussen al iets te-

rechtgekomen van die evaluatie, wil Klaas Slootmans weten. Zijn er al conclusies?  

 

Tot slot deelt Klaas Slootmans de bezorgdheid van Manuela Van Werde dat de 

relancemiddelen vooral op maat van de grote spelers zijn ontwikkeld, zoals DPG 

Media. Het ontlokt gemor bij initiatieven als Apache, Doorbaak en ‘t Pallieterke. Is 

er nog een optie om ook hen erbij te betrekken? De crisis doet de groten pijn, maar 

voor de kleintjes is ze ronduit existentieel. Net zij zorgen voor een divers media-

landschap en verdienen de nodige aandacht in de relance. 

2.5. Katia Segers  

Katia Segers dankt minister Dalle om ondanks ziekte aan de vergadering deel te 

nemen en wenst hem een spoedig herstel toe.  

 

Het commissielid vindt het een fijne vaststelling dat er niet wordt bespaard op het 

beleidsdomein Media, en dat er zelfs iets extra bijkomt. Dat kan de oppositie waar-

deren.  

 

Met de afwerking van de nieuwe beheersovereenkomst met de VRT zou men kun-

nen veronderstellen dat het belangrijkste werk voor de minister van Media er nu 

al opzit. De coronacrisis heeft het belang van de VRT voor zowel vertier als infor-

matieverstrekking sterk geaccentueerd. Met de informatiehonger gaan ook proble-

men als desinformatie gepaard. Maar er liggen nog essentiële dossiers op tafel voor 

minister Dalle, waaronder de landelijke FM-erkenningen. De commissieleden krij-

gen er voortdurend vragen over. Katia Segers adviseert de minister zeer bedacht-

zaam aan een correcte procedure te werken, aangezien de zenuwen gespannen 

staan, met vier partijen die om drie pakketten aan het strijden zijn.  

 

De spreker vindt de verdere inzet op de digitalisering van het radiolandschap een 

terechte keuze. Volgens de laatste cijfers luistert 41 procent digitaal naar de radio. 

DAB+ komt echter maar langzaam op gang. Deze cijfers geven ook aan dat zowat 

60 procent nog altijd niet digitaal luistert, uiteraard net de moeilijkste categorie om 

te overhalen. Er zijn nog erg veel extra inspanningen nodig, analyseert Katia Segers.  

 

Ze kijkt met een mix van nieuwsgierigheid en bezorgdheid uit naar de nakende 

nieuwe beheersovereenkomst met het VAF.  

 

Het lid hecht veel belang aan het beleid om een gedragscode te ontwikkelen voor 

influencers, maar ziet daarmee een aantal essentiële vragen gepaard gaan. Ook 

de leeftijds- en inhoudsclassificatie vindt ze erg belangrijk, net als de rol van het 

Kenniscentrum Mediawijsheid. 
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Katia Segers is voorts heel erkentelijk voor de plannen tot een essentiële herzie-

ning van het Mediadecreet. Ze pleit om niet in de marge te morrelen maar naar 

een fundamentele herziening te streven. Het vertrekpunt moet een medialand-

schap in complete synergie zijn. Het gaat allang niet meer over geschreven pers, 

tv en internet apart.  

 

Ook Katia Segers verwijst naar het informatierapport van de Senaat. Ze wil Klaas 

Slootmans geruststellen dat niemand een Ministerie van de Waarheid wil oprichten. 

De strijd moet echter wel worden aangegaan. Die is niet nieuw, maar wel veel 

acuter dan ooit, door de kracht van de sociale media en bijhorende algoritmes. Het 

gaat ook om een strijd op het internationale toneel, aangezien een land als Rusland 

elders democratieën tracht te ontwrichten. Factchecking is wel weer een zaak van 

de media, niet van de overheid. De spreker hoopt dat het informatierapport de 

nodige opvolging krijgt vanwege Vlaanderen.  

 

Na deze algemene beschouwingen bij beleidskeuzes die ze steunt, komt Katia 

Segers tot haar concrete vragen. In verband met het ISE ‘internationaal beleid 

ondersteunen’ kondigt de minister een alternatief aan voor het steunpunt Kennis-

centrum Cultuur- en Mediaparticipatie om kennisverwerving en onderzoek te ver-

richten. Dat alternatief moet aansluiten bij de onderzoeks- en kennisnoden van het 

werkveld. In 2021 heeft het ENA zijn taken al zien uitbreiden met de codering van 

de VRT-duidingsprogramma’s. Voorts was er de analyse van de onpartijdigheid van 

het VRT-informatieaanbod, die zal worden opgevolgd. Ook de code voor influencers 

valt in dit kader te situeren. Katia Segers vraagt de minister om de concrete plan-

nen toe te lichten.  

 

De grote aandacht voor de gamessector, een zowel creatieve als economische sec-

tor, is terecht in de ogen van Katia Segers. Minister Dalle beoogt een uitbreiding 

van de taxshelter. Het commissielid verzoekt hem om een stand van zaken.  

 

In de vorige regeerperiode heeft minister Sven Gatz de tanden zowat stukgebeten 

op het allesbehalve evidente radiodossier. Ook de nieuwe ronde zal geen evidentie 

worden. De spreker maant minister Dalle aan tot de grootste omzichtigheid met 

betrekking tot regels, procedures en aanpak. Vermoedelijk is dat ook de reden van 

zijn beslissing om de huidige FM-erkenningen met een jaar te verlengen tot 31 

december 2022. Kan de minister bevestigen dat die overgangsmaatregel is inge-

geven door de nood aan een grondige voorbereiding?  

 

De structuur en de terminologie van het Mediadecreet zijn aan een brede herzie-

ning toe, geeft de minister aan. Katia Segers vindt dat het technologieneutrale 

denken ingang moet vinden. Dat is eigenlijk nu al aan de orde voor de nieuwe VAF-

beheersovereenkomst. Zal de minister de term ‘onafhankelijke audiovisuele pro-

ducent’ herzien?  

 

Minister Dalle kondigt een ontwerpplan aan om lokale of bovenlokale DAB+ moge-

lijk te maken. Hoever staat het met de daarvoor noodzakelijke onderhandelingen 

met de buurlanden en de andere gemeenschappen? 

 

SD A.4 behelst internationale en interregionale samenwerking. Minister Dalle wijst 

op het belang van de verdere opvolging van de Digital Services Act en de Digital 

Market Act. Vlaanderen moet zich ook al voorbereiden op het Europese voorzitter-

schap van 2024. Kan de minister daarover al iets kwijt?  

 

SD I.1 behelst onder andere een duurzaam medialandschap, waarbij de minister 

binnen de beschikbare middelen steun wil bieden aan het traject van NORTV naar 

een crossmediale platformstrategie, en aan het traject betreffende de con-

tentadaptatie. Welke middelen heeft hij ervoor veil? Vanaf wanneer verwacht hij 

de implementatie?  
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Mediawijsheid is essentieel voor alle burgers van jong tot oud. In de zich steeds 

hernieuwende technologie moeten ze mediacontent kunnen vinden, gebruiken en 

creëren. Minister Dalle maakt gewag van extra aandacht voor kwetsbare groepen 

en extra investeringen in het relanceplan voor Nieuws in de Klas. Katia Segers heeft 

er uitdrukkelijk woorden van waardering voor over. De extra middelen voor Media-

wijs vindt ze terecht, gezien het steeds grotere takenpakket van het Kenniscentrum. 

 

Vervolgens leest Katia Segers de titel voor van SD J.1, betreffende de versterking 

van het mediaveld. Cvba Digitale Radio Vlaanderen, DPG Media, de VRT en Nos-

talgie ontvangen een projectsubsidie voor hun verwezenlijkingen in de uitrol van 

DAB+. Om hoeveel geld gaat het dan, en waaraan wordt het besteed, wil Katia 

Segers weten. Dezelfde vraag heeft ze met betrekking tot het classificatiesysteem 

voor niet-lineaire mediadiensten. Komen daar pictogrammen of andere waarschu-

wingen aan te pas?  

 

Het commissielid beoordeelt de strijd tegen desinformatie als uiterst cruciaal. Mi-

nister Dalle kondigt een projectoproep aan. Wie kan erop intekenen? Hoe gebeurt 

de oproep, en met welke middelen?  

 

Welke middelen heeft de minister veil voor de digitale inhaalbeweging van de re-

gionale tv-omroepen? Waarop zal zijn inzet precies liggen?  

 

ISE L is helemaal aan de VRM gewijd. Op 18 december bezochten verschillende 

commissieleden het VRM-colloquium. De omzetting van de AVMD-richtlijn in het 

Vlaamse Mediadecreet brengt voor de regulator een uitbreiding van de opdracht 

mee. Het budget volgt echter niet, constateert Katia Segers. De situatie bereikt 

het kritische punt. De VRM is een essentiële schakel in het mediabeleid. Vandaar 

dat het commissielid een groeipad bepleit in functie van de toegenomen opdracht. 

Nu staan tegenover verhoogde loonkredieten verlaagde werkingsmiddelen. Geluk-

kig vordert de regering de middelen van het afgelaste congres van 2020 niet terug. 

Maar er is meer nodig, vindt de spreker. 

 

Wat de VRT betreft, kijkt Katia Segers uit naar de bevindingen van Jouw VRT. Ze 

feliciteert de VRT voor haar mooie participatieve initiatief van de afgelopen zomer, 

met busjes en caravans op verschillende plaatsen in Vlaanderen.  

  

De VRT wil een strikter beleid voeren met betrekking tot gokreclame, zoals al vaker 

ter sprake is gekomen in de commissie. Ook de privémediabedrijven zouden hierop 

moeten worden gewezen. Katia Segers beschouwt de strijd tegen gokreclame als 

een erg belangrijke uitdaging voor deze legislatuur. Als senator wil ze het dossier 

ook federaal aanjagen. Ze rekent op minister Dalle voor wezenlijke vooruitgang 

tegen het eind van de regeerperiode. Een eerste stap vanwege de VRT is op zich 

een goede zaak, maar verstoort het gelijke speelveld als de commerciële zenders 

zich intussen nog steeds door gokbedrijven laten financieren.  

 

Na de vragen over de BBT gaat Katia Segers in op de BO 2022. Ze polst in welke 

mate het VAF-budget gestegen is. Vanwaar de keuze om verschillende steunbud-

getten voor mediaorganisaties niet te indexeren? Als voorbeelden vermeldt de 

spreker het Kenniscentrum Mediawijsheid, de beurzen, het Fonds Pascal Decroos, 

de steunmaatregelen voor de regionale tv-omroeporganisaties en de VVJ.  

 

In hetzelfde begrotingsartikel wordt 500.000 euro gecompenseerd naar VAF/Media-

fonds ter ondersteuning van Vlaams-Nederlandse coproducties. Uit het voormalige 

artikel voor de BVN-begroting gaat 104.000 euro naar de VRT, voor internationale 

rechten gelinkt aan VRT NU. Vanuit het buitenland valt momenteel amper iets te 

bekijken op VRT NU, heeft Katia Segers zelf recent ervaren. Zowel het VAF als de 

VRT worden dus ingeschakeld voor Vlaams-Nederlandse coproducties. Wat zal hieruit 

voorkomen? Zal het leiden tot een volledige compensatie voor het verdwenen BVN? 
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Manuela Van Werde heeft aangegeven dat de VRT niet genoeg zou besparen, maar 

Katia Segers leest in de begroting dat de omroep als gevolg van besparingstrajec-

ten 2,4 miljoen euro inlevert. Hoeveel meer zou men nog van de VRT kunnen vra-

gen? Het roept bij Katia Segers het beeld op van mensen die op Iedereen Beroemd 

seconden krijgen om een eigen boodschap te verspreiden. De jaarlijkse bijdrage 

van elke Vlaming aan de VRT is op vijf jaar gedaald van 47 naar 37 euro. Beweren 

dat de VRT nog meer zou kunnen doen, gaat volgens Katia Segers dan ook niet 

op, gezien alle verwachtingen ten aanzien van de publieke omroep. 

2.6. Freya Perdaens     

Freya Perdaens wenst minister Dalle veel beterschap. Ze waardeert ten zeerste 

zijn inspanning om tijdens zijn ziekte te blijven werken, maar hoopt ook dat andere 

coronapatiënten gewoon mogen uitrusten.  

 

Andere commissieleden hebben de gedragscode voor influencers al aangekaart, 

maar Freya Perdaens mist nog enkele concrete vragen. Minister Dalle wil in 2022 

werk maken van de code. Zolang die code maar niet aan de vrije meningsuiting 

raakt, vindt de N-VA ze een goede zaak, opdat het fatsoen van dit soort online-

communicatie tot een minimumniveau kan worden getild. Wat wordt echter de 

reikwijdte en afdwingbaarheid van de gedragscode? Zal de VRT ze als een voor-

waarde vooropstellen voor haar samenwerking met influencers? Wat met private 

media die influencers inhuren? Zal de overheid de code gebruiken als selectiecri-

terium bij de inzet van influencers bij haar campagnes?  

 

Dreigt zo geen tweestromenland te ontstaan, met een stroom van influencers die 

zich aan de gedragscode houden en andere influencers die dat niet doen, met ge-

volgen voor de status en de carrièreopportuniteiten? Kortom, hoe zit het met de 

afdwingbaarheid en de handhaving, herhaalt Freya Perdaens.  

2.7. Elisabeth Meuleman  

Elisabeth Meuleman noemt de strijd tegen desinformatie een absoluut stokpaardje 

van Groen en een terechte prioriteit van minister Dalle. Andere landen hebben 

voorgedaan hoe een dergelijk beleid perfect mogelijk is zonder de mediaonafhan-

kelijkheid in het gedrang te brengen. Uiteraard wenst niemand een Ministerie van 

de Waarheid, al constateert de spreker dat sommige partijen er belang bij lijken te 

hebben dat de waarheid niet altijd onomwonden naar boven komt. De spreker staat 

dan ook ten volle achter de aangekondigde projectoproep, en vraagt concreet naar 

de inhoud, de inschrijvingsvoorwaarden en het budget.  

 

In de uren voor de commissievergadering heeft de SARC ter zake een advies uit-

gebracht. Kan de minister er al op reageren? 

 

De minister wil het grensoverschrijdend gedrag transversaal blijven aanpakken. 

Elisabeth Meuleman ziet een – misschien schijnbare – tegenspraak tussen de BBT 

Cultuur van de minister-president en de BBT Media van minister Dalle. In de BBT 

Cultuur luidt het dat de overeenkomst met ENGAGEMENT en de Genderkamer in 

maart 2022 afloopt en dat er een evaluatie zal komen. Minister-president Jan Jam-

bon heeft dat in de bespreking aan haar bevestigd (zie IV Cultuur, 2.8.6. Overige 

antwoorden). Minister Dalle kondigt van zijn kant een voortgezette samenwerking 

met de twee vermelde organisaties aan. Welk van de twee stellingen is correct? 

 

In het 5G-dossier lijkt er een belangrijke horde te zijn genomen. Verwacht minister 

Dalle al een impact op zijn beleid, en heeft hij daarmee rekening gehouden in de 

BBT Media?  
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Podcasts worden steeds prominenter in het medialandschap, maar in de BBT heeft 

Elisabeth Meuleman er weinig over kunnen lezen. Het zou nochtans een instrument 

kunnen zijn voor bijvoorbeeld digitaal onderwijs en in andere beleidsdomeinen van 

de overheid. De VRT doet al een en ander op dat vlak, maar welk beleid acht de 

minister voorts nog mogelijk? Vlaanderen beschikt over excellente makers, die een 

overheidsinzet nuttig kunnen maken.  

 

Het Leesoffensief is een cruciaal gezamenlijk initiatief van de ministers Jambon, 

Weyts en Beke. Het is geen geheim dat Vlaanderen meer nog dan andere landen 

zijn leesvaardigheid ziet kelderen. De VRT heeft op haar Taaldag het Leesoffensief 

voorgesteld. Elisabeth Meuleman heeft er tot haar grote tevredenheid kunnen vast-

stellen hoe de VRT die maatschappelijke rol opneemt, wat ook samenwerking met 

het middenveld en de betrokken sectoren inhoudt. Daarin ziet Groen een absolute 

sterkte van de VRT. Die verdient daarvoor ondersteuning vanwege het mediabe-

leid. Plant ook Media initiatieven en middeleninzet voor het Leesinitiatief?  

 

Als het menens is voor de samenwerking tussen de VRT en de maatschappelijke 

actoren, mag er absoluut niet meer worden bespaard op de openbare omroep, 

geeft Elisabeth Meuleman ter zake nog mee. Ze begrijpt dan ook niet dat Manuela 

Van Werde blijft geloven in efficiëntiewinsten.  

 

In 2022 treedt de nieuwe beheersovereenkomst met het VAF in werking. Eind no-

vember 2021 is er nog steeds geen ontwerptekst beschikbaar. Kan minister Dalle 

die aan het Vlaams Parlement bezorgen? Op 2 december houdt de commissie al 

een hoorzitting over het onderwerp. In zijn BBT kondigt minister Dalle alvast aan 

dat hij wil inzetten op gendergelijkheid in de audiovisuele sector, maar Elisabeth 

Meuleman vindt het allemaal nogal vrijblijvend, met datavergaring, sensibilise-

rende tools enzovoort. Ze pleit voor een enorme inhaalbeweging. 

2.8. Minister Benjamin Dalle 

Op Thanksgiving Day wil minister Benjamin Dalle de hele commissie danken voor 

de constructieve bijdragen. De oppositie toonde het nodige gevoel voor nuance en 

bracht naast kritische opmerkingen ook positieve geluiden.  

 

Het Overlegcomité heeft heel recent het 5G-dossier goedgekeurd in een digitale 

vergadering, waaraan ook minister Dalle heeft deelgenomen. Concreet gaat het 

om de vijf KB’s die de veiling van 2022 voorafgaan. Minister Dalle verwacht dat 

het dossier het jaar 2022 zal kleuren en een katalysator voor de digitalisering van 

de hele samenleving kan worden, en zeker van het mediabeleid.  

 

Manuela Van Werde polste naar de transparantie van uitgaven in het kader van 

het Vlaamse relancebeleid. De minister-president staat als minister van Digitalis-

sering in voor de uitvoering van de digitaliseringsaspecten van Vlaamse Veer-

kracht. De VRT financiert de eigen digitaliseringsinitiatieven uit haar eigen 

middelen, en rekent daarvoor niet op relancemiddelen. Uiteraard kan ook zij op de 

projectoproepen intekenen en toetreden tot de consortia met betrekking tot bij-

voorbeeld de mediahub of het crossmediale meetsysteem. Mocht de VRT uit die 

projectoproepen extra middelen toegewezen krijgen, dan zal daarover afzonderlijk 

en helder worden gerapporteerd. Maar vandaag kan de minister moeilijk voorspel-

lingen doen omdat de projecten nog moeten worden ingediend en vervolgens be-

oordeeld. Er zal zeker geen gebrek aan transparantie zijn, belooft minister Dalle.  

 

Andere vragen gingen specifiek over het multimodale crossmediale multiplatform-

meetsysteem en de marktplaats, waarvoor inderdaad 4 miljoen euro is begroot. 

Minister Dalle verduidelijkt dat het gaat om twee verschillende projecten, die wel-

iswaar binnen eenzelfde consortium ten uitvoer worden gebracht. Het meetsys-

teem moet een modernere drageronafhankelijke meting van het mediagebruik 
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mogelijk maken. Op de marktplaats moeten adverteerders vlotter reclame kunnen 

bestellen bij verschillende aanbieders van alle mediatypes. Beide initiatieven spe-

len in op de nieuwe crossmediale realiteit. Op dit moment worden alle afspraken 

op papier gezet, deelt de minister mee. Zeer recent hebben alle leden van het 

consortium de afspraken bevestigd. Juridische specialisten zullen zich nu buigen 

over de correcte juridische en financiële vormgeving.  

 

Ter attentie van Karin Brouwers bevestigt de minister de – nauwe – betrokkenheid 

van het CIM bij elke stap in het proces en bij het consortium zelf. Aangezien het 

CIM over heel België opereert, overlegt minister Benjamin Dalle met Bénédicte 

Linard, de mediaminister van de Franse Gemeenschap, over een eventuele natio-

nale uitrol. De Franse Gemeenschap heeft vooralsnog geen middelen begroot voor 

mediatransformatie of crossmedialiteit. Vlaanderen houdt haar wel op de hoogte 

van zijn voortgang in het dossier.  

 

Eind 2021 zou de vorming van het consortium voltooid moeten zijn. De concrete 

uitrol kan dan van start gaan in het begin van 2022.  

 

Ook voor de mediahub trekt de regering 4 miljoen euro uit. Het desbetreffende 

consortium bestaat uit de grote crossmediale mediagroepen DPG Media, Mediahuis, 

VRT, SBS Belgium en De Vijver Media, en voorts uit andere mediagroepen als Rou-

larta, Mediafin, Streamz en Studio 100. Ook de facilitaire en productiehuizen en de 

operatoren stappen mee in. De operatoren zouden weliswaar geen deel van het 

consortium uitmaken, maar als partner ervan optreden. Ook van dit consortium 

verwacht minister Dalle dat het tegen eind 2021 gevormd raakt en dat het in het 

begin van 2022 operationeel is.  

 

Beide consortiumdossiers boeken vlot vooruitgang, concludeert minister Dalle. 

 

Voor de projectoproep betreffende desinformatie trekt de Vlaamse Regering 3 mil-

joen euro uit. De oproep is nog niet gelanceerd. De regering moet de formele de-

tails nog goedkeuren en plant dit nog in 2021 om de projectoproep op heel korte 

termijn te kunnen lanceren. Het programma voor digitale transformatie onder-

steunt initiatieven die mediaspelers correcte informatie helpen verspreiden. De fo-

cus ligt op thema’s die goed aansluiten bij het vermelde Senaatsrapport, dat 

volgens minister Dalle interessante aanbevelingen bevat. Zelf heeft hij in een Se-

naatshoorzitting de plannen ter zake van de Vlaamse Regering toegelicht. De focus 

betreft met name: 

− verhoogde mediawijsheid en weerbaarheid van burgers, journalisten en redac-

ties tegen desinformatie; 

− diepgaand academisch onderzoek; 

− inzet van innovatieve tools en AI-technologie om desinformatie te detecteren; 

− specifieke methodes om data te analyseren en accurate antwoorden te bieden, 

en om desinformatie vanuit een autonome redactionele missie aan te pakken. 

 

Minister Dalle antwoordt aan Klaas Slootmans dat die focus niets te zien heeft met 

een Ministerie van Waarheid. Het gaat om mensen wapenen en weerbaar maken, 

om grondig onderzoek en om technologie die desinformatie signaleert. Er is geen 

sprake van methodes om te censureren en al zeker niet vanwege de overheid. De 

minister vindt dat glashelder en zal het ook heel duidelijk laten blijken in de pro-

jectoproep. Het is uiteraard aan de bedrijven om projecten in te dienen. Minister 

Dalle hoopt op een goede respons, opdat de overheid sterke projecten kan hono-

reren. Aangezien de VRT factchecking aanbiedt, kan ze de indiening van een pro-

ject overwegen. Het Departement CJM zal ook dat dan beoordelen.  

 

Vervolgens gaat de minister in op de digitale transformatie van de regionale om-

roepen. Hij vermeldt een door NORTV gecoördineerd ondersteuningsprogramma 
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van 2,5 miljoen euro, waarvan de Vlaamse overheid 2 miljoen euro voor haar re-

kening neemt, hoofdzakelijk voor de digitale transitie.  

 

De commissie had nogal wat vragen over de code voor influencers. Het doel is om 

influencers bewust te maken van hun impact op hun volgers. Het wordt een leid-

raad met tips en tricks. Zoals eerder aangegeven, komt er geen controle op de 

naleving. Dat neemt ook weer niet weg dat op hen al andere regels van toepassing 

zijn, zoals het Mediadecreet, met controle door de VRM. De minister ziet de ge-

dragscode uitdrukkelijk niet als een set regels die zal worden gemonitord en ge-

handhaafd. Anderzijds sluit hij niet uit dat adverteerders de naleving van die code 

als voorwaarde voor samenwerking vooropstellen. Hij zal nagaan of er in die zin 

positieve acties mogelijk zijn om te sensibiliseren en de naleving van de code aan 

te moedigen. De minister wil de code in het begin van 2022 lanceren, maar beseft 

dat het werk daarmee niet is afgelopen. Nu al is het traject erg intensief. De over-

heid betrekt Vlaamse expertisecentra en influencers bij de totstandkoming van de 

code, maar het is hoe dan ook work in progress. De code kan een levend document 

worden, dat de evoluties blijft volgen. In die zin zal het werk niet af zijn als de 

code voor het eerst vorm heeft gekregen.  

 

Steven Coenegrachts polste naar het toepassingsgebied van de gedragscode. Mi-

nister Dalle laat weten dat de code beschikbaar zal zijn voor iedereen met een 

onlineprofiel. Op dat vlak zal er geen minimumdrempel zijn. Het toepassingsgebied 

wordt dus zo breed mogelijk opgevat. 

 

Minister Dalle heeft al overleg georganiseerd met de voornaamste stakeholders 

van het Vlaamse Actieplan Gaming om af te toetsen welke acties voortzetting ver-

dienen en wie erbij betrokken wil worden. Op korte termijn komt er een vervolg-

overleg met het oog op een concrete aanzet voor een nieuw actieplan, dat de 

minister in het eerste kwartaal van 2022 wil voorstellen. De spelers wachten echter 

niet tot het zover is. Verschillende acties uit het huidige plan oogsten nog steeds 

succes.  

 

De minister vermeldt ook de actie met betrekking tot de taxshelter voor games als 

een nog lopende actie. Uiteraard is de goedkeuring daarvan een federale bevoegd-

heid. De Kamer van Volksvertegenwoordigers heeft bij de Europese Unie een vraag 

ingediend over de conformiteit qua staatssteunregeling en rekent op een spoedig 

antwoord. Bij een gunstig antwoord wordt de federale goedkeuring mogelijk. Van 

zodra die er is, zal minister Dalle een samenwerkingsakkoord afsluiten om de 

taxshelter voor games te realiseren.  

 

Het uitstel met een jaar van de beslissing over de radiovergunningen is inderdaad 

ingegeven door de wenselijkheid van een gedegen voorbereiding en een billijke 

regeling. Conform het regeringsbesluit is er nu een externe doorlichting aan de 

gang.  

 

Over netwerkpakket 2 heeft minister Dalle al eerder de intentie bekendgemaakt 

om tegen het einde van 2021 tot een besluit te komen. Hij probeert die intentie 

zeker inhoudelijk waar te maken, en zal dan zien hoe dit moet worden geformali-

seerd. Het werk is volop aan de gang.  

 

Op dit moment lopen nog twee rechtsgedingen betreffende lokale radio. Ten eerste 

wordt er geprocedeerd tegen de erkenning van Radio Minerva. Ten tweede claimt 

Noordwestrand een schadevergoeding.  

 

Wat de herziening van het Mediadecreet betreft, rekent minister Dalle op de uit-

stekende expertise van zijn administratie over zowel de inhoudelijke als de juridi-

sche aspecten. Samen met het Departement CJM gaat hij momenteel na of er nood 

is aan extra juridische expertise voor de ruimere herziening van het decreet. 
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Ondanks de verschillende vragen daarover kan hij zich niet vastpinnen op een ti-

ming. Hij verwacht nog een aanzienlijk deel van de regeerperiode nodig te hebben 

om de hele herziening af te ronden, gezien het groot aantal aspecten dat het Me-

diadecreet concentreert. De herziening is bedoeld als het orgelpunt van het streven 

naar een meer samenhangend Mediadecreet, waaruit alle onlogische regelingen 

worden gehaald die er gaandeweg zijn ingeslopen door alle wijzigingen. Zoiets 

vergt de nodige tijd.  

 

De update van de stimulerings- en investeringsverplichting staat los van de bre-

dere herziening van het Mediadecreet. Vandaar dat de minister deze sneller plant. 

Ten laatste tegen het voorjaar van 2022 zal de Vlaamse Regering een eerste voor-

stel krijgen.  

 

Er waren ook vragen over het radiolandschap, waaronder de vraag over het DAB+-

proefproject voor lokale en bovenlokale radio’s. Minister Dalle zelf heeft sterk op 

een initiatief in die zin aangedrongen. De VRM heeft het project gelanceerd. De 

regulator heeft meegedeeld dat 89 erkende lokale radio-omroepen zich met inte-

resse voor een proefproject hebben aangemeld. Het uiteindelijke aantal deelne-

mers zal echter lager liggen, aangezien niet elke omroep in een pilootproject zal 

stappen.  

 

De aanvragen voor een tijdelijke DAB+-zendvergunning worden tegen 1 december 

2021 verwacht. Voor zover bekend, zijn er op 25 november nog geen ingediend, 

maar tegen de vermelde deadline komt daar ongetwijfeld verandering in, verwacht 

de minister. Op basis van zijn contacten verwacht de VRM dat er voor elke provincie 

een aanvraag zal komen. Dat zou minister Dalle dan goed nieuws vinden. De VRM 

heeft in zijn prognoses staan dat hij tegen 1 februari 2022 over de toekenning van 

deze tijdelijke digitale zendvergunningen kan beslissen.  

 

Een voorwaarde voor de verlenging van de subsidie aan Radioplayer was dat het 

de aanwezigheid van lokale radio’s op zijn platform moest evalueren. Het heeft die 

evaluatie half november 2021 bezorgd, maar de minister heeft nog extra vragen 

en verzoeken tot toelichting laten bezorgen aan Radioplayer. Van zodra alle infor-

matie beschikbaar is, zal hij beslissen of hij in 2022 opnieuw een dergelijke subsidie 

kan toekennen. Hij wijst er echter uitdrukkelijk op dat de subsidie enkel voor 2021 

was vooropgesteld, en dat daarover ook steeds in die zin – een uitzonderlijke maat-

regel – is gecommuniceerd.  

 

Voor het digitaal frequentieplan is de stuurgroep een feitelijke samenwerking tus-

sen het kabinet en de administratie van minister Dalle en een aantal actoren. Naast 

de stuurgroepvergaderingen is ook bilateraal overleg en andere input mogelijk, 

rechtstreeks en in het kader van raadplegingen. Over het erkenningskader voor 

digitale frequenties kan de minister zich vooralsnog niet uitspreken. De materie is 

erg complex en zal zeker nog enige tijd vergen. Evenmin is de verhouding tot de 

algemene herziening van het Mediadecreet al vastgelegd, maar minister Dalle acht 

de kans groot dat het plan apart daarvan zal worden afgewerkt. De timing van de 

twee loopt niet gelijk. 

 

Karin Brouwers stelde een vraag over de invloed van 5G op DAB+. 5G is telecom-

municatietechnologie, DAB+ omroeptechnologie. Mogelijk kunnen de lokale 5G-

masten dienen om DAB+-materiaal te monteren, maar dat is nu ook al het geval 

voor de bestaande gsm-masten. Alles zal afhangen van de verzorgingsgebieden in 

de toekomstige lokale DAB+-plannen. Vandaag ziet de minister echter nog weinig 

tot geen correlatie. 

 

Heel wat commissieleden hadden vragen over het Kenniscentrum Mediawijsheid, 

waarin de minister ook heel wat waardering voor het beleid en de engagementen 

ter zake heeft ontwaard. De timing valt echter wat minder gunstig uit dan minister 
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Dalle had gehoopt. Op een bepaald moment heeft de regering een jaar uitstel ver-

leend met het oog op een goede voorbereiding, maar toch heeft het kenniscentrum 

later dan verwacht zijn beleidsnota voorgelegd. Positief is dan weer dat het om een 

zeer uitgebreid en goed onderbouwd werkstuk gaat. De extra tijd is de kwaliteit 

ten goede gekomen. Het gevolg is wel een zekere vertraging. Pas in de loop van 

februari 2022 zal een beslissing over de beheersovereenkomst mogelijk worden. 

Minister Dalle rekent er alvast op dat dit een zeer sterk werkstuk zal opleveren.  

 

Over hoe de leeftijds- en inhoudsclassificatie er precies zal uitzien, kan de minister 

nog geen nadere details geven. In zijn beleidsnota en BBT heeft hij ze kort vermeld. 

Het werk is volop aan de gang in de hoop dat er snel vooruitgang en duidelijkheid 

zal zijn. 

 

Verschillende vragen kreeg de minister over BVN en de Vlaams-Nederlandse sa-

menwerking. In de kranten heeft hij vernomen dat er schot komt in de Nederlandse 

formatie. Hij hoopt op een snelle regeringsvorming, aangezien Vlaanderen intussen 

niet heeft stilgezeten, en een vervolg op BVN en een versterkte samenwerking met 

Nederland heeft voorbereid. Politieke afspraken met Nederland zijn vooralsnog 

echter onmogelijk, aangezien de Nederlandse regering nog in lopende zaken zit.  

 

Met de middelen die in 2021 zijn vrijgekomen, was maar een half jaar BVN-

ondersteuning mogelijk. Intussen heeft Vlaanderen ervoor gezorgd dat de VRT in 

het buitenland VRT NU toegankelijker kan maken. Een minister zal vaak te horen 

krijgen dat iets niet goed functioneert en zelden dat het wel goed gaat. Over BVN 

heeft hij nogal wat – begrijpelijke – klachten gekregen van Vlamingen die in het 

buitenland niet meer op het VRT-aanbod konden rekenen bij het NOS-aanbod op 

satelliet-tv. Hiervoor is nogal wat omschakeling nodig, maar hopelijk vinden de 

mensen die weg. Het aanbod van VRT NU in het buitenland is immers erg versterkt. 

Af en toe vangt de minister daarover toch ook al bevestigende berichten op.  

 

Het Fonds Pascal Decroos heeft een projectsubsidie gekregen voor lokale journa-

listen die over de Vlaams-Nederlandse grenzen heen samen onderzoek voeren. Het 

ging om een tijdelijk maar veelbelovend samenwerkingsproject betreffende onder-

zoeksjournalistiek, analyseert minister Dalle. 

 

Ook Mediawijs kreeg een projectsubsidie voor samenwerkingsinitiatieven met een 

Nederlandse tegenhanger. Het Nederlandse mediawijsheidsbeleid is traditioneel 

immers vrij vooruitstrevend en een bron van inspiratie voor Vlaanderen. Vandaag 

kan Nederland ook leren van het Vlaamse kenniscentrum, veronderstelt de minis-

ter, die bijgevolg veel van deze samenwerking verwacht.  

 

Het Departement CJM en het Nederlandse Ministerie voor OCW zijn de reeds be-

staande samenwerkingsverbanden in kaart aan het brengen en gaan na welke op-

portuniteiten er op dat vlak nog zijn. Het gesprek over concrete voorstellen wordt 

pas mogelijk vanaf de benoeming van een nieuwe Nederlandse regering. Minister 

Dalle heeft alvast een duidelijk beeld van de prioriteiten, waaronder mediawijsheid 

en media-educatie, desinformatie, mediapluralisme, en zeker ook de stimulering 

van coproducties.  

 

Op de vragen over de beheersovereenkomst met het VAF zal minister Dalle uitge-

breid ingaan in de geplande gedachtewisseling met de commissie op 9 december 

2021. Vandaag wordt de laatste hand aan de beheersovereenkomst gelegd. Op 24 

november is de minister nog gebrieft over de voortgang. Het dossier is vergevor-

derd, dus bijna af. Minister Dalle is heel blij met de erg ambitieuze doelstelling en 

de extra middelen. Recurrent op kruissnelheid gaat het om ongeveer 2 miljoen 

euro extra, waarvan de helft voor het Mediafonds en de helft voor het Gamefonds 

is bestemd.  
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Het VAF krijgt een specifieke extra impuls voor Vlaams-Nederlandse coproductie. 
De regering is op zoek naar een goede manier om die middelen daarvoor te oor-
merken. Een en ander zal uiteraard ook afhangen van de toekomstige Nederlandse 
minister van Media. Ondanks nieuwsberichten over de afschaffing van BVN, blijkt 
de mediasamenwerking tussen beide landen door die afschaffing in de praktijk al-
leen maar te worden versterkt voor de cruciale thema’s.  

 
Minister Dalle gaat dan in op de vragen over de opdracht van de VRM. De VRM is 
zich zo efficiënt mogelijk aan het organiseren, maar krijgt ook wel de nodige mid-
delen voor zijn toegenomen opdracht. Hij is correct gefinancierd, illustreert minis-
ter Dalle aan de hand van twee voorbeelden. Ten eerste laat de VRM zich voor de 
monitoring van de onpartijdigheid van de VRT bijstaan door externe instanties, 
namelijk Universiteit Antwerpen en het ENA. Daarvoor heeft hij ook de nodige mid-
delen gekregen. Ten tweede zijn er, zoals Steven Coenegrachts heeft opgemerkt, 
twee mensen aangeworven om de sociale media op te volgen, met financiering op 
basis van de uitgebreidere taakstelling vanwege de AVMD-richtlijn. Met andere 
woorden hoeven de extra taken niet steeds binnen de bestaande middelen te wor-
den opgevangen.  

 
Karin Brouwers heeft gepeild naar de beschikbaarheid van VRT NU buiten tablets 
en smartphones. Op het VRM-symposium van 18 november heeft minister Dalle 
de ambitie van VRT NU aangekondigd om het centrale VRT-platform voor alle au-
dio- en videocontent te worden. Dat houdt in dat het systeem binnen afzienbare 
tijd ook voor lineaire tv-kijkers beschikbaar zal worden, op de tv-toestellen en de-
coders. De VRT voert daarover op dit moment nog overleg met onder meer de 
distributeurs en andere techspelers, maar de minister verwacht dat ze dit engage-
ment snel zal hardmaken.  

 
Manuela Van Werde had vragen met betrekking tot de Vlaamse identiteit, een 
thema dat sinds de start van deze Vlaamse Regering veel aandacht heeft gekregen 
en ook in de VRT-beheersovereenkomst is opgenomen. Klaas Slootmans peilde 
naar producties die er specifiek betrekking op hebben. Minister Dalle bevestigt de 
Vlaamse identiteit als een effectieve KPI, waarop de VRM de VRT inderdaad zal 
monitoren en die bijgevolg ook in het parlement aan bod zal komen. De minister 
zal daar dan ook niet op vooruitlopen. Hij verwacht dat de VRT duidelijk zal aan-
geven hoe ze de KPI heeft ingevuld.  

 
Wat de steun voor kwaliteitsvolle journalistiek betreft, krijgt het Fonds Pascal De-
croos naast zijn reguliere middelen ook de vermelde projectsubsidie voor Vlaams-
Nederlandse samenwerking. Burgerjournalistiek vindt minister Dalle wel een debat 
in de commissie waard. Hij vindt professionele journalistiek nog steeds een garan-
tie voor kwaliteit, wat niet noodzakelijk beperkt hoeft te blijven tot de klassieke 
mediabedrijven. Ook freelancers en kleine bedrijven kunnen professioneel zijn. Als 
de Vlaamse Regering bijvoorbeeld 2 miljoen euro uittrekt voor de regionale om-
roepen, zal ze ook laten nagaan welke input geïnteresseerde burgers op de plat-
formen kunnen aanreiken over wat in hun omgeving gebeurt. Dat zou de journa-
listen van die omroepen uiteraard niet van de verantwoordelijkheid ontslaan om 
die zaken grondig te onderzoeken. 
 

Met betrekking tot het aandeel van het digitale radioluisteren verduidelijkt de mi-
nister dat de vermelde 41 procent de optelsom is van alle digitale radio. DAB+ is 
momenteel goed voor 19 procent. De FM-afschakeling zal niet voor de huidige re-
geerperiode zijn, voorspelt de minister. Volgens de memorie van toelichting bij het 
betreffende decreet wordt die datum pas vastgesteld vanaf het moment waarop 50 
procent digitaal radio luistert. Op dat moment zal er een beter zicht zijn op de timing, 
maar de afschakeling is zoals gezegd zeker geen actie voor de korte termijn.  

 

In verband met de marktindex ziet Steven Coenegrachts bij de VRT een groot volun-

tarisme om reclame-inkomsten binnen te halen. Dat kan de minister niet bevestigen. 
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Wel constateert hij dat zowel de VRT als alle andere omroepen het in 2021 zeer 

goed stellen qua reclame-inkomsten. Nagenoeg alle reclameslots op tv en radio 

raken ingevuld. Een belangrijk toekomstproject in het kader van de nieuwe be-

heersovereenkomst bestaat er echter in dat het reclameplafond aansluiting vindt 

bij de marktrealiteit. Vroeger was het louter op een indexering gebaseerd, maar 

nu zal het worden afgestemd op de marktsituatie, opdat het relatieve VRT-aandeel 

in de reclameopbrengst van Vlaamse mediabedrijven stabiel kan blijven. Er wordt 

hard gewerkt om het mechanisme op punt te stellen. De minister verwacht er bin-

nenkort duidelijkheid over te kunnen verschaffen.  

 

Een andere vraag van hetzelfde commissielid ging over de verhouding tussen VRT 

en Streamz. De betrokkenen onderhouden geregeld contact. De VRT stelt reeksen 

ter beschikking van het platform. De minister heeft geen nieuwe updates over mo-

gelijke structurele samenwerking. 

 

Ten slotte had Steven Coenegrachts een vraag over de schermgezichten. De VRT-

jaarverslagen moeten duidelijk en transparant rapporteren over de financiële kant 

van de zaak, zoals de commissie ook herhaaldelijk heeft gevraagd. Samenwerking 

tussen verschillende mediaspelers kan in dat verband nuttig zijn. Waarom dit in 

een particulier dossier niet gebeurt, hoort echter tot de operationele bevoegdheid 

van de VRT. Minister Dalle is het principe van samenwerking nochtans zeer gene-

gen, en verwacht dat het ook op schermgezichtenbeleid van toepassing kan zijn.  

 

Klaas Slootmans polste naar het decreet betreffende de VRT-governance. De 

Vlaamse Regering heeft intussen het advies van de Raad van State ontvangen. De 

regering zal het dossier zo snel mogelijk definitief goedkeuren. Minister Dalle hoopt 

het ontwerp van decreet snel bij het Vlaams Parlement in te dienen. In de media 

is er al aandacht geweest voor de betrokkenheid van de raad van bestuur bij de 

aanstelling van de gedelegeerd bestuurder. Het ontwerp van decreet zal voldoende 

gelegenheid bieden om de zaak verder te bespreken, maar minister Dalle wil nu al 

kwijt dat de betrokkenheid van raden van bestuur in het bedrijfsleven vaak toe-

neemt door die bevoegdheid. De benoeming en het ontslag blijven echter bevoegd-

heden van de Vlaamse Regering en de minister van Media. Dat aspect van het 

Mediadecreet zal de regering dan ook niet aanpassen, maar ze wil de raad van 

bestuur wel een zekere verantwoordelijkheid toekennen waardoor deze dit niet als 

een louter extern gegeven zou zien. Het ontwerp van decreet zal daarvoor gedegen 

kaders aanreiken.  

 

Hetzelfde commissielid had een vraag over de prijs van de nieuwbouw. Deze is 

intertemporeel budgetneutraal. Met andere woorden hoeft minister Dalle er geen 

extra middelen voor uit te trekken. Uiteraard wordt de timing aangepast aan de 

evolutie van het dossier, de gunning en dergelijke. Intertemporeel budgetneutraal 

heeft betrekking op de ontvangst uit verkoop, de verminderde investeringen in het 

oude gebouw en de efficiëntiewinsten in het nieuwe. Die laatste zijn te halen uit 

lagere energiekosten en investeringsnoden enzovoort. Dit alles maakt het project 

voor de Vlaamse begroting budgetneutraal, vat de minister samen.  

 

Een andere vraag van Klaas Slootmans ging over inclusie in de schermgezichten. 

Daarop zijn twee KPI’s van toepassing. Ten eerste heeft de beheersovereenkomst 

een KPI over de samenstelling van het personeelsbestand, en ten tweede over de 

aanwezigheid in beeld van bepaalde types personen op basis van migratieachter-

grond, gender en handicap. Minister Dalle vindt het dan ook logisch dat de VRT in 

die context oog heeft voor de schermgezichten, aangezien die mensen onder de 

definities uit beide KPI’s ressorteren. Klaas Slootmans maakte gewag van quota, 

maar die term gebruikt de Vlaamse overheid uitdrukkelijk niet. Ze heeft geen quota 

maar streefcijfers ten aanzien van de vermelde categorieën, dus ook in haar be-

heersovereenkomst met de VRT. Migratieachtergrond is één element, maar handi-

cap is dat evenzeer, onder meer voor schermgezichten.  
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Het volgende punt is de update van de investeringsverplichting. Uiteraard onder-

zoeken kabinet en administratie heel grondig op welke buitenlandse spelers deze 

van toepassing kan zijn. Ook vandaag zijn bepaalde buitenlandse organisaties er-

door gevat, bijvoorbeeld Netflix. Bij een uitbreiding zal Vlaanderen het toepas-

singsgebied heel duidelijk definiëren opdat het helder zou zijn welke buitenlandse 

spelers eronder vallen en welke niet. 

 

De minister komt, gezien de vraag erover van Klaas Slootmans, terug op het 5G-

dossier. Zoals gezegd vindt hij de recente doorbraak heel goed nieuws. Door de 

veiling ziet het er veelbelovend uit voor de implementatie van concrete projecten 

in 2022. Minister Dalle is het niet eens met het standpunt dat het commissielid 

over de veilingopbrengst heeft ingenomen. Die opbrengst wordt om en bij de 800 

miljoen euro geraamd. Als de veiling minstens dat bedrag oplevert, is dat een heel 

goede zaak. De minister staat echter ten volle achter de keuze van de Vlaamse 

Regering om de erg moeilijke discussie over de verdeelsleutel los te koppelen van 

de veiling zelf. Hij wil zich ter zake onder geen enkele druk laten zetten. Hij rekent 

op een zo groot mogelijk deel voor de Vlaamse Gemeenschap gezien het stijgende 

mediagebruik, maar anderzijds wenst hij geen minuut vertraging in de 5G-uitrol te 

riskeren. De koppeling van de twee dossiers was perfect mogelijk geweest maar 

had een snelle uitrol kunnen compromitteren.  

 

De afspraak is bijgevolg dat de opbrengsten op een afzonderlijke rekening worden 

gestort, zodat de Federale Regering ze ook niet kan inkantelen. Vervolgens gaan 

de overheden van het land de onderhandelingen aan en zal Vlaanderen proberen 

een zo groot mogelijk aandeel te verwerven. Voor de realisering van het ambitieuze 

mediapakket in de BBT 2022 heeft de Vlaamse Regering die middelen alvast niet 

nodig. Mochten er in 2022 al onverhoopt vroeg extra middelen binnenkomen, dan 

zal de minister van Begroting daarvoor ongetwijfeld grote interesse vertonen maar 

heeft ook minister Dalle zelf goede ideeën voor aanwendingen in het mediabeleid.  

 

Voor de regionale omroepen is het traject van het mediabeleid erg ambitieus. Ten 

eerste verwijst hij naar het investeringstraject van 2,5 miljoen euro om in samen-

werking met NORTV hun digitale transitie te verstevigen. Ten tweede is er de eva-

luatiestudie, die minister Dalle snel wil gunnen. De opdracht is recent opgesteld, 

zodat er snel schot in de zaak kan komen. Ten derde zal de regering binnenkort 

onderhandelen over de samenwerkingsovereenkomsten. 2022 wordt met andere 

woorden zeer bepalend voor de toekomst van de regionale omroepen. Werk aan 

de winkel, besluit de minister. 

 

De minister vindt de vraag van Klaas Slootmans over de verdeling van relancemid-

delen pertinent. Vanaf het begin heeft de Vlaamse Regering aangegeven dat de 35 

miljoen euro aan relancemiddelen, voor de digitale omwenteling van de mediasec-

tor, de grote spelers ten goede kan komen, maar ook de kleine spelers moet hel-

pen. Op twee manieren wil minister Dalle daarop toezien. Ten eerste heeft hij in 

de verschillende coördinatiemeetings steeds de vertegenwoordigers van de klei-

nere spelers de kans gegeven om hun standpunt uiteen te zetten. Ze hebben dan 

ook geen bezwaren meer geuit tegen het pakket van 35 miljoen euro. Integendeel, 

bij verschillende spelers heeft de minister enthousiasme gehoord.  

 

Ten tweede zal de projectoproep digitale informatie een luik voor grotere en een 

luik voor kleinere spelers, met een kleinere ondersteuningsnood, onderscheiden. 

Zo krijgen ook kleinere projecten toegang. De regering heeft hier veel aandacht 

voor.  

 

Katia Segers blijft heel consequent vragen stellen over de wetenschappelijke on-

dersteuning van het mediabeleid, waarbij iedereen volgens de minister inderdaad 

belang heeft. Over een steunpunt kan de minister echter nog geen nieuws brengen. 

De nood aan de verankering die Katia Segers steeds bepleit, wordt onderzocht.  
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De definitie van onafhankelijk producent is belangrijk, maar technisch moeilijk. De 

regering heeft dit aspect besproken in haar onderhandelingen met het VAF over 

zijn beheersovereenkomst. Verschillende spelers ondervinden problemen door de 

sterke integratie tussen producenten, omroepen enzovoort. De hoop om dit snel 

op te lossen blijkt ijdel. Het zal enige tijd vergen om alle risico’s in kaart te brengen 

en dan de juiste beslissing te nemen. Maar de bekommernis van Katia Segers is 

terecht, erkent minister Dalle. 

 

Katia Segers en Elisabeth Meuleman polsen naar extra besparingen op de VRT in 

de voorliggende begrotingsopmaak. Ondanks de moeilijke budgettaire situatie 

heeft de Vlaamse Regering geen extra besparingen ingevoerd, wel extra middelen 

uitgetrokken voor het VAF. Wat de VRT betreft, wil de minister wel de puntjes op 

de i zetten. Vanaf de start van zijn ministerschap heeft hij veel kritiek gekregen op 

het besparingstraject voor de VRT, dat jaar na jaar zal worden uitgevoerd. Dat 

gebeurt nog steeds, en is dus geïntegreerd in de planning van de VRT, die daarmee 

goed weet waaraan ze zich kan verwachten.  

 

Vanaf de start van de regeerperiode heeft de VRT echter zeer substantiële extra 

middelen gekregen die bij het aantreden van minister Dalle niet waren vooropge-

steld. Hij geeft een kort overzicht. Ten eerste heeft de regering in het kader van 

corona 7,6 miljoen euro extra toegekend aan de VRT: 3,8 miljoen euro in 2020 in 

het coronanoodfonds; en het tweede deel van 3,8 miljoen euro als correctie van 

het Var-dividend van de Vlaamse overheid, ter compensatie van de gedaalde re-

clame-inkomsten. Daarin heeft de Vlaamse Regering zich aan de afspraak gehou-

den die de minister naar aanleiding van zijn vorige BBT heeft aangekondigd, toen 

het precieze bedrag wel nog niet bekend was.  

 

Ten tweede heeft de regering de VRT in het kader van haar beheersovereenkomst 

16 miljoen euro aan transformatiesteun toegekend. Manuela Van Werde polste 

naar de verhouding daarvan met de 35 miljoen euro voor mediatransformatie. Dat 

laatste bedrag komt echter niet de VRT toe, maar wordt verdeeld op basis van 

projectoproepen en wordt aan consortia uitbetaald. Daarop kan de VRT dan inte-

kenen. De 16 miljoen euro gaat rechtstreeks naar de VRT voor transformatie op 

het vlak van digitale profielen, vorming en digitale infrastructuur. Het gaat om een 

eenmalige extra investering.  

 

Ten derde kent de regering de VRT een structurele verhoging toe in het kader van 

haar beheersovereenkomst, door de indexering van haar personeelsenveloppe uit 

te breiden. Vanaf 2022 wordt ze toepasselijk op het hele personeelsonderdeel van 

de dotatie. Hoeveel dat de VRT zal opleveren, zal afhangen van de inflatie. De BBT 

vermeldt dat dit bedrag nog moet worden ingevuld, maar minister Dalle veronder-

stelt dat de VRT daarmee vanaf 2022 recurrent 1 miljoen euro extra zal krijgen, 

althans telkens wanneer de spilindex wordt overschreden.  

 

Dankzij deze drie maatregelen heeft de VRT in deze regeerperiode op een heel 

substantiële middelenverhoging mogen rekenen. In totaal gaat het om 23,6 mil-

joen euro eenmalig, en daarnaast de vermelde recurrente bedragen op basis van 

de index. De Vlaamse Regering toont aan dat ze de ambities van de VRT financieel 

mogelijk wil maken.  

 

Ook de indexering van de betoelaging van Mediawijs en de VVJ inspireerde Katia 

Segers tot vragen. Minister Dalle antwoordt dat, doordat deze subsidies nominatief 

zijn, hun indexering niet automatisch gebeurt. Wel onderzoekt de regering moge-

lijke afspraken over indexering in een beheersovereenkomst.  

 

Tot slot gaat de minister in op de vragen van Elisabeth Meuleman. De SARC heeft 

enkele uren voor de commissievergadering zijn advies betreffende de projectoproepen 
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bekendgemaakt, maar de minister heeft het nog niet grondig kunnen analyseren. 

Wel belooft hij verdere opvolging.  

 

In zijn BBT heeft de minister aangekondigd de opdracht van de Genderkamer een 

vervolg te geven voor 2022. Cultuur voorziet ter zake in een evaluatie. Het Actie-

plan Grensoverschrijdend Gedrag is op de dag van de commissievergadering ge-

zien het vonnis in de zaak van Bart De Pauw zeer actueel. De minister beoogt 

binnen korte termijn een nog veel ambitieuzer actieplan betreffende het grens-

overschrijdende gedrag, voor de hele mediasector. Vandaag loopt het overleg met 

mediarte en andere partners. Minister Dalle verlangt een uitdrukkelijk engagement 

van alle CEO’s van grote en kleine bedrijven in de sector. Ook de rol van de Gen-

derkamer zal in dit overleg als belangrijk element naar voren komen.  

 

Ook Elisabeth Meuleman heeft een vraag gesteld over 5G. Haar partijgenote Petra 

De Sutter heeft dit dossier op het federale niveau gecoördineerd. Met haar heeft 

minister Dalle heel goed kunnen samenwerken. Haar gedegen voorbereiding en 

dossierbeheersing stemmen hem hoopvol voor de toekomst.  

 

Hetzelfde commissielid vindt podcasts nogal onderbelicht in de BBT Media. Het 

succesvolle medium komt daarin nochtans op minstens drie plaatsen aan bod. Mi-

nister Dalle erkent ten volle het belang van het thema. In zijn andere bevoegdheid 

is hem opgevallen dat voor de jeugd podcasts de belangrijkste link met de media 

zijn. In steden en gemeenten duiken er podcastpop-ups op. Minister Dalle ziet in 

dit medium een opportuniteit om radio aantrekkelijker te maken voor jonge men-

sen. Bovendien zou de infrastructuur van lokale radio’s nog beter uitgerust kunnen 

worden voor podcastontwikkeling.  

 

Aandacht voor podcasts heeft de minister ten eerste in de beheersovereenkomst 

met de VRT, met beduidend hogere middelen voor de externe productie van au-

diocontent, hoewel de VRT intussen heeft laten weten dat het niet altijd eenvoudig 

is om geschikte projecten te vinden. Met andere woorden is het financiële engage-

ment er wel al, maar komt het er veeleer op aan de juiste projecten te vinden en 

van steun te voorzien. Ten tweede zal ook in de beheersovereenkomst met het 

VAF de ondersteuning van audiocontent een belangrijke plaats krijgen. Hopelijk 

vinden de podcasts daarmee de weg naar de openbare omroep en de private me-

dia. Ten derde kan podcast ook in de relance aan bod komen, namelijk in de pro-

jectoproep digitalisering en innovatie. Daarin kunnen ook innovatieve concepten 

met betrekking tot audio en podcast een rol spelen.  

 

Leesvaardigheid is een heel belangrijk aandachtspunt in het onderwijs. De VRT zet 

zijn mooie initiatief De voorleesclub momenteel goed in de markt. De minister 

hoopt dat ze dit ook zal blijven doen. Als minister van Media heeft hij geen nieuwe 

initiatieven in de pijplijn maar staat hij wel open voor suggesties. 

2.9. Aanvullende vragen en antwoorden 

Karin Brouwers komt terug op het net uitgebrachte SARC-advies waarnaar 

Elisabeth Meuleman heeft verwezen. De volledige titel luidt: Advies bij de regle-

menten projectoproepen desinformatie en digitale transformatie in het kader van 

het relanceplan digitale transformatie en innovatie Vlaamse Media. Zijn die pro-

jectoproepen dan al gelanceerd? 

 

Manuela Van Werde verduidelijkt dat ze niet voor bijkomende besparingen op de 

VRT heeft gepleit, enkel voor een efficiëntere middeleninzet.  

 

Met betrekking tot het SARC-advies gaat Katia Segers ervan uit dat de projectop-

roep nog niet gelanceerd is. Ze steunt de SARC-opmerking dat het niet opgaat om 

universiteiten 20 procent van de matching grants te laten bijpassen, toch zeker 
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niet in contanten. De onderzoeksmiddelen van de universiteiten komen van elders 

en worden steeds strak voor een project gealloceerd. De spreker roept de minister 

op om het advies grondig te bestuderen. 

 

Minister Benjamin Dalle antwoordt dat wat de VRT betreft, het afgesproken budget 

bij de start van de regeerperiode wordt uitgevoerd en in de ondernemingsplannen 

voor de komende jaren worden geïntegreerd. De eenmalige en structurele midde-

len zullen helpen om de eenmalige transformatie te volbrengen.  

 

De minister verduidelijkt dat de projectoproep desinformatie en digitale transfor-

matie nog niet is gelanceerd, en dat de Vlaamse Regering deze nog moet goed-

keuren. Wat nu is binnengekomen, is het SARC-advies bij het ontwerp van oproep. 

De minister heeft het hele advies nog niet kunnen lezen maar heeft begrepen dat 

de SARC opmerkingen heeft bij de steunpercentages en de timing. De regering zal 

het dossier grondig opvolgen en er te gepasten tijde over communiceren.  

 

Tot slot uit minister Dalle zijn tevredenheid over de constructieve opstelling van de 

hele commissie. Hij hoopt op een eenparige goedkeuring van het media-onderdeel 

van de BO 2022. 

III. Jeugd 

1. Toelichting 

1.1. Algemene situering 

Minister Benjamin Dalle had gehoopt dat hij zijn jeugdbegroting voor 2022 in andere 

omstandigheden had kunnen toelichten dan in de aanslepende coronacrisis. Zijn toe-

lichting zal de hoofdlijnen accentueren van wat de BBT in meer detail beschrijft.  

 

Luisteren naar de stem van kinderen en jongeren hoort een reflex te zijn. Het 

jongste anderhalf jaar vormde een grote uitdaging op dat vlak. Los van de af-

standsregels stond het welbevinden van de jeugd erg onder druk. Gelukkig hebben 

vooral in de zomers van 2020 en 2021 nog heel wat jeugdactiviteiten kunnen 

plaatsvinden, met bovendien bijna geen besmettingen. Naast de successen waren 

er echter ook vaak teleurstellingen. Beslissingen van het Overlegcomité, waaron-

der de meest recente, vallen vaak heel zwaar bij de kinderen en jongeren in Vlaan-

deren. Dat maakt het des te belangrijker om naar jongeren te luisteren, hen te 

betrekken en hun noden front and center te houden bij het uitstippelen van het 

beleid van de Vlaamse Regering. Jeugd is een horizontale bevoegdheid die de hele 

regering aanbelangt.  

 

In 2022 staan vele initiatieven in de steigers om kinderen en jongeren te onder-

steunen, maar ook om ze een podium te bieden en echt te horen. Als mensen, 

kinderen, ouders en als samenleving kan iedereen er maar beter van worden, ge-

looft de minister met volle overtuiging. Op 13 november 2021 heeft Benjamin Dalle 

vijf kindvriendelijke steden en gemeenten bezocht. Op 20 november bezoekt hij er 

nog vier andere. Alle negen gemeenten hebben het label recent verworven of zijn 

erin bevestigd. De mooie jeugdinitiatieven leveren niet alleen de jeugd, maar ook 

de hele gemeente of stad een heel positieve dynamiek op. De overtuiging dat een 

gunstig beleid voor kinderen en jongeren de hele samenleving ten goede komt, ligt 

aan de basis van de BBT Jeugd van minister Dalle.  

 

In de huidige coronacontext blijft de situatie van kinderen en jongeren een essen-

tieel aandachtspunt. Het relanceplan Vlaamse Veerkracht voor de jeugdsector be-

helst naast aandacht voor kwetsbare kinderen en jongeren ook een forse inves-

tering in jeugdinfrastructuur. 
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2022 valt halverwege de looptijd van het JKP 2020-2024. Net voor de coronacrisis 

heeft de minister vijf prioriteiten vastgelegd, die door de crisis nog actueler zijn 

geworden. Die goede selectie wijt de minister aan de betrokkenheid van een groot 

aantal jeugdactoren. Intussen is de operationalisering volop aan de gang. Voor 

2022 kondigt de minister nieuwe initiatieven en een tussentijdse evaluatie van de 

JKP-uitvoering aan.  

 

In 2022 gaat een nieuwe beleidsperiode in voor het landelijk georganiseerde jeugd-

werk. In totaal worden 97 erkende organisaties ondersteund. Een en ander brengt 

mee dat de overgrote meerderheid van het jeugdbudget voor een meerjarige pe-

riode vastligt. Voor een politicus is zoiets misschien een confronterende beperking 

van de beleidsruimte, maar een sector is zeker gediend met zekerheid. Die situatie 

geeft de ploeg van minister Dalle de tijd om aan de slag te gaan met onder meer 

een nieuw decreet over de ondersteuning van hostels en jeugdverblijven. Het 

meeste regeringswerk ligt al achter de rug, zodat binnenkort het Vlaams Parlement 

aan zet zal zijn. Daarnaast plant de minister in 2022 een geïntegreerd jeugdde-

creet. Het wordt een ambitieus traject voor de Vlaamse Regering.  

1.2. Corona en relance 

In het kader van Vlaamse Veerkracht is een eerste onderdeel van het relanceplan 

gericht op het versterken van kwetsbare kinderen en jongeren. Daarvoor had de 

Vlaamse Regering 3 miljoen euro aan relancemiddelen uitgetrokken. Die vult ze 

aan met 1 miljoen euro uit andere beleidskredieten. De 29 projecten die de oproep 

heeft opgeleverd, blijken immers zo sterk dat de regering ze maximaal wil hono-

reren. Ze zijn gespreid over de periode van 2021 tot en met 2023 en maken dus 

ondanks hun projectkarakter een iets langere termijn mogelijk. Minister Dalle her-

innert eraan dat het intussen gaat om Generatie Veerkracht 2.0. De eerste versie 

van het actieplan dateert al van net na het begin van de coronacrisis.  

 

De tweede set belangrijke investeringen gaat naar jeugdinfrastructuur. Niet toe-

vallig is ruimte voor jongeren een JKP-prioriteit. Ze moeten in duurzame buurten 

zichzelf kunnen zijn. Het gaat onder meer over de grote jeugdcentra van de 

Vlaamse overheid: de Hoge Rielen in Kasterlee en Destelheide in Beersel. De 

Vlaamse Regering zal hen een hele substantiële steun toekennen voor in totaal 15 

miljoen euro. De renovatie en uitbreiding van de eigen jeugdinfrastructuur is volop 

aan de gang.  

 

Voorts trekt de regering ongeveer 1 miljoen euro uit voor een uitbreiding van de 

stock van de Uitleendienst Kampeermateriaal voor de Jeugd.  

 

De minister hecht veel belang aan de projectoproep voor bovenlokale jeugdinfra-

structuur, met in 2022 de selectie van de projecten. 1 december 2021 is de eerste 

indiendatum. Voor wie dan nog niet klaar zou zijn, komt er nog een tweede datum. 

Prioriteiten van de projectoproep zijn: 

− een verbeterde en veilige basisinfrastructuur en inrichting;  

− gebouwen herinrichten als veilige en toegankelijke ontmoetingsplaatsen voor 

kinderen en jongeren; 

− kind- en jeugdvriendelijke buurten en speelgebieden. 

 

Voorts versterkt de minister de sectorale investeringsmiddelen, wat extra investe-

ringen mogelijk maakt op basis van wat vroeger het FoCI-systeem heette. Er ko-

men gratis energiescans en mogelijkheden tot quick wins op het vlak van energie 

en klimaat. Een dergelijk beleid voert de Vlaamse overheid gezien haar Klimaatplan 

in al haar infrastructuur.  

 

Tot zover de toelichting van het relancebeleid, dat in 2022 op kruissnelheid zal 

komen, besluit minister Dalle.  
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1.3. Jeugd- en kinderrechten 

Als coördinerend minister hecht hij daarnaast ook groot belang aan de kinderrech-

ten. De opdracht is niet alleen om dit beleid in Vlaanderen te coördineren, maar 

eigenlijk ook in België en in Europa. Voor Vlaanderen gaat het onder meer over de 

opvolging van de slotbeschouwingen van 2019 van het VN-Comité voor de Rechten 

van het Kind. In 2024 wordt een nieuw landenrapport verwacht. In voorbereiding 

hiervan verricht minister Dalle een eerste evaluatie van de omzetting van de slot-

beschouwingen uit 2019. Via de Nationale Commissie voor de Rechten van het Kind 

volgt hij dit traject ook op het Belgische federale niveau op. 

 

Daarnaast werkt de minister voort aan initiatieven die kinderen bewust maken van 

hun rechten en hoe die concreet impact hebben op hun leven. Hiervoor consulteert 

hij partners die via rechtstreekse contacten de vinger aan de pols houden bij de 

Vlaamse jeugd, zoals de Vlaamse Jeugdraad. Rechtstreeks naar kinderen en jon-

geren luisteren is ook met betrekking tot hun basisrechten van principieel belang.  

 

De Vlaamse overheid beschikt nu 25 jaar over het toetsingssysteem JoKER. De 

minister plant verdere evaluatie met het oog op een hervorming. Hij zal ook mee-

werken aan de verdere verspreiding ervan, onder meer in het buitenland.  

 

Nog in dit verband wijst de minister op een federaal initiatief betreffende de nati-

onale kinderrechtenactoren.  

 

Ten slotte geeft hij een overzicht van alle instanties die ertoe bijdragen dat de 

overheid naar kinderen en jongeren luistert: de Vlaamse Jeugdraad, het KRC, de 

structurele partners, de horizontale reflectiegroep Kind- en Jongerenbeleid en het 

verticale overleg met betrekking tot het JKP.  

 

Halfweg de looptijd van het JKP 2020-2024 voorziet minister Dalle een tussentijdse 

evaluatie van de voortgang met de vijf prioriteiten, en van de aandachtspunten 

voor de laatste jaren van de regeerperiode. Intussen loopt de uitvoering verder. 

De minister zal dit illustreren met vier voorbeelden.  

 

Ten eerste krijgt het netwerk Kies Kleur tegen Pesten voor de uitrol van een plat-

form tegen pesten en cyberpesten forse ondersteuning uit het jeugdbeleid. Het 

platform steunt op vier pijlers:  

− een zogenaamd infopunt om kennis te vergaren over pesten en cyberpesten, 

en erover te informeren en sensibiliseren; 

− toegang tot laagdrempelige hulpverlening; 

− professionalisering en beleidsadvisering; 

− een kennisnetwerk. 

 

Ten tweede wordt het platform Jeugdmaps van het Departement CJM opgeschaald. 

Het departement zal het omvattender en gebruiksvriendelijker maken, met een 

gemakkelijker toegang voor de betrokken organisaties.  

 

Ten derde zal het Kenniscentrum Mediawijsheid zijn mediacoachopleiding inhoude-

lijk aanpassen met een module die specifiek voor het jeugdwerk is ontwikkeld, en 

onder meer uitbreiden met relevante onderwerpen die op de JKP-thema’s zijn ge-

schoeid.  

 

Ten slotte wil de ministers drempels en regulitis doen verdwijnen met betrekking 

tot het vrijwilligerswerk in de jeugdsector. De planlasten moeten zo gering mogelijk 

worden opdat jeugdwerkers hun enthousiaste inzet beloond zien veeleer dan met 

red tape onthaald.  
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In het kader van het vermelde relanceproject voor kwetsbare kinderen en jongeren 

zal de minister nagaan welke permanente inzet dergelijke projecten kunnen krij-

gen. Oorspronkelijk waren de middelen bestemd voor aanvullende werkingssubsi-

dies voor bovenlokale WMKJ’s. De projectwerking levert echter de nodige 

flexibiliteit op voor ondersteuning van een en ander in heel Vlaanderen.  

1.4. Jeugdwerk 

Jeugdbeleid kan enkel bestaan dankzij sterke jeugdorganisaties, beseft minister 

Dalle. In 2021 is er een nieuwe beleidsperiode met nieuwe beleidsinitiatieven aan-

gebroken. 74 erkende jeugdorganisaties krijgen bovenop het decretale basisbe-

drag een werkingssubsidie voor de beleidsperiode 2021-2025. 67 organisaties 

gaan erop vooruit. 23 organisaties behouden het basisbedrag van 80.000 euro. 

Het totale budget voor 2022 bedraagt 33,27 miljoen euro.  

 

In het werkjaar 2022 zullen sommige nieuwe beleidsinitiatieven een beslag krijgen, 

waaronder het nieuwe decreet betreffende jeugdverblijven en hostels. Na een 

grondige doorlichting van de bestaande regelgeving heeft de regering een nieuw 

voorontwerp van decreet opgesteld, dat de focus op het aanbod voor kinderen en 

jongeren versterkt, onnodige planlasten vermindert en de financiering herziet, 

waarbij een aantal onlogische situaties weggewerkt worden. Vooral deze laatste 

aanpassingen zullen een bijkomende budgettaire nood teweegbrengen. Hoewel die 

impact pas voelbaar zal worden bij de inwerkingtreding in 2023, werd de bijstelling 

van 1,2 miljoen euro al in de BO 2022 verzekerd. Hierover heeft minister Dalle 

overleg gepleegd met minister Crevits. Het voorontwerp van decreet ligt momen-

teel voor bij de Raad van State. Na definitieve goedkeuring door de Vlaamse Re-

gering hoopt die het ontwerp van decreet nog in 2021 in het Vlaams Parlement in 

te dienen. Minister Dalle kijkt uit naar een boeiend parlementair debat. 

 

In 2022 wordt de uitwerking van een geïntegreerd jeugddecreet afgetrapt. Het 

einddoel van dit decreet is een maximale harmonisatie van de verschillende on-

dersteuningsvormen. Momenteel hebben verschillende types ondersteuning ver-

schillende looptijden of beginmomenten. Bepaalde types subsidies vereisen 

verschillende types informatie. Dit alles creëert geregeld verwarring bij de jeugd-

organisaties. Een harmonisering moet daar komaf mee maken. Minister Dalle wil 

van de gelegenheid gebruik maken om de fundamenten van het jeugdbeleid kri-

tisch tegen het licht te houden.  

 

Ten slotte is ook een vervolg van het Masterplan Bivakplaatsen in redactie. Het 

doel van het masterplan is het verzekeren van een zo groot mogelijk aanbod aan 

duurzame infrastructuur waar jongeren kunnen verblijven. Zo blijf de minister er-

naar streven dat ieder kind of jongere de kans heeft om op kamp te gaan. 

1.5. Begrotingsopmaak 2022 

Op zijn laatste slide presenteert de minister de hoofdlijnen van de begrotingsop-

maak 2022 voor het beleidsveld Jeugd. In totaal gaat het om 58,2 miljoen euro, 

een toename met 2 miljoen euro. De indexering van middelen is goed voor 0,7 

miljoen euro daarvan. Ten tweede is de toename te wijten aan de vermelde ver-

hoging met het oog op het nieuwe decreet betreffende de jeugdverblijven, die zoals 

gezegd 1,2 miljoen euro bedraagt.  

 

Nergens in zijn bevoegdheden wordt er bespaard op het beschikbare budget, be-

nadrukt minister Dalle. Zoals aangekondigd verschuift hij wel 0,5 miljoen euro van 

werkingssubsidies naar projectsubsidies. Het einddoel van die middelen blijft ech-

ter hetzelfde, namelijk het ondersteunen van kwetsbare jongeren en kinderen. 

 



15 (2021-2022) – Nr. 6-D 55 

  Vlaams Parlement 

De hoofdmoot van de 58,2 miljoen euro gaat naar de subsidies voor het Vlaamse 

jeugdwerk. Het gaat zoals al toegelicht om ruim 33,2 miljoen euro. Het budget 

voor het nieuwe decreet betreffende jeugdverblijven en hostels bedraagt in totaal 

8,4 miljoen euro, inclusief de 1,2 miljoen euro aan verhoogde recurrente middelen. 

5,2 miljoen euro is bestemd voor organisaties met een bijzondere opdracht. 2,6 

miljoen euro dient voor projectsubsidies voor zowel experimenteel jeugdwerk als 

voor JKP-projecten. De werkingssubsidies voor WMKJ’s zijn op 1,4 miljoen euro 

begroot. Daarin wordt de zonet vermelde 0,5 miljoen euro herverdeeld. De ULDK 

mag ten slotte rekenen op een toelage van 1,12 miljoen euro. 

 

In het algemeen is minister Dalle opgetogen met deze begrotingsopmaak. Gezien 

de recente structurele besparing van bijna 1 miljard euro in moeilijke tijden door 

de Vlaamse Regering, verheugt het hem dat hij geen besparingen hoeft door te 

voeren op Jeugd en daarvoor in tegendeel zelfs extra middelen heeft, in het kader 

van het aangekondigde nieuwe decreet betreffende de jeugdverblijven. Hij hoopt 

dan ook op de goedkeuring door zowel meerderheid als oppositie.  

2. Bespreking 

2.1. Jeremie Vaneeckhout 

Iedereen zal volgens Jeremie Vaneeckhout wel beseffen hoe uitdagend deze tijden 

zijn. Het is aan de samenleving en het beleid om daar een adequaat antwoord op 

te geven. Er zijn evenwel geen toverformules. Soms zijn ingrepen in het leven van 

jongeren te rechtvaardigen, bijvoorbeeld als het gaat om de gezondheid van ie-

dereen. Daar ze impactrijk zijn, moet het beleid de bijeffecten de komende jaren 

opvangen, met inspanningen in het beleidsveld Jeugd. Ook als coördinerend mi-

nister voor de kinderrechten heeft minister Dalle de taak de belangen van jongeren 

te verdedigen en andere ministers aan te sturen, bijvoorbeeld met betrekking tot 

jeugdhulp en mentaal welzijn.  

 

De minister verdedigt wel degelijk stelselmatig de belangen van kinderen en jon-

geren als het gaat om corona-ingrepen, en doet inspanningen om een aantal noden 

te lenigen. Toch zal Groen tegen de begroting stemmen, om twee redenen. De 

eerste is de vaststelling dat minister Dalle wel een goede en gedreven minister van 

Jeugd is, maar dat die appreciatie niet opgaat voor de Vlaamse Regering. In de 

andere beleidsdomeinen maakt het kinderen- en jongerenperspectief te weinig het 

verschil. De spreker denkt aan de ontoereikende inspanningen voor ventilatie in 

het onderwijs, voor jeugdhulp en voor mentaal welzijn. Groen reikt de minister de 

hand om alsnog verdere stappen te zetten.  

 

Een tweede reden van niet-goedkeuring zijn de structurele middelen voor het 

jeugdbeleid. In het jeugdwerk heeft de minister het voorbije jaar 1,5 miljoen extra 

gegeven voor landelijk jeugdwerk. Dat vindt Jeremie Vaneeckhout een goede zaak, 

maar halfweg vorig jaar zei de sector al dat die middelen ruim onvoldoende zijn, 

zeker in een periode dat net meer veerkracht nodig is. Groen ziet zelfs geen begin 

van een structurele financiële evolutie naar de 7 miljoen euro extra die volgens de 

berekeningen van het jeugdwerk nodig zijn en waarvoor de Vlaamse Jeugdraad 

trouwens een wafelbakcampagne heeft georganiseerd.  

 

Een tweede nefaste ingreep, breder dan het beleidsveld Jeugd, is de grote bespa-

ring op zowel de werkings- als de personeelsmiddelen van het Departement CJM. 

Dat vindt de spreker opmerkelijk daar de uitdagingen groot zijn en het departe-

ment de voorbije jaren niet de luxe had om zijn sectie Jeugd grondig uit te bouwen. 

Hij peilt naar de impact van die besparing op het beleidsdomein Jeugd. De voorbije 

maanden is de nefaste invloed van besparingen in andere administraties meer-

maals op pijnlijke wijze duidelijk geworden, bijvoorbeeld met betrekking tot con-

trolemechanismen en dossieropvolging.  
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De minister wil volgens zijn BBT sterker werk maken van de brug tussen jeugdhulp 

en -werk. Hoe ziet hij dat concreet? Wat zijn de budgettaire gevolgen? Wat is het 

vervolg van het eenjarige convenant betreffende de intergemeentelijke samenwer-

king in het beleidsveld Jeugd?  

 

Het commissielid roemt alvast de mooie resultaten van Bataljong. Aangezien regi-

onale samenwerking een belangrijk aandachtspunt is van de Vlaamse Regering, 

gaat hij ervan uit dat de minister dit netwerk zal blijven steunen en er financiële 

middelen voor veil zal hebben.  

 

In de BBT worden instrumenten voor het kinderrechtenperspectief in alle beleids-

velden behandeld. Ten eerste gaat het dan om het JKP. De minister bereidt een 

tussentijdse evaluatie voor. Heeft hij nu al het gevoel dat er nog bijsturingen nodig 

zijn?  

 

Voor de coronacrisis hield het JKP correct de vinger aan de pols. Toch wekt het 

plan de indruk dat de acties relatief vrijblijvend zijn en niet per se veel impact 

zullen hebben, oordeelt Jeremie Vaneeckhout.  

 

Voorts polst de spreker of de verdubbeling van het aantal kindvriendelijke steden 

of gemeenten tot 48 tegen het einde van de regeerperiode nog op schema zit. Zo 

neen, wat is de afwijking? En wat met de ruim 250 andere Vlaamse gemeenten? 

Welke rol zullen partners als Bataljong daarin spelen? Hoe ziet de minister de ver-

sterking van het JoKER die hij in zijn BBT bepleit?  

 

De minister kondigt een geïntegreerd jeugddecreet aan. Wat is de timing en de 

stand van zaken, vraagt Jeremie Vaneeckhout ten slotte.  

2.2. Tinne Rombouts 

Tinne Rombouts heeft blijkbaar heel andere documenten gelezen dan Jeremie 

Vaneeckhout, aangezien daarin helemaal geen besparingen in het beleidsveld 

Jeugd worden vermeld. Integendeel zelfs, ook in 2022 komen er extra middelen.  

 

Wel vraagt het commissielid aan minister Dalle om klaarheid te scheppen. Door-

heen de coronacrisis vertolkt de minister de stem van de kinderen en jongeren en 

pleit hij voor proportionele maatregelen die zo min mogelijk hun dagelijkse leven 

beïnvloeden. Door het grote aantal besmettingen in crèches en scholen zitten jon-

geren nu meer dan ooit in het oog van de coronastorm. De maatregelen die de 

minister in overleg met het jeugdwerk opgesteld heeft, zijn redelijk en worden 

goed opgevolgd. In een enquête bij 2500 jongeren blijkt dat kinderen en jongeren 

in coronatijden meer verdriet en minder energie hebben, wat meer uitgesproken 

het geval is als ze in een kwetsbare situatie zitten. Gezien de precaire situatie in 

de zorgsector, is de vraag om extra maatregelen gerechtvaardigd, maar de impact 

op kinderen en jongeren moet goed in het oog gehouden worden. Wat verwacht 

de minister van de komende dagen en weken? Heeft hij de steun van de hele 

Vlaamse Regering voor bijkomende maatregelen die aandacht voor kinderen en 

jongeren garanderen? Voorts polst het lid of er al duidelijkheid is met betrekking 

tot reisbeperkingen in de kerstvakantie voor jongeren die nog niet gevaccineerd 

zijn en dus geen coronapas hebben.  

 

Ook in de jeugdhulp zijn er heel wat extra acties ondernomen, wat niet wegneemt 

dat de vraag er bijzonder groot blijft. De minister heeft evenwel gezorgd voor een 

diverser aanbod, dat het netwerk rond kinderen en jongeren en hun veerkracht zal 

versterken. Hoe ziet de minister deze waardevolle initiatieven de komende maan-

den evolueren?  
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Lokale jeugdorganisaties kunnen ondersteund worden om hun infrastructuur te 

moderniseren of in extra ruimte te voorzien. Hierbij is het van belang dat niet 

alleen meer organisaties, maar ook kinderen en jongeren uit verschillende ge-

meenten, steden en buurten gebruik kunnen maken van de infrastructuur. De pro-

jectoproep Lokale Jeugdinfrastructuur focust op verschillende vormen van 

jeugdinfrastructuur. De uiterste indiendatum van de eerste projectoproep was 1 

december 2021. Hoeveel dossiers zijn er ingediend?  

 

In 2022 neemt de minister van Jeugd heel wat nieuwe beleidsinitiatieven. CD&V 

kijkt uit naar het parlementaire debat over het nieuwe decreet betreffende de 

jeugdverblijven en is tevreden dat de minister dat budget recurrent met 1,2 mil-

joen euro verhoogt. Het decreet zal pas in werking treden in 2023. Waarvoor zal 

dit bijkomende budget dan in 2022 gebruikt worden?  

 

Het debat over een nieuw geïntegreerd jeugddecreet zal in 2022 nog in hoofdzaak 

enkel met de jeugdsector gevoerd worden. CD&V zal dit als trouwe supporter ge-

interesseerd volgen. Tinne Rombouts rekent erop dat de bekommernissen van de 

jeugdsector ernstig genomen worden en dat er voldoende draagvlak is voor dit 

proces. Kan de minister meer toelichting geven over de timing en de methodiek? 

Zal er met reflectiegroepen gewerkt worden?  

 

Voorts komt het langverwachte vervolg op het Masterplan Bivakplaatsen eraan. Als 

trekker van het eerste masterplan met een parlementaire resolutie uit 2006 

(Parl.St. Vl.Parl. 2005-06, nr. 634/1) is Tinne Rombouts erg tevreden dat de mi-

nister aanknoopt bij de waardevolle methodiek en bij wat al gerealiseerd is. Het 

commissielid polst naar de timing, de werkwijze en de partners. Zal de Taskforce 

Bivakplaatsen, die nuttig werk heeft geleverd voor de uitvoering van het eerste 

masterplan, terug opgestart worden? 

 

Ook het EU-voorzitterschap in 2024 wordt grondig voorbereid, in overleg met de 

jeugdsector. 2022 is trouwens door de EC-voorzitter aangekondigd als Europees 

Jaar van de Jeugd. Heeft de minister in dat kader acties gepland? 

 

In het kader van het landelijk jeugdwerkbeleid krijgen 74 erkende jeugdorganisa-

ties vanaf 2022 een werkingssubsidie boven op het decretale basisbedrag voor de 

beleidsperiode 2021-2025. Maar liefst 67 van deze organisaties gaan er financieel 

op vooruit. Het Vlaamse jeugdwerk is springlevend en ambitieus. Dat is ook nodig, 

aangezien alle kinderen en jongeren recht hebben op jeugdwerk. CD&V wenst het 

landelijke jeugdwerk dus alle succes toe bij het realiseren van de nieuwe beleids-

plannen. 

 

Net voor het zomerreces van 2021 heeft het Vlaams Parlement een resolutie aan-

genomen met aanbevelingen voor de nieuwe beheersovereenkomst met het Ken-

niscentrum Mediawijsheid (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 858/1). In de bespreking 

van de mediabegroting, die extra middelen voor de uitvoering van de beheersover-

eenkomst bevat, maakte minister Dalle melding van enige vertraging. Maar hij 

rekent op een sterke overeenkomst.  

 

Het Antwerpse parket waarschuwt voor een nieuwe trend, waarbij hackers op so-

ciale media intieme beelden van jongeren buitmaken om hen af te persen. Zal de 

preventie van dergelijke problemen onderdeel uitmaken van de nieuwe beheers-

overeenkomst, zoals ook de resolutie aanbeveelt? Nu levert een zoekopdracht naar 

cybercriminaliteit op de website van Mediawijs niets op. Bij het onderdeel over 

cyberpesten gaat het evenmin over criminele vormen van afpersen. Het is belang-

rijk om kinderen en hun ouders voor die fenomenen te waarschuwen en tips te 

geven om ermee om te gaan. Zal Mediawijs daar extra aandacht aan geven, door 

het bijvoorbeeld op te nemen in de lespakketten voor het vijfde en zesde leerjaar? 
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Voorts kijkt CD&V uit naar:  

− de tussentijdse evaluatie van het JKP in 2022, en meer bepaald de stand van 

zaken van de platformen tegen cyberpesten en van Jeugdmaps;  

− de aangepaste mediacoachopleiding;  

− minder drempels en regulitis voor vrijwilligerswerk in de jeugdsector;  

− de projecten voor kwetsbare kinderen en jongeren.  

2.3. Hannes Anaf 

Hannes Anaf deelt het enthousiasme van Tinne Rombouts niet. Deze minister van 

Jeugd belijdt wel veel ambitie, maar verwezenlijkt die niet in zijn begroting en 

evenmin in die van andere beleidsdomeinen. Daarbij komt nog dat niet alleen de 

begroting maar ook de jeugdsector de ambities amper kan volgen.  

 

Het meest ontgoocheld is het commissielid met betrekking tot de transversale, 

horizontale en overkoepelende doelstellingen. Samen met heel wat experts is Voor-

uit teleurgesteld dat de bestrijding van kinderarmoede niet onder de strategische 

doelstellingen van het JKP staat. De ministers Benjamin Dalle en Wouter Beke ar-

gumenteren dat ze geen parallelle plannen willen met het VAPA. Strategische doel-

stelling 2 van dat plan gaat inderdaad over kinderarmoede, maar de ambities zijn 

vaag en laag, en de budgetten zeer beperkt. Alle scenario’s om kinderarmoede aan 

te pakken via het groeipakket heeft de regering naast zich neergelegd in het voor-

deel van een platte besparing, niet eenmalig maar structureel, met 1 procent via 

de indexering. Intussen gaat de inflatie wel door het dak. Verwacht minister Dalle 

echt dat het VAPA voldoende zal zijn om kinderarmoede daadkrachtig aan te pak-

ken? Zal hij de regering om meer ambitie vragen? Wil hij overwegen om van kin-

derarmoede alsnog een strategische doelstelling van het JKP te maken?  

 

Ondanks de passus over het horizontale integratie- en gelijkekansenplan, met ver-

melding van het welbevinden van lgbtqia+-jongeren, zal Wel Jong Niet Hetero se-

rieus inboeten op zijn subsidies. Dit gebeurt na een negatief advies bij de 

beleidsnota van die organisatie. De spreker kan daarvoor begrip opbrengen als het 

dossier inderdaad niet goed was. De minister besliste nadien om WJNH alsnog meer 

subsidies toe te kennen dan hem geadviseerd werd. WJNH zou daarvoor net als 

drie andere verenigingen moeten voldoen aan een aantal voorwaarden die samen 

met de administratie worden vastgelegd. Hoe verloopt die dialoog? Zijn er al voor-

waarden bepaald? 

 

De minister wil met een projectoproep een duurzame samenwerking tussen jonge-

ren en politie stimuleren. Hoe denkt hij dat te verwezenlijken met hoogstens zes 

projecten van maximum twee jaar? Of zijn die slechts een opstapje naar meer?  

 

Het label ‘kindvriendelijke steden en gemeenten’ blijft behouden en wordt ver-

sterkt. De spreker is voorstander aangezien het label gemeenten aanzet om een 

transversaal beleid voor kinderen te ontplooien. Enkele weken geleden was de mi-

nister nog in Turnhout, om de hernieuwing van het label te officialiseren. Voor 

Bataljong wordt het evenwel moeilijk om steden en gemeenten naar behoren te 

begeleiden. Zijn werklast neemt toe, niet alleen door het stijgende aantal labels 

maar ook door nieuwe taken die het vanuit de administratie doorgeschoven krijgt, 

terwijl zijn financiële middelen niet meestijgen. Is het de minister echt wel menens 

met de ambitie om het aantal kindvriendelijke steden en gemeenten fors te ver-

hogen? Waarom zet hij er geen middelen tegenover?  

 

Onder de strategische doelstelling ‘de kracht van het jeugdwerk verder uitbouwen’ 

kondigt minister Dalle aan opnieuw 1,554 miljoen euro extra te investeren in sub-

sidies van erkende verenigingen. Uit de tabellen in het antwoord op een schrifte-

lijke vraag van Vooruit blijkt dat dit niet klopt, constateert Hannes Anaf 

(Schriftelijke vragen Vl.Parl. 2021-22, nr. 6, aan minister Benjamin Dalle). De 
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minister heeft niet geantwoord op de vraag waar dat bedrag dan wel vandaan 

komt. Het verschil tussen de 32,9 miljoen euro die voor 2022 is begroot en de 31,8 

miljoen euro voor 2021, bedraagt geen 1,5 miljoen euro, maar slechts 1,1 miljoen 

euro. Hoe verklaart de minister dat? 

 

De middelen zullen in 2022 stijgen, maar door de grote besparingsronde aan het 

begin van deze regeerperiode, blijft de stijging van de subsidies voor erkende ver-

enigingen beperkt tot 1 miljoen euro ten opzichte van 2019. De minister wil daar-

naast de geregulariseerde DAC-middelen van 155.000 euro verkopen als een extra 

verhoging van de subsidies, maar dat noemt Hannes Anaf een loutere herverdeling. 

Als de middelen gewoon geïndexeerd waren sinds 2019, zou het budget vandaag 

meer dan 35 miljoen euro bedragen, terwijl het nu, subsidies en DAC-middelen 

samen, 33,6 miljoen wordt. Feitelijk is tussen 2019 en 2022 1,4 miljoen euro be-

spaard. Zonder de DAC-middelen gaat het om ongeveer 900.000 euro. De noden 

zijn nochtans groot. De jeugdsector vraagt zelf 7 miljoen euro extra om aan de 

ambities te beantwoorden.  

 

In een antwoord op de vermelde schriftelijke vraag over de subsidies voor het 

georganiseerd jeugdwerk, maar ook op zijn website stelt minister Dalle dat zeven 

verenigingen in 2022 op minder subsidies kunnen rekenen dan in 2021. In de ta-

bellen vermeldt hij er echter acht: Arktos, Danskant, FORMAAT, Habbekrats, Kind 

en Samenleving, Piazza Dell'arte, Wegwijzer en WJNH. Gemiddeld krijgen ze 

52.000 euro minder. Aan WJNH, Arktos, Habbekrats en Kind en Samenleving heeft 

hij alsnog meer subsidies toegekend dan het geadviseerde bedrag, met name 90 

procent van de subsidie voor 2021. Voor de andere vier organisaties werd het ad-

vies gevolgd. Dat is begrijpelijk voor FORMAAT, dat 96,7 procent van de middelen 

in 2021 kreeg toegewezen. Piazza Dell’arte, Wegwijzer en Danskant kregen echter 

minder dan 90 procent geadviseerd en toegewezen. Waarom heeft de minister het 

over zeven organisaties terwijl het er acht zijn? Kan hij verklaren waarom de ene 

organisatie extra middelen krijgt boven op het advies en de andere organisatie 

niet? Beleidsnota’s en externe adviezen moeten willekeur voorkomen, wat hier niet 

gelukt lijkt te zijn.  

 

Dezelfde schriftelijke vraag betrof eveneens:  

− de subsidies van 2021;  

− de subsidies die de organisaties in hun beleidsnota’s 2022-25 vragen;  

− het geadviseerde bedrag;  

− de uiteindelijke beslissing van de minister.  

 

Het heeft heel wat tijd gekost om de ontvangen cijfers uit te spitten, vooral omdat 

er fouten in staan, deelt Hannes Anaf mee. In het bedrag dat CASA BLANCA vraagt, 

lijkt een typfoutje te zitten waarbij twee cijfers omgedraaid zijn. Klopt dat? De 

volledige rij cijfers bij tZitemzo lijkt gewoon gekopieerd te zijn van een andere rij. 

Is die analyse correct? Kan de minister zeggen hoeveel tZitemzo dan wel gevraagd 

heeft en hoeveel er in het advies staat? 

 

De minister stelt dat 34 organisaties er substantieel op vooruit gaan. Ten eerste is 

er een semantische discussie mogelijk over wat substantieel precies inhoudt. Zo 

krijgen de jongeren van het Rode Kruis 4063 euro meer dan in 2021, wat minder 

is dan het forfait dat organisaties na een status-quoadvies krijgen. Op een totaal-

budget van 300.000 is het bezwaarlijk substantieel te noemen. Globelink kreeg 

6992 euro extra, ook niet meteen substantieel. Zelfs met Globelink en Jeugd Rode 

Kruis inbegrepen, krijgen maar 33 organisaties meer dan in 2021. Kan de minister 

dat verschil tussen 33 en 34 verklaren? Kan hij garanderen dat zijn andere cijfers 

dan wel kloppen? Op basis van dergelijke informatie is het moeilijk om de rest van 

de begroting te vertrouwen. 
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Het voornemen van de minister om samen met de jeugdsector werk te maken van 

een geïntegreerd Jeugddecreet, maakt het werkveld bezorgd. Het veld vraagt zich 

af wanneer de minister hier concreet mee van start zal gaan en of er wel voldoende 

tijd zal zijn voor echte inspraak. Kan hij de betrokkenen geruststellen? Wanneer 

zal het jeugdwerk betrokken worden? Welke verenigingen zullen betrokken wor-

den? Zal de jeugdsector voldoende tijd krijgen voor inspraak en voor zijn voorbe-

reiding met partners en leden? 

 

Door in 2021 relancemiddelen toe te voegen aan het reguliere investeringsbudget 

voor tenten, zou het aantal uitleenbare tenten in 2022 stijgen. Dat noemt Hannes 

Anaf een goede zaak. De wachtlijsten zijn elk jaar zeer groot. De overstromingen 

van deze zomer hebben wellicht zowel de ULDK als nogal wat verenigingen schade 

berokkend. Hoeveel tenten denkt de minister in 2022 ter beschikking te hebben? 

Zal dat voldoende zijn om in 2022 elke jeugdvereniging die tenten aanvraagt, tijdig 

een positief antwoord te geven?  

 

Tot slot kondigt Hannes Anaf namens de Vooruitfractie een tegenstem aan.  

2.4. Steven Coenegrachts 

Niet alleen de jeugd, maar ook minister Benjamin Dalle zelf moet een bewogen 

jaar achter de rug hebben, veronderstelt Steven Coenegrachts. De minister van 

Jeugd moet op de barricaden staan voor kinderen en jongerenrechten in een peri-

ode dat er een delicaat evenwicht gezocht wordt met de volksgezondheid.  

 

In het BBT-onderdeel over het Jeugdonderzoeksplatform mist de spreker onder-

zoek over de impact van de coronacrisis op de jeugd. Neemt de minister daarvoor 

andere initiatieven, eventueel met andere partners? 

 

In 2022 wordt de Participatiesurvey opnieuw uitgevoerd. Hopelijk levert ze heel 

wat informatie op die het beleid kan helpen om de deelname van kinderen en jon-

geren te stimuleren. Steven Coenegrachts suggereert om de competenties te be-

lichten die kinderen en jongeren opdoen in de jeugdbeweging. Dat kan mensen 

aanzetten zich te engageren als vrijwilliger, maar ook werkgevers sensibiliseren.  

 

De tweede projectoproep voor de modernisering en verduurzaming van infrastruc-

tuur, onder andere voor energiescans, is absoluut nodig. Medegebruik van infra-

structuur kan ook zorgen voor gedeelde energiekosten. Wordt nog steeds gezocht 

naar zoveel mogelijk synergie met scholen, maar ook met andere verenigingen? 

 

De focus van het actieplan ter preventie van gewelddadige radicalisering, extre-

misme, terrorisme en polarisatie lag heel erg op moslimextremisme. Wordt die 

focus aangepast aan recente trends? 

2.5. Freya Perdaens 

Freya Perdaens acht de stijgende middelen in moeilijke tijden heel belangrijk voor 

de jeugd. Het beleid wordt voortgezet en aangevuld met relancemiddelen voor 

infrastructuur, waarbij het JKP als kompas geldt. Net als bij de begroting Media wor-

den de relancemiddelen onderdeel van het beleid. Het is zaak het onderscheid te 

maken tussen regulier en eenmalig beleid. Voor de projecten van Generatie Veer-

kracht is er geen garantie dat ze na afloop van de relancemiddelen worden voortge-

zet. N-VA wil dat mooie initiatieven op termijn regulier beleid kunnen worden.  

 

Een geïntegreerd jeugddecreet is op zich een goede zaak voor de sector. Het is 

evenwel cruciaal dat die bij de ontwikkeling betrokken wordt. Op welke manier zal 

dat gebeuren? De sector vreest voor tijdsgebrek, aangezien hij ook de achterban 

wil raadplegen. 
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Het initiatief van de minister om het JKP om te zetten in begrijpelijke taal, resul-

teerde in een mooie website. Het lid is benieuwd hoe de minister het evenement 

om het JKP meer kenbaar te maken, zal aanpakken. Het transversale beleid krijgt 

onder meer vorm in een verticaal overleg, waarvoor de andere ministers jeugd-

aanspreekpunten aanduiden. Wat worden de voornaamste regeringsbrede beleids-

accenten voor jeugd- en kinderrechten in 2022?  

 

Net als andere sprekers heeft Freya Perdaens het onderzoek van Jef Vlegels gele-

zen. Daaruit blijkt dat tijdens de pandemie het welbevinden en de positieve iden-

titeitsontwikkeling van kinderen tussen de tien en twaalf jaar zijn achteruitgaan. 

Het is zaak die achteruitgang te stoppen. Minister Dalle is van plan de bestaande 

meetinstrumenten van veerkracht en weerbaarheid in kaart te brengen met de 

bedoeling een nieuw eigen meetinstrument te ontwikkelen. Is het Departement 

CJM hiermee gelast? Wat gebeurt er met de bestaande meetinstrumenten? Meten 

is relevant, maar een correcte interpretatie van de cijfers evenzeer.  

 

Engagement in de samenleving door vrijwillige inzet is een belangrijke schakel. Het 

jeugdwerk zou zonder vrijwilligers nergens staan. Ook daar heeft de pandemie 

klappen uitgedeeld. Zijn er al resultaten bekend over de hervormde kadervorming? 

Heeft die ondanks corona al hoopgevende resultaten opgeleverd? 

 

Het kwalitatieve onderzoek over de waarde van jeugdwerk werd opgeleverd in 

2021. In 2022 zal de minister de beleidsaanbevelingen omzetten. Is het zijn be-

doeling ermee rekening te houden voor het nieuwe geïntegreerde jeugddecreet? 

Hoe verhoudt dat zich tot zijn voornemen om inhoudelijk zo min mogelijk te wijzi-

gen aan de jeugddecreten? Hoe zal de minister de sector daarover consulteren? 

 

Met vrijetijdsbesteding voor allen beoogt minister Dalle initiatieven voor vrijetijds-

aanbod op maat van alle kinderen en jongeren. Hij wil samenwerken met de mi-

nisters die respectievelijk voor gelijke kansen en jeugdhulp bevoegd zijn. N-VA 

steunt dit voornemen, maar vraagt dat de initiatieven laagdrempelig en inclusief 

blijven. De fractie waarschuwt voor een te verregaand maatwerk, waardoor de 

facto segregatie zou ontstaan, bijvoorbeeld op basis van woonwijk, afkomst of sek-

suele identiteit. Dergelijk maatwerk zou de connectie met het jeugdwerk ook ver-

zwakken. Is daarmee rekening gehouden bij de projectoproep? Op welke wijze 

zullen de tijdelijke projecten van Generatie Veerkracht in verbinding staan met het 

reguliere jeugdwerk? Om een langetermijneffect te genereren, is integratie in het 

reguliere jeugdwerk wezenlijk.  

 

Ook voor infrastructuur komen er middelen uit de relanceplannen. Na de inkante-

ling van het FoCI in het Departement CJM treden in 2022 nieuwe subsidieregle-

menten in voege. Zijn de speerpunten voor het nieuwe subsidiereglement voor 

grote infrastructuurwerken al bekend? Zo ja, waar zal voornamelijk op worden in-

gezet? 

 

Gedeeld ruimtegebruik speelt mee bij infrastructuurdossiers. Te vaak blijven de 

gebouwen van bijvoorbeeld scholen en gemeenschaps- of culturele centra onder-

benut. Wordt er voor gedeeld ruimtegebruik ook gekeken naar bestaande Vlaamse 

en federale overheidsgebouwen, die al dan niet nog in gebruik zijn?  

 

Gezien het noodweer moeten er tenten van de ULDK hersteld worden. De regering 

geeft 1 miljoen relancemiddelen boven op het reguliere aankoopbedrag. Freya 

Perdaens wil weten hoeveel tenten beschikbaar zullen zijn, en vanaf wanneer.  

 

Ondanks het beperkte budget ziet de spreker enkele interessante voornemens in 

het internationale beleid, waaronder het actieve pleidooi voor een hechte band 

tussen de verschillende Europese beleidsinstanties die rond kinderrechten werken, 
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onder meer op de EU-raadswerkgroep Jeugd. Is al bekend wanneer die samen-

komt? Of zal corona opnieuw roet in het eten gooien?  

 

De Raad van Europa wil in april 2022 een nieuwe kinderrechtenstrategie lanceren. 

De Belgische opvolging daarvan wordt toevertrouwd aan de Nationale Commissie 

voor de Rechten van het Kind, de vertegenwoordigers van de Vlaams Regering, en 

de Vlaamse ondervoorzitter. Waarom gebeurt de opvolging door de federale NCRK, 

hoewel Jeugd toch een Vlaamse bevoegdheid is en minister Dalle als coördinerend 

minister nationaal voor kinderrechten instaat? Wie is overigens die Vlaamse on-

dervoorzitter? 

2.6. Filip Brusselmans 

2021 een ongewoon werkingsjaar noemen, is in de ogen van Filip Brusselmans nog 

een understatement. De coronapandemie had een invloed op alle maatschappelijke 

geledingen, waaronder het jeugdwerk. De huidige evoluties en de paniek waarmee 

de beleidsmakers blijven reageren, beloven weinig goeds en maken het onwaar-

schijnlijk dat er in 2022 opnieuw vooruit kan worden gekeken. Nochtans is dat 

precies wat de minister in zijn BBT aankondigt. Het commissielid ziet heel wat 

positieve aspecten aan de beleidsplannen voor 2022, maar vraagt de mogelijke 

impact van de pandemie niet te vergeten. De ambities juicht Vlaams Belang toe, 

maar de vraag blijft of ze kunnen worden waargemaakt.  

 

Zo is het onzeker dat het JKP-evenement op maat van jongeren zal kunnen door-

gaan. Hoe ziet de minister de tussentijdse inhoudelijke evaluatie van dat plan en 

wie zal hij daarbij betrekken? Voor wanneer staat ze gepland?  

 

Filip Brusselmans staat achter de recente beslissing over de aanvullende subsidies 

voor erkende jeugdverenigingen, waardoor hun middelen zijn gestegen.  

 

De administratie werkt voort aan de inventarisatie van de jeugdinfrastructuur. 

Wanneer wordt de databank geactiveerd? Met welke beleidsdomeinen of instituten 

zoekt de minister samenwerking? Wordt er al onderhandeld? Heeft de minister al 

een oproep geplaatst? Zo ja, wat is de respons?  

 

Wanneer zal het masterplan voor het beheer en het onderhoud van de eigen jeugd-

infrastructuur van de Vlaamse Gemeenschap klaar zijn? Zijn daar derden bij be-

trokken? Zo ja, wie?  

 

De gratis energieprestatiediagnoses voor jeugdinfrastructuur en de renteloze ener-

gielening worden verlengd. Filip Brusselmans peilt naar het succes van die leningen 

tot dusver.  

 

Welke afspraken zijn er met betrekking tot de KeKi-evaluatie van het stappenplan 

over het belang van het kind voor praktijkwerkers in diverse professionele contexten? 

 

Voor een ambitieus en onderbouwd jeugdbeleid met aandacht voor maatschappe-

lijke ontwikkelingen en trends wil de minister een denktank oprichten om een visie 

te ontwikkelen op vernieuwende vormen van vrijwillig engagement van kinderen 

en jongeren. Hoe zal hij die doelstelling concretiseren? Wat is de relatie tussen die 

denktank en het JOP? Aan welke partners en timing denkt de minister? 

 

De respectieve ministers van Jeugd en van Inburgering en Gelijke Kansen werken 

samen aan levende netwerken “om kansen te geven aan niet-gehonoreerde pro-

jecten om te werken rond en in dialoog te gaan over diversiteit”. Wat wordt met 

die wollige formule bedoeld? Gaan er dan toch middelen naar niet-geselecteerde 

projecten? Zo ja, op basis van welke criteria en hoe vaak? Kan de minister voor-

beelden geven? 
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Binnen de projectoproep ‘Veerkracht versterken van kinderen en jongeren in 

kwetsbare situaties’, die past in het relanceplan Vlaamse Veerkracht, worden de 

29 gehonoreerde projecten, van zowel startende als uitgebouwde netwerken, in 

2022 begeleid door een academische partner. Een tussentijds verslag in 2022 

brengt onder andere de eerste conclusies in kaart. Wie is die partner? Meer alge-

meen wil Filip Brusselmans graag weten welke academische instellingen tijdens 

deze regeerperiode ingeschakeld werden om beleidsvoorbereidend en ondersteu-

nend werk te leveren voor het domein Jeugd. Welk deel van het jeugdbudget is in 

de BO 2022 voor academische instellingen bestemd?  

 

Tot slot vraagt de spreker zich af waarom de budgetten voor de aankoop van ten-

ten niet zijn gestegen. Met het noodweer is afgelopen zomer heel wat kampeer-

materiaal verlorengegaan. Filip Brusselmans herinnert de minister aan de 

noodoproepen van het departement.  

2.7. Minister Benjamin Dalle 

Minister Benjamin Dalle kreeg nogal wat zeer gedetailleerde vragen, die hij niet 

allemaal binnen het tijdsbestek van een commissievergadering zal kunnen beant-

woorden. Met instemming van de commissie zal hij nog schriftelijk antwoorden 

wanneer commissieleden onbeantwoorde vragen nasturen (zie bijlage 4).  

 

Toen het kabinet-Dalle de BBT opstelde, was het nog in de overtuiging dat de 

corona-epidemie geleidelijk op zijn einde aan het lopen was. Dat verklaart de toon 

van het document, maar het blijkt nu ijdele hoop. Dus zal er bijsturing nodig zijn, 

beseft de minister.  

 

De minister benadrukt opnieuw dat de begroting Jeugd er in 2022 structureel op 

vooruitgaat met 1,2 miljoen euro, wat niet evident is als het gezamenlijke over-

heidsdoel een begrotingsevenwicht is en er ongeveer 1 miljard euro structureel 

bespaard wordt. Hij is het ermee eens dat meer beter is, maar gaat niet akkoord 

met de uitspraak dat hij niet ambitieus zou zijn.  

 

Zelfs met de besparing bij aanvang van de regeerperiode blijft de balans bijzonder 

positief. De besparing van 6 procent bij alle gesubsidieerde sectoren heeft de mi-

nister toen voor de jeugdsector kunnen terugdringen tot 3 procent. In de BO 2020 

heeft dit in een besparing van 2 miljoen euro geresulteerd.  

 

Het jaar 2021 is gekenmerkt door de grootste toename ooit van het jeugdbudget: 

4 miljoen euro extra recurrent. De voorliggende begrotingsopmaak doet daar in 

nog steeds budgettair delicate tijden nog eens 1,2 miljoen euro bovenop. De op-

telsom maakt duidelijk dat de regering heel wat extra recurrente middelen inves-

teert in de jeugdsector. De discussie over de index is hier niet relevant, omdat de 

personeelskredieten, die oplopen met de index, wel degelijk geïndexeerd worden. 

Enkel de werkingsmiddelen worden dat niet. Die techniek om budgettair behoed-

zaam te zijn, wordt trouwens niet alleen door de Vlaamse overheid gebruikt.  

 

De eenmalige maatregelen ten gunste van het jeugdwerk zijn nog indrukwekken-

der. Ten eerste kwam er substantiële coronasteun van het nationale niveau, maar 

ook van het beleidsveld Jeugd, van Jeugdtoerisme en via steun aan de lokale be-

sturen. Ook dit jaar worden er steunmaatregelen aangewend om organisaties die 

substantiële verliezen lijden, te ondersteunen. De coronasteun voor Jeugd en het 

Actieplan Generatie Veerkracht samen zijn goed voor 33 miljoen euro aan eenma-

lige uitgaven voor 2021 en 2022, het equivalent van het jaarbudget van het lan-

delijke jeugdwerk. De minister vraagt de oppositie de enorme omvang te erkennen 

van deze inspanning zonder voorgaande.  
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Minister Dalle vindt het wel fijn om persoonlijk lof te krijgen, maar betreurt dat 

Jeremie Vaneeckhout de inspanningen van de andere Vlaamse ministers niet ziet. 

De hele Vlaamse Regering blijft ijveren voor de belangen van kinderen en jongeren, 

ook doorheen de coronapandemie. Minister Ben Weyts heeft er bijvoorbeeld niet 

alleen als eerste voor gepleit om de scholen op een verantwoorde en veilige manier 

open te houden, maar daar ook veel maatregelen aan gekoppeld, ook qua ventila-

tie. Minister Wouter Beke zet dan weer extra in op jeugdhulp en mentaal welzijn, 

ook specifiek voor kinderen en jongeren.  

 

Wat het transversale beleid in de begroting Jeugd betreft, wijst minister Benjamin 

Dalle op de explicitering van de acties in het kader van het JKP. Dit jaar is daarvoor 

structureel 1,3 miljoen euro extra vrijgemaakt, wat uiteraard ook de volgende ja-

ren effect zal sorteren. Het plan heeft ook repercussies op andere beleidsdomeinen. 

De minister attendeert de andere ministers daar geregeld op en zijn kabinet doet 

hetzelfde met de andere kabinetten. Hij maakt zich sterk dat ook de andere minis-

ters voldoende aandacht geven aan de kind- en jeugdtoets en het dito perspectief, 

al moet dat natuurlijk een blijvend aandachtspunt zijn.  

 

Het lanceringsevenement over de vijf doelstellingen van het JKP is gepland op 11 

februari 2022. Het is gekoppeld aan een traject om kinderrechten aanschouwelijker 

te maken voor kinderen en jongeren, dat de minister met enkele scholen heeft 

doorlopen. De minister hoopt dat het evenement zoals gepland kan plaatsvinden.  

 

Het landelijke jeugdwerk krijgt wel degelijk 1,554 miljoen euro structureel extra: 

1,479 miljoen euro plus 75.000 euro voor Awel. Die stijging zat al vervat in de 

begroting van 2021. In de procedure gaan de landelijke erkenningen de beoorde-

ling van de beleidsnota’s vooraf. Voor de negen extra erkende jeugdwerkorganisa-

ties is er telkens 80.000 euro recurrent extra nodig sinds 2021. Voor 2022 komen 

daar de middelen voor de beleidsnota’s bij.  

 

Voor de meeste organisaties stijgen de middelen, voor sommige substantieel, voor 

andere beperkt. De minister laat nakijken of de tabellen in het antwoord op de 

schriftelijke vraag fouten bevatten, maar wijst Hannes Anaf erop dat wel degelijk 

zeven – dus niet acht – organisaties minder geld krijgen. De financiële middelen 

voor FORMAAT dalen niet, maar nemen juist toe: met 31.596 euro tot 1.266.600 

euro. Dat heeft allicht te maken met de inkanteling van investeringsmiddelen. 

CASA BLANCA heeft geen beleidsnota ingediend. Dus kon de minister er geen bij-

komende variabele subsidies aan toekennen.  

 

De regering zet haar algemene koppenbesparing voort. Bijgevolg geldt die ook 

voor het Departement Cultuur, Jeugd en Media, met telkens 416.000 euro. Voor 

Jeugd heeft dat geen invloed. Integendeel zelfs, in de lopende hervorming komt er 

opnieuw een aanspreekpunt en een team voor jeugd, zoals de sector al lang heeft 

gevraagd. De administratie heeft het niet gemakkelijk en heeft in deze periode 

hard gewerkt, maar heeft de middelen om de ondersteuning sterk te houden, wat 

ook nodig is gezien alle projecten ter zake.  

 

Met betrekking tot de band tussen jeugdwerk en jeugdhulp lopen er verschillende 

initiatieven, met onder meer de Ambrassade en Bataljong. Sinds april 2020 gelden 

extra inspanningen in het kader van het eerste Actieplan Generatie Veerkracht 

waarbij organisaties zoals LEJO, Nature, en Link in de Kabel kwaliteitsvolle vrije-

tijdsactiviteiten in de jeugdhulp aanbieden. Vrijetijdsbesteding voor allen, dus ook 

in de jeugdhulp, blijft een actiepunt van het JKP. Minister Dalle haalt dit aan als 

een voorbeeld van de samenwerking van hemzelf met minister Wouter Beke.  

 

Over het convenant betreffende de intergemeentelijke samenwerking zijn er al 

verschillende gesprekken gevoerd met Bataljong. Op basis van een voorstel van 

die organisatie zal de minister een beslissing nemen. Met momenteel ongeveer 15 
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gemeenten in het huidige traject naar het label kindvriendelijke steden en gemeen-

ten, is het doel van 48 ambitieus maar haalbaar. De verdubbeling is een inspan-

ningsverbintenis, een zeer belangrijk symbool van de wens om elke stad en 

gemeente kindvriendelijk te maken. Maar ze is ook niet meer dan dat. De onder-

steuning van dat label behoort tot de kerntaken van Bataljong, waarvoor het een 

basisfinanciering krijgt. De minister heeft op vraag van het werkveld, waaronder 

Bataljong en de VVSG, deze werking meer bottom-up gemaakt. De basismiddelen 

volstaan daarvoor. Bataljong krijgt voor twee projectlijnen wel extra middelen: 

voor inclusief jeugdwerk, en 150.000 euro extra voor bovenlokale ondersteuning, 

met inbegrip van het netwerk en het label.  

 

Voor vorming en publiciteit over de kindtoets en het JoKER komen er extra maat-

regelen. Voorts worden de resultaten geëvalueerd. In een beleidsdynamiek bestaat 

het risico dat een departement op het einde van het proces alle toetsen afvinkt, 

waardoor de impact op de inhoud beperkt blijft. Dat valt te vermijden. De minister 

laat dan ook nagaan of het JoKER efficiënter kan.  

 

Minister Dalle begrijpt enige zenuwachtigheid bij zijn aankondiging van een jeugd-

decreet dat het hele decretale kader integreert en hervormt. Het gaat bovendien 

niet om een loutere juridische formaliteit, maar het kader zal lijn per lijn gecheckt 

worden op coherentie. Hij beseft dat de sector stabiliteit wil, niet in het minst over 

zijn financiering en ondersteuning. Het proces garandeert evenwel een grote be-

trokkenheid van het jeugdwerk en de jeugdorganisaties.  

 

Het startevenement heeft ondertussen plaatsgehad. Daar is een eerste keer met 

de verschillende stakeholders over de inhoud gesproken. De voorstellen van de 

sector worden verwerkt in een geïntegreerde nota van het departement. Het is de 

bedoeling om vlak voor het zomerreces van 2022 een eerste nota, en in december 

van dat jaar een eerste principiële goedkeuring van een voorontwerp van decreet 

voor te leggen aan de Vlaamse Regering. Normaal komt er dan een tweede princi-

piële goedkeuring in maart 2023 en een definitieve regeringsgoedkeuring in mei 

2023. Tegen de zomer van 2023 staat de parlementaire behandeling gepland.  

 

Minister Dalle maakt gewag van een ambitieuze maar realistische timing. Zoals 

gezegd begrijpt hij de nervositeit. Maar een minister van Jeugd is in eerste instantie 

verantwoording verschuldigd aan alle kinderen en jongeren. Het jeugdbeleid doet 

al veel, maar moet nog ambitieuzer zijn en dus ook de status quo in vraag durven 

stellen. Wat goed is, wordt uiteraard niet afgeschaft, maar voor nieuwe initiatieven 

is een dynamischere werkwijze nodig.  

 

Het vorige Overlegcomité heeft aan de ministers van Jeugd bijkomende maatrege-

len gevraagd, met name voor binnenactiviteiten. Minister Dalle heeft daarop niet 

gewacht om samen te zitten met de jeugdsector, een overleg dat trouwens gere-

geld plaatsvindt. Direct na het vorige Overlegcomité zijn de koppen bijeengesto-

ken, niet alleen met de jeugdsector maar ook met de andere ministers van Jeugd: 

Valérie Glatigny van de Franse Gemeenschapsregering en Isabelle Weykmans van 

de Duitstalige Gemeenschapsregering.  

 

Een dag later zijn dan verstrengingen aangekondigd, waarvan minister Dalle de 

belangrijkste overloopt. Tot 20 december 2021 zijn overnachtingen van jeugdor-

ganisaties verboden en worden buitenactiviteiten aanbevolen. Hoewel binnenacti-

viteiten niet volledig verboden zijn, worden kleinere groepjes in verhouding tot de 

oppervlakte en ventilatie aanbevolen, met een maximum van vijftig. De minister 

weet niet wat het Overlegcomité nog zal beslissen, maar vindt daarin coherentie 

van wezenlijk belang. Het zou niet logisch zijn om de binnenactiviteiten in de jeugd-

sector te verbieden als ze elders, bijvoorbeeld bij evenementen, sport of horeca, 

wel nog mogen. Als alle binnenactiviteiten verboden worden, zal de jeugdsector 

dat ook naleven.  
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De maatregelen gelden voorlopig tot 20 december, dus nog niet voor de kerstva-

kantie. Vooral in de tweede kerstvakantieweek zijn er heel wat activiteiten in bin-

nen- en buitenland gepland. Alles hangt af van de epidemiologische evolutie en de 

algemene beslissingen over buitenlandse reizen en groepsreizen. Maar de minister 

steunt de wens van de sector dat de beslissingen tijdig vallen. 

 

Voor de projectoproep betreffende de jeugdinfrastructuur heeft de administratie 

54 dossiers ontvangen. De financiële omvang wordt nog onderzocht. Eigenlijk heeft 

een zesde van alle Vlaamse en Brusselse gemeenten een dossier ingediend, wat 

grote interesse bewijst, zeker gezien de voorwaarde dat het bovenlokale projecten 

zijn. Het is evident dat de lokale besturen daarnaast ook aan hun lokale jeugdin-

frastructuur werken. Of de projecten de vereiste kwaliteiten hebben en welke pro-

jecten met het budget van 7,7 miljoen euro kunnen worden gefinancierd, valt nog 

te analyseren 

 

De ministers Jambon en Dalle willen de hervorming van het FoCI-reglement zo snel 

mogelijk aan de Vlaamse Regering voorleggen. Wegens de linken daarmee is ook 

verdere afstemming met Toerisme nodig. Het is te vroeg om de prioriteiten in detail 

te bespreken, maar duurzaamheid en energie-efficiëntie zullen in ieder geval mee-

tellen. Er werden 24 energiescans uitgevoerd, deelt minister Dalle na de vergade-

ring aan de verslaggevers mee. De energieleningen waren tot dusver nog geen 

groot succes.  

 

Pulse krijgt een impuls voor extra initiatieven in de jeugd- en cultuursector. 

 

De structurele stijging van 1,2 miljoen euro is bedoeld voor de aanpassing van het 

decreet betreffende de jeugdverblijven. Het ontwerp van decreet wordt momenteel 

voorbereid door de Vlaamse Regering en zal in 2022 bij het Vlaams Parlement 

worden ingediend. Het is de bedoeling het nieuwe decreet te laten ingaan op 1 

januari 2023. Aangezien de regering het principieel heeft goedgekeurd, wordt het 

budget al in 2022 vrijgemaakt, hoewel het niet gebruikt wordt voor structureel 

beleid. Doordat voor 2021 heel wat extra eenmalige middelen in VAK vastgelegd 

zijn, zoals voor Generatie Veerkracht en voor infrastructuur, moeten er in 2022 

genoeg VEK zijn. De 1,2 miljoen euro geeft een betalingsmarge. Wat over is, wordt 

geïnvesteerd in projecten en infrastructuur. Hoeveel precies is nog niet bekend.  

 

Een vervolgplan op het Masterplan Bivakplaatsen zal klaar zijn in het voorjaar van 

2022. De verschillende stakeholders, zoals de jeugdbewegingen, zijn er intens bij 

betrokken. De uitleendienst ULDK krijgt een kleine recurrente financiële stijging 

voor digitalisering en ondersteuning. De echte extra investering zit in de relance-

middelen, met 1 miljoen euro extra boven op de bestaande investeringsbudgetten. 

Dat is het equivalent van het investeringsbudget van drie jaar. De evaluatie van 

het kampeermateriaal is volop bezig. De schade lijkt nog mee te vallen. In het 

voorjaar zal de omvang duidelijk zijn.  

 

De extra investeringen zullen in ieder geval een forse vooruitgang betekenen. De 

minister kan niet garanderen dat er geen enkele wachtlijst zal zijn. De overheids-

opdracht voor de tenten heeft trouwens vertraging opgelopen, niet door de fout 

van het departement, maar door het tekort aan grondstoffen ten gevolge van de 

coronacrisis. Minister Dalle maakt zich evenwel sterk dat er tegen volgende zomer 

beduidend meer tenten zullen zijn, waardoor de wachtlijsten korter worden en te-

gen de zomer elke aanvrager geholpen zal zijn.  

 

Een andere belangrijke lijn in dit masterplan is de integratie van Jeugdmaps. Mi-

nister Dalle stoort zich aan de veelheid aan digitale platformen: jeugdmaps.be, 

opkamp.be en soszomerkamp.be. Hij verkiest één toegankelijk platform dat alle 

nodige informatie bundelt. Verschillende partners werken aan een geïntegreerde 

tool die gemakkelijk hanteerbaar is door jeugdorganisaties.  

http://jeugdmaps.be/
http://opkamp.be/
http://www.soszomerkamp.be/
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Corona heeft ook een invloed op het EU-voorzitterschap van 2024. De crisis heeft 

bepaalde prioriteiten nog acuter gemaakt, zoals mentaal welzijn en ruimte voor 

jongeren. De voorbereidingen van het voorzitterschap zijn aan de gang, maar ook 

de komende jaren zullen bepalen welke prioriteiten er in 2024 naar voren worden 

geschoven.  

 

Het is moeilijk om nu al duidelijkheid te geven over de timing van internationale 

fora. De NCRK is een overlegplatform dat is opgericht met een samenwerkingsak-

koord door de betrokken Belgische deelstaatregeringen. Ze verzorgt de coördinatie 

van de bijdrage van de rapporteringsopdrachten aan internationale instanties. De 

minister financiert de Vlaamse bijdrage aan die commissie om een eensgezind Bel-

gisch standpunt te verdedigen op internationale gremia waar kinderrechten aan 

bod komen. Vlaanderen is inderdaad bevoegd voor jeugdbeleid, maar het is be-

langrijk de belangen in gesloten slagorde te verdedigen. Vlaanderen heeft verschil-

lende vertegenwoordigers in de nationale commissie en kan dus zijn prioriteiten 

naar voren schuiven. Tot dusver zijn de ervaringen met die commissie positief, 

heeft de minister ervaren.  

 

Hij zal aandacht voor cybercriminaliteit in de beheersovereenkomst van Mediawijs 

verwerken. Eigenlijk valt het sowieso onder de opdracht van het kenniscentrum 

om actuele tendensen in zijn werking te incorporeren.  

 

De strijd tegen kinderarmoede ligt minister Dalle na aan het hart. Het beleidsdo-

mein Jeugd doet alvast wat het kan, onder meer met het JKP. De toegankelijkheid 

van het jeugdwerk voor iedereen, ongeacht sociaal-economische achtergrond, is 

een topprioriteit. De minister blijft achter de keuze staan om op basis van het VAPA 

te werk te gaan. Dat actieplan is heel ambitieus, met voor jongeren en kinderen 

een centrale plaats.  

 

Die ambities moeten gestalte krijgen in het beleid van alle Vlaamse ministers, maar 

ook van de federale. De belangrijkste bepalende factor is het inkomen, dat mede 

beïnvloed wordt door het werkgelegenheidsbeleid. Minister Hilde Crevits geeft on-

der meer via het VDAB-beleid een krachtig signaal dat ze zoveel mogelijk mensen 

aan werk wil helpen. Daarnaast leven er echter ook werkende mensen in armoede. 

Om een correct inkomen voor iedereen te verzekeren, heeft het federale niveau 

enkele instrumenten. Vlaanderen heeft zijn jobbonus. Het optrekken van uitkerin-

gen boven de armoedegrens is een belangrijke doelstelling, die in het federale re-

geerakkoord staat. De minister hoopt dat daar spoedig vooruitgang in wordt geboekt. 

Daarnaast hebben ook zaken als sociale woningen en het groeipakket hun invloed.  

 

Minister Dalle vraagt dan ook aan Hannes Anaf of deze nu echt gelooft dat de 

aanduiding van kinderarmoede als zesde prioriteit van het JKP, het verschil zou 

maken. In een geavanceerde democratie met een hoge belastingdruk is armoede 

een regelrechte schande. De minister aanvaardt echter niet dat men dit aan één 

minister of één regering zou aanwrijven. Het is een collectieve verantwoordelijk-

heid van de politieke wereld, oppositie en meerderheid. Hij raadt Hannes Anaf aan 

ook de verantwoordelijkheid van zijn eigen partij in ogenschouw te nemen. Zo is 

het armoedeprobleem in Brussel nog veel pijnlijker dan in Vlaanderen. Nog veel 

meer dan de Vlaamse Gemeenschap is het Brusselse Hoofdstedelijke Gewest daar-

voor verantwoordelijk. 

 

Om alsnog meer subsidies te krijgen dan in het advies staat, krijgen WJNH en de 

drie andere organisaties werkpunten opgelegd. Momenteel lopen er contacten tus-

sen het departement en de betrokken organisaties, die zullen resulteren in een 

contract tegen 1 april. De minister nam zelf deel aan een sessie met WJNH omdat 

hij niet opgezet was met de voorbereiding van het dossier, maar ook niet met de 

reactie op het advies. Hij heeft WJNH gewezen op zijn grote verantwoordelijkheid 

voor de doelgroep van de lgbtqia+-jongeren. Hij verwacht dat de organisatie met 
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de middelen die ze wel nog krijgt – 200.000 euro recurrent per jaar – de doelgroep 

zal blijven ondersteunen.  

 

Voor het eerst in de Vlaamse geschiedenis komt er een projectoproep ‘jongeren en 

politie’, waaruit er voor elke provincie en Brussel een project zal worden geselec-

teerd. De nadruk ligt op netwerken en een brede werking van verschillende orga-

nisaties en lokale besturen, zodat de impact verder gaat dan één stad of gemeente 

per provincie. Voor de begeleiding en omkadering maakt de minister extra midde-

len vrij, opdat de projecten geen zes eilandjes blijven, maar er lessen voor de 

toekomst worden getrokken. De afgelopen tien jaar waren er al mooie projecten 

voor politie en jongeren, zonder financiële steun van het Departement Jeugd wel-

iswaar, maar er is nog geen zicht op best practices. Met de ondersteuning van de 

zes projecten wil de minister dat veranderen.  

 

Er is inderdaad een link tussen de Participatiesurvey en het JOP, dat trouwens mooi 

studiewerk aflevert. Op basis van een heel recente studie had De Standaard als 

titel: “Corona maakt kinderen zelden ziek, maar wel vaker verdrietig”. De invloed 

op hun mentale gesteldheid is dus reëel. Vandaar dat de minister nogmaals heeft 

opgeroepen om er rekening mee te houden, in het onderwijs en in de vrije tijd. Hij 

weet dat de commissieleden daar unaniem achter staan en is blij met die brood-

nodige steun.  

 

Het JOP staat ook mee in voor de wetenschappelijke opvolging van het JKP. Wat 

met de kadervorming gebeurt, hangt mede af van het traject voor het geïnte-

greerde jeugddecreet. Aan de organisaties is gevraagd of de hervormde kadervor-

ming aan alle behoeften beantwoordt. Zelf heeft minister Dalle het gevoel dat er 

laagdrempelige opleidingen nodig zijn, die niet noodzakelijk op het niveau van de 

kadervorming staan.  

 

Generatie Veerkracht bestaat uit twee stappen: ten eerste het Actieplan Generatie 

Veerkracht van april 2020 voor één jaar, gevolgd door de relancekredieten Veer-

kracht van 3,8 miljoen euro voor twee jaar. Achterliggend detecteert een acade-

mische partner de beste praktijken van de twee projectoproepen, met het doel die 

te versterken en eventueel te bestendigen. Dat kan ook nuttige inzichten opleveren 

met betrekking tot het landelijke en bovenlokale jeugdwerk, bijvoorbeeld de 

WMKJ’s.  

 

De initiatieven tegen radicalisering en voor gelijke kansen worden gecoördineerd 

door minister Bart Somers. Het beleidsveld Jeugd heeft evenwel een belangrijke 

inbreng, laat de minister ten slotte weten.  

2.8. Aanvullende vragen en antwoorden 

Hannes Anaf vraagt de minister te waken over de nauwkeurigheid van de antwoor-

den op schriftelijke vragen. Dat is immers de basis waarop volksvertegenwoordi-

gers hun taken kunnen uitvoeren. In het antwoord op de al vermelde schriftelijke 

vraag 6 van 1 oktober 2021 staat in de tabel dat FORMAAT in 2021 1,3 miljoen 

euro heeft gekregen en voor 2022 1,4 miljoen euro heeft gevraagd, waarvan maar 

1,263 miljoen euro is toegekend.  

 

Uiteraard is de strijd tegen kinderarmoede een gedeelde verantwoordelijkheid van 

alle overheden, waaronder ook de Brusselse Regering. Hannes Anaf heeft al vaker 

de vergelijking horen maken tussen de armoedecijfers van het Vlaams Gewest en 

van een wereldstad als Brussel. Maar van iemand met de intellectuele bagage en 

de sérieux van minister Dalle, had hij dit niet verwacht.  

 

Of kinderarmoede nu via het JKP of het VAPA wordt aangepakt, maakt totaal niet 

uit, als ze maar aangepakt wordt. Het is geen taak van alleen de Vlaamse Regering, 
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maar wel degelijk ook van haar. Met deze begroting zet de Vlaamse Regering geen 

stappen vooruit, maar neemt het armoederisico door de structurele besparingen 

op het groeipakket alleen maar toe.  

 

De erkenning dat er nog meer moet gebeuren siert minister Dalle, maar hij zou in 

dat geval best eens aankloppen bij zijn coalitiepartners en vooral de minister-pre-

sident. Die heeft enkele weken geleden in De Zondag verkondigd dat de regering 

niets extra zal doen aan armoede en dat hij daar trots op is omdat hij de factuur 

niet wil doorschuiven naar de volgende generaties. De facto houdt hij zo een grote 

groep opgroeiende kinderen in armoede. Het is aan de minister van Jeugd om voor 

hen op te komen.  

 

Tinne Rombouts heeft de feiten benoemd, maar zeker niet gezegd dat er geen 

uitdagingen zijn of dat het jeugdbeleid in het geld zwemt. Hannes Anaf beweert 

dan wel perspectief en nuance te brengen – wat doorgaans toegeschreven wordt 

aan CD&V – maar doet dat onvolledig. Een minister kan moeilijk verantwoordelijk 

gesteld worden voor besparingen van een vorige regering, die dan nog pasten in 

een algemene besparingsoperatie zonder het beleidsdomein Jeugd te viseren. In 

deze moeilijke tijden, met een algemene besparing, is het bijzonder dat de minister 

van Jeugd erin slaagt extra budgetten vrij te maken. Het commissielid betreurt dat 

deze hoopgevende boodschap in een negatief daglicht geplaatst wordt, gezien de 

energie die hij kan geven aan een sector waar vrijwilligerswerk zo belangrijk is,  

 

Alle landelijke jeugdorganisaties met een positieve beoordeling hebben extra bud-

getten gekregen. Dat is ongezien in de jeugdsector, maar ook in andere sectoren 

zoals cultuur en sport. Ook met een Vooruitminister is zoiets nooit gerealiseerd. 

Ook dat minimaliseert Hannes Anaf nu. Zelfs voor organisaties die een negatieve 

beoordeling kregen, is de daling van de middelen beperkt.  

 

Iedereen heeft de kans gehad het dossier van WJNH in te kijken. Daaruit blijkt dat 

de minister de organisatie de kans geeft om zich te versterken.  

 

Kinderarmoede is een belangrijk thema voor CD&V. Alle beleidsdomeinen dragen 

hun verantwoordelijkheid: het federale, het Vlaamse, het lokale, het Brusselse. Dat 

de uitdagingen op verschillende plaatsen anders zijn, praat de cijfers niet goed. 

Het VAPA zet trouwens het kind centraal om de armoedecirkel te doorbreken. Het 

zou een goede zaak zijn als alle beleidsniveaus hun budgetten ook zouden focussen 

op kinderarmoede.  

 

De 54 bovenlokale infrastructuurdossiers zijn een bijzonder succes. Tinne Rombouts 

hoopt op goede dossiers, waardoor de budgetten snel kunnen worden verdeeld. 

Wanneer zullen de dossiers beoordeeld zijn, vraagt ze in dat verband nog.  

 

Cybercriminaliteit hangt samen met de manier waarop er met sociale media om-

gegaan wordt: als er geen naaktfoto’s op staan, kunnen die niet misbruikt worden. 

Het komt er dus op aan kinderen, jongeren en hun ouders mediawijs te maken.  

 

Jeremie Vaneeckhout benadrukt dat de financiële evolutie wel degelijk invloed 

heeft op de keuzes van vandaag. Benjamin Dalle was indertijd minister noch par-

lementslid, maar Tinne Rombouts zat in de vorige regeerperiode wel degelijk in de 

meerderheid en heeft toen begrotingskeuzes goedgekeurd waarvan de sector de 

gevolgen nog draagt. Groen vraagt die keuzes te verrekenen. Niemand miskent de 

huidige inspanningen, maar de behoeften zijn groter. Als CD&V wil dat de oppositie 

erkent wat goed is, zou het goed zijn dat CD&V haar verantwoordelijkheid erkent 

in wat de sector voorheen opgelegd kreeg.  

 

Minister Benjamin Dalle is verantwoordelijk voor het jeugdbeleid van de huidige 

Vlaamse Regering. Hij zetelde niet in de vorige. Zijn voorganger Sven Gatz heeft 
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moeilijke beslissingen genomen, zoals Benjamin Dalle zelf ook heeft gedaan bij de 

start van de regeerperiode, in uitvoering van eerdere afspraken. Ook minister Gatz 

heeft recurrent extra middelen voor Jeugd vrijgemaakt. Het verhaal van constante 

besparingen in de vorige regeerperiodes klopt dus niet echt. Wel heeft de huidige 

regering het in deze regeerperiode nog beter proberen te doen. Het extra recurrent 

beleid komt opgeteld neer op 3,2 miljoen euro. Daarnaast zijn er aanzienlijke een-

malige posten, waaronder de relance ten belope van 33 miljoen euro. Vriend en 

vijand kunnen niet anders dan erkennen dat het substantiële inspanningen zijn.  

 

De minister zal de opmerkingen over de fouten in de tabellen laten nakijken, maar 

wijst erop dat het Departement CJM hard werkt aan het gedetailleerd en correct 

beantwoorden van schriftelijke vragen. In de subsidieovereenkomst kreeg 

FORMAAT 300.000 euro, dus 75.000 euro per jaar, voor herstellingen in jeugdhui-

zen. Het betreft een tewerkstellingsmaatregel in samenwerking met maatbedrij-

ven. Dat bedrag valt niet onder de beleidsnotabudgetten en moet in mindering 

gebracht worden van het bedrag in 2021. Structureel gaat het budget van 

FORMAAT bijgevolg met 31.000 euro omhoog.  

 

De minister maakt geen vergelijking tussen de Vlaamse en Brusselse kinderar-

moede, maar vindt dat de verschillende overheden een belangrijke verantwoorde-

lijkheid hebben. Het is een collectief falen, en te belangrijk om te verzanden in een 

spelletje van meerderheid en oppositie. De situatie in Brussel is dramatisch, aan-

gezien in een op de drie gezinnen kinderen in armoede opgroeien, wat van een 

heel andere orde is dan in Vlaanderen. Minister Dalle heeft het echter niet over de 

cijfers, maar over de dynamiek in het armoedebeleid. Dat het VAPA niet moet 

onderdoen voor het armoedebeleid van de Brusselse overheden, is zonder meer 

een understatement. De minister bedoelt dus dat de dynamiek van het Vlaamse 

armoedebeleid sterker is dan dat van sommige andere overheden.  

 

De minister besluit dat de voorliggende BO 2022 wordt gekenmerkt door conti-

nuïteit ten opzichte van de begroting 2021, die een echte groeibegroting was. In 

het structurele beleid zijn er twee topprioriteiten: mentaal welzijn voor alle kin-

deren en jongeren, zeker de meest kwetsbare, en ruimte en infrastructuur voor 

kinderen en jongeren.  

 

De ingediende projecten in de infrastructuurronde zullen tegen 28 februari beoor-

deeld worden, waarna de 7,7 miljoen euro verdeeld zal worden.  

 
Tinne Rombouts heeft enkel gezegd dat de minister niet verantwoordelijk gesteld 
kan worden voor besparingen van de vorige regering. Die waren noodzakelijk ge-
zien de conjunctuur. De voltallige regering keurde ze goed, dus ook de toenmalige 
minister van Jeugd. Voor alle beleidsdomeinen waren de besparingen even groot. 
Ook nu is de conjunctuur ongunstig. Toch worden er voor het beleidsveld Jeugd 
extra middelen vrijgemaakt. Het lid hoopt dat alle aanwezigen op dat positieve 
verhaal voortbouwen en samen het jeugdwerk beter ondersteunen.  

IV. Cultuur 

1. Toelichting 

1.1. Begrotingsopmaak 2022, algemene principes 

Hoewel een terugblik op het afgelopen jaar gereserveerd is voor de bespreking van 

de begrotingsuitvoering, weet iedereen dat 2021 voor de culturele sector een moei-

lijk jaar is, stelt minister-president Jan Jambon. Zoals in de inleiding van de be-

leids- en begrotingstoelichting staat, is het culturele jaar 2021 in grote mate 

gedomineerd door de COVID-19-crisis. De pandemie deed iedereen beseffen hoe-

veel kleur de podia en het rijke erfgoed aan de samenleving geven. Als het culturele 
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leven plots stilvalt, rest een onwezenlijke leegte. Daarom wil de minister-president 

in 2022 meer dan ooit cultuur in de kijker zetten. 

 

Vooraleer in te zoomen op de beleids- en begrotingsprioriteiten voor het volgende 

jaar, staat de minister-president stil bij de algemene hoofdlijnen van de begro-

tingsopmaak 2022. De pandemie heeft geleid tot ongeziene overheidsuitgaven in 

de vorm van allerlei noodsteun en het relanceplan Vlaamse Veerkracht. Bijzondere 

tijden vergen immers bijzondere maatregelen, in casu steunmaatregelen waarvan 

ook Cultuur uitgebreid heeft kunnen genieten. Voor de diverse relanceprojecten is 

de algemene afspraak gemaakt dat de vastlegging van de relancekredieten uiterlijk 

eind 2022 moet gebeuren. De vereffening kan nog tot in 2026. In 2022 worden 

voor het eerst de 10 procent recurrente middelen uit het onderdeel digitale trans-

formatie van het relanceplan beschikbaar. In de BO 2022 blijft enkel in het beleids-

domein Welzijn nog een coronaprovisie van 40 miljoen euro over. 

 

Zoals deze generatie een rijke en inspirerende cultuur met het bijhorende venster 

op de wereld heeft geërfd, vindt de minister-president het een plicht om ook nu in 

te zetten op een rijke waaier aan culturele beleving. Aandacht voor het budgettaire 

kader is dan broodnodig. Enkel zo zullen ook de komende generaties over de mo-

gelijkheden beschikken om cultuur te beleven. De Vlaamse Regering neemt dan 

ook haar verantwoordelijkheid om het begrotingstekort terug te dringen, in de 

vorm van een omvangrijke begrotingsoefening met 900 miljoen euro aan hervor-

mingen en bijstellingen tegen 2024. Voor die maatregelen inspireert de regering zich 

deels op de voorstellen uit de Vlaamse Brede Heroverweging. Vanzelfsprekend fnuikt 

ze de relance niet en blijft ze investeren in de toekomst, verzekert de spreker.  

1.2. Begrotingsopmaak 2022, beleidsveld Cultuur 

Met betrekking tot de verschillende speerpunten voor 2022 verwijst de minister-

president naar de inleiding en de samenvatting van de BBT Cultuur 2022. In deze 

mondelinge toelichting legt hij de focus op de grootste budgettaire wijzigingen of 

aandachtspunten. Hij benadrukt eerst dat de Vlaamse Regering, ondanks de om-

vangrijke begrotingsoefening, geen bijkomende inspanningen verwacht van het 

beleidsveld Cultuur. 

 

In 2022 komen er conform het regeerakkoord twee nieuwe beleidsimpulsen. Voor 

de inhaalbeweging cultureel erfgoed is er een bijkomende opstap van 2,5 miljoen 

euro: van 2 miljoen euro in 2021 naar 4,5 miljoen euro in 2022. Die middelen zijn 

in hoofdzaak bedoeld voor de financiering van de nieuwe erfgoedronde 2024-2028. 

In afwachting hiervan zet de minister-president de middelen in voor tijdelijke no-

den, die hij verderop zal toelichten.  

 

Iedereen kijkt uit naar de langverwachte heropening van het Koninklijk Museum 

voor Schone Kunsten Antwerpen op 25 september 2022. Daarover heeft deze com-

missie zich op 7 oktober 2021 gebogen naar aanleiding van een vraag om uitleg 

van Orry Van de Wauwer (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2021-22, nr. 77). Boven op de 

opstap van 1,5 miljoen euro die al bij de BO 2021 aan het KMSKA werd toegekend, 

komt er in 2022 nog 1,5 miljoen euro. Hiermee stijgt de toelage aan het KMSKA 

naar 8,038 miljoen euro in VAK en VEK. 

 

Naast deze recurrente verhoging van 3 miljoen euro maakt de minister-president 

in 2022 samen met minister Zuhal Demir binnen de beschikbare kredieten eenma-

lig 2 miljoen euro extra vrij voor de opening van het Antwerpse museum. De bij-

drage uit de cultuurbegroting komt uit de vermelde extra middelen voor de 

inhaalbeweging cultureel erfgoed. De opening moet een groot cultuurfeest worden.  

 

De algemene lijnen van het relanceplan Vlaamse Veerkracht zijn de commissie 

bekend. Meer specifiek komt er voor het digitale verenigingsloket – relanceproject 
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nummer 132 – een recurrente bijstelling van 1,35 miljoen euro om de duurzaam-

heid van het programma op lange termijn te garanderen. Deze kredieten komen 

uit de 10 procent recurrente middelen voor het onderdeel digitale transformatie in 

het relanceplan. Met dit budget lanceert de minister van Cultuur in 2022 de eerste 

versie van het digitale verenigingsloket. In de daaropvolgende jaren zullen de func-

ties en het bereik ervan stelselmatig worden uitgebreid. 

 

2022 zal ook de geschiedenisboeken ingaan als het jaar waarop het Indemniteits-

decreet in werking treedt. In het ontwerp van decreet stelt de regering voor om 

een staatswaarborg in te voeren tot dekking van de mogelijke schade van nagel 

tot nagel en van alle risico’s. Deze staatswaarborg is van toepassing op inkomende 

bruiklenen voor tijdelijke tentoonstellingen met een internationale uitstraling. De 

keuze is gemaakt om te werken met een gemengd systeem, waarbij het eerste 

risico op schade aan inkomende bruiklenen onder indemniteit afgedekt wordt door 

de waarborg van de Vlaamse Gemeenschap, en het residuele risico door een ver-

plichte commerciële verzekering. De regeling heeft tot doel om in Vlaanderen grote 

tentoonstellingen mogelijk te maken. Om het risico voor de overheid beheersbaar 

en voorspelbaar te houden, zal het jaarlijkse bedrag aan waarborgen maximaal 1,2 

miljard euro bedragen. Het ontwerp van decreet tot invoering van een waarborg 

bij inkomende bruiklenen voor tijdelijke tentoonstellingen werd op vrijdag 29 ok-

tober 2021 definitief door de Vlaamse Regering goedgekeurd (Parl.St. Vl.Parl. 

2021-22, nr. 1003/1). De minister-president koestert de hoop dat het Vlaams Par-

lement het nog in 2021 goedkeurt.  

 

In 2022 wil minister-president Jan Jambon het gerichte aankoopbeleid van top-

stukken verder versterken. In dat kader heeft het Departement Cultuur, Jeugd en 

Media samen met de Vlaamse Belastingdienst een voorontwerp van decreet opge-

steld voor de inbetalinggeving van cultuurgoederen om erfbelasting te betalen. De 

minister-president zal het in de loop van de komende weken ter goedkeuring voor-

leggen aan de Vlaamse Regering. Tevens komt er een regeling voor een voorkoop-

recht van de Vlaamse overheid voor erkende topstukken. Op die manier wil de 

minister-president de collectie van de Vlaamse Gemeenschap blijven uitbreiden, 

door er extra sleutelwerken aan toe te voegen. 

 

Bij het begrotingsfonds Infrastructuur Cultuur en Jeugd valt de terugdraai op van 

de eenmalige klimaatmiddelen ten bedrage van 5,86 miljoen euro. Deze middelen 

werden volledig vastgelegd in 2021 en zullen vereffend worden tot 2024. In totaal 

verminderen die kredieten met 6,01 miljoen euro. Naast de vermelde eenmalige 

ontvangsten in 2021 van klimaatmiddelen, valt ook de eenmalige subsidie van 

150.000 euro van de stad Antwerpen voor het project Museumtuin KMSKA weg. In 

2022 staan evenwel nog vastleggingen op til, net als de eerste vereffeningen in de 

diverse relanceprojecten voor culturele infrastructuur, zoals de Gentse operasite, 

het bouwproject Groeningeabdij en de Schouwburg Kortrijk. 

 

Ten slotte blijft het ESR-vorderingensaldo bij de rechtspersonen en diverse cultu-

rele instellingen in de meeste gevallen nagenoeg constant. De spreker heeft in die 

context slechts een eenmalige verhoging van 650.000 euro VEK te melden in de 

toelage aan Literatuur Vlaanderen, voor de werken aan de nieuwe huisvesting. Het 

gaat met andere woorden om de restauratie en renovatie van het Hotel Dumont, 

verduidelijkt minister-president Jambon tot slot van zijn begrotingstoelichting. 

2. Bespreking 

2.1. Orry Van de Wauwer 

Orry Van de Wauwer beseft dat iedereen uitgekeken had naar een cultureel najaar 

zonder covidbeperkingen. Hij hoopt dat de huidige maatregelen zullen volstaan om 

de vierde golf te counteren. De cultuursector is dan wel open, maar heel wat 
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mensen kopen uit angst geen tickets of komen niet opdagen. De sector vraagt dan 

ook nieuwe steunmaatregelen. Is de minister-president bereid om opnieuw steun 

uit te vaardigen om het verlies aan inkomsten te compenseren? Zo ja, welke maat-

regelen overweegt hij? De federale overheid heeft de tijdelijke werkloosheid al ver-

lengd tot het einde van 2021. Voor hun begroting voor 2022 is het belangrijk dat 

de culturele organisatoren zo snel mogelijk duidelijkheid krijgen over een nieuwe 

verlenging, bij voorkeur tot de zomer van 2022. Wellicht heeft de minister-presi-

dent deze vraag al aangekaart bij zijn federale collega’s. Werd dit punt besproken 

op het Overlegcomité? 

 

Een jaar geleden lanceerde de Vlaamse Regering het relanceplan Vlaamse Veer-

kracht. Een belangrijk onderdeel hiervan zijn de terechte investeringen in infra-

structuur en digitalisering. In het monitoringsrapport van september 2021 staat er 

bij veel van de geselecteerde infrastructuurprojecten nog niet opgestart of op 

schema. Zullen de projecten ondanks de heropflakkerende pandemie en de we-

reldwijde problemen met de levering van bouwmaterialen, de timing van het re-

lanceplan halen?  

 

Een ander belangrijk relanceproject is de inventaris van alle cultuur- en jeugdin-

frastructuur in een openbare databank, door het Departement CJM. Het voorberei-

dende onderzoek en de bepaling van de eventuele tussenstappen zouden klaar zijn 

in het laatste kwart van 2021, leest Orry Van de Wauwer in het voortgangsrapport 

over Vlaamse Veerkracht. Het commissielid vraagt een stand van zaken.  

 

De FoCI-prioriteiten voor bovenlokale cultuur- en jeugdinfrastructuur worden de 

komende weken vastgelegd in een nieuw uitvoeringbesluit. Zullen ventilatie en het 

coronaproof maken van de cultuurinfrastructuur er deel van uitmaken?  

 

Pulse, het transitienetwerk voor cultuur, jeugd en media, heeft de voorbije jaren 

waardevol werk geleverd om deze sectoren te begeleiden in hun transitie naar een 

duurzamere werking, met onder andere energiescans in de jeugdsector. Ook de cul-

tuursector is vragende partij voor dergelijke energiescans. Wat is de stand van zaken 

van de onderhandelingen over een meerjarige subsidieovereenkomst met Pulse?  

 

Over de investeringen in digitalisering heeft Karin Brouwers geregeld kritische vra-

gen gesteld. CD&V is niet tegen die investeringen gekant, op voorwaarde dat het 

slimme investeringen zijn. Dit beleid mag dus niet neerkomen op louter nieuwe en 

extra initiatieven, maar moet de bestaande tools ook beter onderling afstemmen 

of laten samenwerken. Het is voor CD&V essentieel dat alle effecten van deze 

nieuwe digitale plannen goed gemonitord worden. Het kan immers niet de bedoe-

ling zijn dat vooral consultants en privébedrijven er beter van worden. Ook de rol 

die het departement speelt in deze digitalisering, moet goed bewaakt worden. Het 

hoeft niet in de plaats te treden van de cultuursector, die zelf veel flexibeler kan 

werken. Aangezien de administratie bovendien verantwoordelijk is voor de hand-

having, mag ze niet in de positie van rechter en partij terechtkomen.  

 

Het sector- en netwerkevent ‘Cultuur na corona: aanpassen en innoveren’ zal op 

20 december 2021 de kans bieden om te luisteren naar de verzuchtingen van de 

brede cultuursector, zodat die input nog kan worden meegenomen in het relance-

beleid. Door de vierde golf is het dan wellicht nog te vroeg om de definitieve trends 

te zien voor het beleid na corona, maar goede praktijken delen en elkaar inspireren 

is altijd meegenomen. Het SARC-congres in het voorjaar van 2022 biedt misschien 

al meer mogelijkheden voor een debat over concrete voorstellen voor het postco-

ronatijdperk in de cultuursector, veronderstelt Orry Van de Wauwer.  

 

Het derde jaar van een regeerperiode wordt doorgaans gebruikt om alle rapporten, 

evaluaties en onderzoeksopdrachten om te zetten in concreet beleid. Dat is nu 

ondanks de pandemie niet anders. Er ligt ontzettend veel werk op de plank van de 
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minister van Cultuur: een nieuw uitvoeringsbesluit bij het nieuwe Cultureelerf-

goeddecreet en aanpassingen aan de respectieve decreten betreffende de ama-

teurkunsten, het sociaal-culturele werk en de bovenlokale cultuurwerking. Ook het 

Topstukkendecreet en het Participatiedecreet worden onder handen genomen. 

Orry Van de Wauwer wil niet vooruitlopen op al die debatten, maar roept de mi-

nister-president opnieuw op om tijd en ruimte te maken voor grondig overleg met 

alle spelers in de sector: belangenbehartigers, steunpunten, deelraden van de 

SARC, onderzoekers enzovoort. Iedereen moet zijn rol kunnen spelen om tot een 

evenwichtig en gedragen beleidskader te komen. 

 

De participatiesurvey liep door corona aanzienlijke vertraging op. Het was bijvoor-

beeld niet het goede moment om face to face te interviewen. CD&V hoopt dat de 

nieuwe timing wel kan worden aangehouden, gezien de onmogelijkheid om een 

beleid af te stemmen op cijfers van 2014. Ook de impact van de pandemie op het 

participatiegedrag moet nader onderzocht worden. 

 

De minister-president heeft snel voor extra middelen gezorgd toen de corona-epi-

demie uitbrak. De CD&V-fractie is ook nu bijzonder tevreden dat er niet wordt 

bespaard in de beleidsvelden Cultuur en Jeugd. De fractie vindt de bijkomende 

recurrente middelen voor het cultureelerfgoedbeleid bovendien een goede zaak. 

Ze maken de ambitieuze beleidsplannen uit de strategische visienota en het nieuwe 

Cultureelerfgoeddecreet realiseerbaar. In zijn BBT Cultuur vermeldt de minister-

president dat hij de extra 2,5 miljoen euro, in afwachting van de inwerkingtreding 

van het nieuwe decreet, in 2022 zal inzetten voor tijdelijke noden in de erfgoedsector. 

Aan welke noden denkt hij? Komt er een projectoproep? Zo neen, hoe worden de 

middelen dan toegekend? Wanneer zal er een zicht zijn op de concrete modaliteiten? 

 

2022 zal hoe dan ook gekleurd worden door de grote ronde in het Kunstendecreet. 

De kunstenorganisaties die een meerjarige werkingssubsidie willen vanaf 2023, 

leggen op dit moment de laatste hand aan hun aanvraagdossier in KIOSK. Volgens 

de sector is de daarvoor opgevraagde informatie veel gedetailleerder dan bij de 

vorige ronde. Het departement wijzigt voortdurend de informatie en de richtlijnen 

op zijn website, onder andere in de FAQ. Zo is het voor die organisaties niet evident 

om zich grondig en tijdig voor te bereiden. De overheid moet zorgvuldig zijn en 

mag geen rechtsonzekerheid creëren door laattijdige communicatie, adviseert Orry 

Van de Wauwer.  

 

De komende weken kunnen de beoordelingscommissies aan het werk gaan. Hope-

lijk kan de Vlaamse Regering net voor de zomervakantie goed nieuws brengen aan 

een diverse en kwaliteitsvolle groep kunstenorganisaties. Wanneer zullen de be-

oordelingscommissies per discipline samengesteld worden uit de pool van beoor-

delaars, wil het commissielid weten. Wanneer zal uit diezelfde pool de landschaps-

commissie aangesteld worden? Is de minister-president van plan om daarin ook 

externe mensen te laten zetelen? Het decreet bepaalt immers dat de landschaps-

commissie kan samengesteld worden uit experts van binnen en buiten de pool.  

 

Tot slot deelt Orry Van de Wauwer mee dat 25 september 2022 met stip in zijn 

agenda staat. De spreker is er blij om dat de minister-president nog heel wat extra 

middelen voor het KMSKA veil blijkt te hebben.  

2.2. Filip Brusselmans 

Filip Brusselmans start zijn betoog met enkele algemene beschouwingen over het 

coronajaar 2021, dat begrotingstechnisch maar ook op tal van andere vlakken on-

gewoon was. Het jaar 2022 wordt volgens de minister-president een scharnierjaar 

voor de Vlaamse culturele sector, waarin het herstel na de coronacrisis moet wor-

den voortgezet. Misschien is dit een iets te optimistische verwachting, gelet op de 

mogelijke budgettaire impact die de pandemie wellicht ook in 2022 zal hebben. 
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Zoals het er nu uitziet, zullen er vrijwel zeker opnieuw bijkomende middelen nodig 

zijn om de cultuursector in de breedste zin van het woord te ondersteunen, verwacht 

Filip Brusselmans. Het zal niet beperkt blijven tot recupereren van 2021, maar ver-

moedelijk zal de sector daarbovenop door een even woelig 2022 moeten worden 

geloodst. Vandaar dat de spreker net als andere commissieleden peilt naar extra 

overheidssteun voor de cultuur- en evenementensector, en voor het nachtleven.  

 

Filip Brusselmans vindt het dan ook een goede keuze om de Taskforce Cultuur, die 

de culturele actoren tijdens de coronacrisis op korte termijn van overbruggings-

maatregelen heeft voorzien, verder op te volgen. Zijn er al conclusies uit het on-

derzoek naar de impact van de coronacrisis op korte en op middellange termijn? 

Welke tijdsspanne omvat het onderzoek? De vierde golf is immers in volle gang. 

De inhaalbeweging is gekenmerkt door een erg groot aantal voorstellingen, wat er 

samen met de angstmakerij vanuit de Vlaamse en – vooral – Federale Regering 

toe bijdraagt dat de zalen maar halfgevuld raken. De sector bloedt dus nog altijd. 

Wordt dat probleem gemonitord? Zonder een financiële evaluatie van de impact 

van de coronacrisis, is de regering nu uit de losse pols aan het begroten.  

 

Positief is dat de minister-president de opdracht heeft gegeven aan de administra-

tie om een voorstel van optimalisering uit te werken voor de diverse subsidielijnen 

van het Participatiedecreet, zoals het Vlaams Belang al lang vraagt. Dat zal het ook 

mogelijk maken om meer recente beleidsinitiatieven en ambities, zoals het boven-

lokale cultuurbeleid, te stroomlijnen en in te bedden in het algemene cultuurbeleid. 

 

Filip Brusselmans vindt het zonder meer een goede zaak dat het relanceplan 

Vlaamse Veerkracht in 2022 op kruissnelheid zal komen, zeker wat investeringen 

in culturele infrastructuur betreft. Idem dito voor de bijkomende middelen die wor-

den vrijgemaakt voor culturele infrastructuur, oordeelt het lid. Er staat veel in de 

steigers voor 2022: de Gentse operasite, het nieuwbouwproject voor BRUSK, de 

snellere renovatie van de Groeningesite voor de Brugse musea en de versnelling 

van negen andere projecten voor culturele topinfrastructuur en cultuurinfrastruc-

tuur van bovenlokaal belang, waaronder hotel Dumont in Antwerpen, de Museum-

site Zwijgershoek en de nieuwe bibliotheek van Sint-Niklaas. Toch lijkt enige 

voorzichtigheid geboden. Het is niet altijd duidelijk wie de eindverantwoordelijk-

heid draagt en wie er zoal bij betrokken is, laat staan welk deel van de koek ze 

zouden moeten ophoesten. Bovendien is de spreker, gezien vroegere negatieve 

ervaringen met gelijkaardige dossiers, benieuwd naar de garanties om de werken 

tijdig en binnen het budget op te leveren.  

 

De onderhandelingen met de Federale Regering over de overdracht van het Ame-

rikaans Theater worden opgestart. De minister-president heeft eerder in de com-

missie een gedetailleerd verslag van de schatting van de renovatiekosten beloofd. 

Na aandringen heeft Filip Brusselmans nog altijd niet meer dan een heel summiere 

schatting gekregen. De spreker vraagt een stand van zaken en de deadline van de 

onderhandelingen, en verzoekt de minister-president om het gedetailleerde schat-

tingsverslag alsnog aan het parlement te bezorgen.  

 

De vernieuwingswerken aan Kunstencentrum STUK zullen weldra aanvangen. Op 

de planning staan voorts nog de renovaties van de eigen cultuurinfrastructuur, 

zoals het Kaaitheater en het Kasteel van Gaasbeek. De kers op taart wordt de lang 

verwachte doorstart van een nieuwe museale infrastructuur voor het M HKA op het 

Antwerpse Zuid.  

 

In de BBT staat echter niets over een al even complex Antwerps renovatiedossier, 

de Bourlaschouwburg. Hoe ver staat het daarmee? Sinds de stuurgroep een paar 

maanden geleden opgericht is en een wensenlijstje heeft geproduceerd, is het oor-

verdovend stil over dit onderwerp. Is er al een voorontwerp? Hoeveel zal de 

Vlaamse inbreng in dit renovatiedossier bedragen?  
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Terecht klopt de minister zich op de borst voor de heropening van het KMSKA in 

Antwerpen. De spreker is blij dat het regeerakkoord in die zin wordt gerespecteerd, 

en er substantieel extra middelen gegeven worden. 25 september wordt zonder 

twijfel een datum om naar uit te kijken: een cultureel hoogtepunt voor Antwerpen 

en een feest voor de hele sector. Recent gaf de minister-president aan dat de 

kosten richting 100 miljoen euro evolueren. Het is tijd om klaarheid te scheppen 

en te zeggen wat de renovatie exact gekost heeft. Als dat op het moment van de 

begrotingsbespreking nog niet mogelijk is, wanneer dan wel?  

 

Als Vlaams-nationalist is Filip Brusselmans blij met de beheersovereenkomst 2022-

2026 met vzw Aan de IJzer in het kader van het Memoriaaldecreet, waarin de 

opdracht en subsidiëring van zowel de onroerenderfgoedwerking als de culturele 

werking van het IJzermemoriaal worden geregeld. Toch breekt hij een lans voor 

meer evenwicht in de decretale invulling van dit dossier. De site van de IJzertoren 

is veel meer dan een louter museale site. Ze is en blijft op de eerste plaats het 

memoriaal van de Vlaamse ontvoogdingsstrijd. Dat aspect wordt onvoldoende be-

nadrukt, oordeelt de spreker.  

 

In het raam van een performant en consistent cultuurinfrastructuurbeleid zet het 

Departement CJM de inventarisatie-inspanning voort. Voor dit project worden bij-

komende middelen beschikbaar gesteld uit het relanceplan Vlaamse Veerkracht. 

Om tot een zo volledig mogelijk eindresultaat te komen, onderzoekt de minister-

president samenwerkingen met andere beleidsniveaus, relevante beleidsdomeinen 

en experts of onderzoeksinstituten. Aan dat soort cryptische omschrijvingen heeft 

niemand erg veel, merkt Filip Brusselmans op. Aan wie denkt de minister-president 

en wanneer plant hij de activering van de databank?  

 

Positiever beoordeelt de spreker de geplande herziening van het BVR betreffende 

het verlenen van investeringssubsidies voor culturele infrastructuur met bovenlo-

kaal belang van 9 juni 2017, door de ministers van zowel Jeugd als Cultuur. Ook 

het plan om met relancemiddelen extra in culturele infrastructuur te investeren, 

kan op zijn instemming rekenen.  

 

Het regeerakkoord en de beleidsnota’s Natuur, Onroerend Erfgoed, Cultuur en Toe-

risme beklemtonen in verschillende passussen de politieke wil om erfgoed, cultuur, 

toerisme en natuur sterker te activeren als Vlaamse troeven. Ook Filip Brusselmans 

vindt een vorm van heritage trust minstens het overwegen waard. Hoever staat 

het met die denkoefening? En vooral: wat zal er concreet mee gebeuren?  

 

De minister-president zet verder in op het borgen en ontsluiten van het culturele 

erfgoed in Vlaanderen. In 2022 komt er een subsidiereglement ter verbetering van 

de bewaaromstandigheden van topstukken, maar wordt er ook voortgewerkt aan 

andere decreten, onder meer over het voorkooprecht voor belangrijke cultuurgoe-

deren bij publieke veilingen. Maar waarom blijven dergelijke aangekondigde de-

creetswijzigingen altijd zo lang uit, oppert Filip Brusselmans.  

 

In 2022 zet de Vlaamse Regering terecht fors in op de digitale transformatie, met-

een sterke focus op de verenigingen, en met meemoo als belangrijke partner voor 

de digitalisering van de cultureelerfgoedsector. Intussen kwijt meemoo zich, on-

danks de net iets te snelle groei, uitstekend van zijn taken. Filip Brusselmans roept 

op om de archieforganisatie voldoende middelen en mankracht toe te kennen om 

de ambities waar te maken.  

 

In 2022 komt er een nieuwe beheersovereenkomst met Cultuurloket. Deze orga-

nisatie heeft een belangrijke rol gespeeld tijdens de coronacrisis, die haar evaluatie 

wel heeft vertraagd. Wanneer wordt de evaluatie beschikbaar gesteld?  
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In het kader van het interregionaal en internationaal cultuurbeleid zet de Vlaamse 

Regering al lang in op de bilaterale samenwerking met prioritaire partners zoals 

Nederland en de Franse en de Duitstalige gemeenschappen van België. Ook Ma-

rokko staat op die lijst. Filip Brusselmans polst of dat omwille van het Vlaams-

Marokkaanse Huis Darna is gebeurd, of gaat het om meer? Minister-president Jan 

Jambon bevestigt dat het om Darna gaat.  

 

Filip Brusselmans vervolgt dat weinig sectoren zo te lijden hebben gehad onder de 

coronacrisis als de filmsector. Vanaf 2022 gaat de nieuwe beheersovereenkomst 

met het VAF en dus ook zijn Filmfonds van start. De spreker staat achter de impuls 

voor het fonds, en eveneens achter de verlenging van de zekerheid die het garan-

tiefonds biedt tot het einde van 2022. De spreker citeert de BBT: “Het VAF is niet 

alleen de financiële motor voor onafhankelijke Vlaamse content, maar legt ook de 

standaard voor kwaliteit en eerlijke praktijken, stuurt innovatie en internationale 

samenwerking aan en zorgt voor de verbinding met het publiek.” Het commissielid 

hoopt dat de minister-president die boodschap duidelijk heeft overgebracht aan de 

verantwoordelijken van het Vlaams Audiovisueel Fonds, waar enkelen meer in 

wokeactivisme geïnteresseerd lijken dan in hun kernopdrachten. Het kan en mag 

nooit de bedoeling zijn dat met gemeenschapsgeld de mening van een kleine maar 

erg luidruchtige minderheid door de strot van de meerderheid van de bevolking 

wordt geduwd.  

 

In de BBT vindt Filip Brusselmans ten slotte nergens de neerslag van de VBH terug. 

Hij beseft dat door de onmogelijke tijdsdruk nog niet alle rapporten afgewerkt zijn, 

maar hoopt dat er iets met de conclusies gedaan wordt om zo meer greep te krijgen 

op de begrotingen van de volgende jaren.  

2.3. Marius Meremans 

Marius Meremans benadrukt dat de BO 2022 geen besparingen op de cultuurbe-

groting inhoudt. Bovendien heeft de Vlaamse Regering de cultuursector in 2021 

heel wat extra financiële steun toegekend, en terecht. Of er nog nieuwe ondersteu-

ning nodig wordt, zal nog afhangen van de verdere evolutie van de pandemie. De 

spreker acht het de verantwoordelijkheid van elke burger om de regels goed te 

volgen, met parlementsleden in een voorbeeldrol.  

 

Van nogal wat beleidsmaatregelen zal het effect in 2022 blijken. Het belangrijkste 

daarvan is het vernieuwde Kunstendecreet met zijn structurele ronde, oordeelt 

Marius Meremans. Zijn er al prognoses over het aantal instellingen in de nieuwe 

categorie met een subsidieperiode van tien jaar, en over het budget ervoor?  

 

Tot slot polst de spreker naar de timing van de nieuwe decreten voor respectievelijk 

sociaal-cultureel volwassenenwerk en amateurkunsten.  

2.4. Manuela Van Werde 

In de cultuursector leeft de perceptie dat de N-VA niet geïnteresseerd zou zijn in 

cultuur, maar Manuela Van Werde stelt vast dat de feiten die perceptie counteren 

en hoopt dat de cultuursector dit erkent. Er is niet bespaard. De sector krijgt volop 

steun tijdens corona. Er komen extra middelen. Binnenkort zal er een prachtig 

KMSKA openen, een museum van wereldklasse.  

 

Het commissielid peilt naar het verloop van de inkanteling van het FoCI in het 

Departement CJM. Op welke termijn moeten de nieuwe subsidiereglementen van 

kracht zijn?  

 

Is er evolutie te melden in het dossier Amerikaans Theater?  
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Kan de minister-president meer informatie geven over het onderdeel film van de 

nieuwe beheersovereenkomst met het VAF?  

 

N-VA pleit voor meer promotie in het buitenland. Kan de minister-president daar-

aan bijdragen vanuit zijn bevoegdheid Buitenlandse Zaken?  

 

Wat de samenwerking tussen de erfgoeddomeinen en Toerisme betreft, wil Manuela 

Van Werde weten of de minister-president op termijn een Vlaams heritage trust 

mogelijk acht. Welke rol zal de erfgoedsector daarin spelen?  

2.5. Cathy Coudyser 

De coronacrisis domineert al zowat twee jaar de culturele en evenementensector, 

constateert Cathy Coudyser. In deze moeilijke tijden blijkt eens te meer de veer-

kracht van deze sectoren, met een bewustwording van hun kerntaken maar ook 

van hun ondernemerschap. De coronacrisis beklemtoont dus het belang van pro-

fessionalisering en zakelijke vaardigheden in de cultuursector.  

 

Het commissielid dankt de minister-president voor de vele tijdelijke steunmaatrege-

len. Daarnaast zijn er ook maatregelen met blijvende impact zoals de NACE-codes 

waarmee culturele organisaties toegang krijgen tot het VLAIO-instrumentarium. 

Ook het innovatiemechanisme is een mooie realisatie, die hopelijk navolging kent. 

Cultuurloket werd versterkt en heeft in de crisis aangetoond zijn rol meer dan te 

vervullen. Het krijgt in 2022 een nieuwe beheersovereenkomst. Ziet de minister 

een grotere rol voor Cultuurloket? Zijn er nog hiaten in zijn taken? Hoe kan de 

samenwerking met de deelsectoren verder versterkt worden, zodat het onder meer 

als lerend netwerk kan optreden?  

 

De spreker heeft geen zicht op huidige behoeften aan vorming over cultureel on-

dernemerschap, maar vraagt of er een opvolger komt voor Het Atelier. Zijn de 

afgestudeerden van LinC LL in Vlaanderen of in Nederland terechtgekomen? Komt 

er een vervolg aan dat vormingstraject? Zijn er in Vlaanderen nog bijkomende 

leidersprofielen nodig? Instellingen zijn vaak op zoek naar mensen die de sector 

en de instelling zelf kennen, maar tevens over een ICT-profiel beschikken. Is het 

mogelijk om daarvoor een aangepast vormingstraject te maken?  

 

Voor zakelijke aspecten en ondernemerschap is het ook uitkijken naar federale 

initiatieven, zoals het samenwerkingsakkoord over de taxshelter voor games en 

het kunstenaarsstatuut. Is Vlaanderen nog bij de ontwikkeling van dat statuut be-

trokken? Hoe ver staat het ermee? Wat is het verdere plan van aanpak? 

 

Dat het culturele erfgoed grote aandacht krijgt en 2,5 miljoen euro aan extra mid-

delen, stemt N-VA tevreden. Zullen die extra middelen enkel gebruikt worden voor 

de cultureelerfgoedronde? Zo ja, ligt de focus dan op de erfgoedinstellingen van 

de Vlaamse Gemeenschap en andere landelijke instellingen? Of krijgen ook kleinere 

initiatieven steun, zelfs als ze nog in een experimentele fase zitten? Een andere 

mogelijkheid is een goed evenwicht tussen beide types. 

 

Tegen 1 december 2021 wil de minister-president de organisaties selecteren die 

een dossier kunnen indienen om cultureelerfgoedinstelling van de Vlaamse Ge-

meenschap te worden. Gaat hij voor een uitgebreide of een beperkte selectie? Blijft 

de keuze beperkt tot de collectiebeherende instellingen voor de schone kunsten of 

wil de minister-president aantonen dat Vlaanderen internationaal nog meer dan 

dat te bieden heeft?  

 

Vlaanderen wil immers zijn culturele erfgoed verder ontwikkelen als nationale en 

internationale troef. In kloosters en kerken hangen vaak topstukken van Vlaamse 

meesters. Voor een goede ontsluiting en promotie is beleidsdomeinoverschrijdende 
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samenwerking nodig. Elke expertise kan immers bijdragen tot een gecoördineerde 

actie. De beleidsnota Toerisme poneert het doel om de kastelen, abdijen en kloos-

ters te optimaliseren en verder te ontwikkelen tot belevingssites, waar de Vlaming 

en de internationale bezoeker welkom zijn en kennis kunnen maken met wat Vlaan-

deren in het verleden en nu te bieden heeft. Hoe moet alle benodigde samenwer-

king concreet vorm krijgen? Wie neemt voor welk onderdeel de coördinatie op zich? 

 

Om de topstukken nog meer in de etalage te zetten, komt er een topstukkendata-

bank en een beleidskader voor de bewaaromstandigheden. Hoe ver staat het daar-

mee? Zien private spelers en erfgoedorganisaties mogelijkheden om nauwer met 

elkaar samen te werken? Wil de minister nog steeds een topstukkenstichting in het 

leven roepen? 

 

Ook het immateriële cultureel erfgoed krijgt de nodige aandacht. Als voorbeeld 

vermeldt Cathy Coudyser de aanvraag om de Geelse gezinsverpleging en Sint-

Dimpnaverering te erkennen als immaterieel UNESCO-erfgoed. Voorts vermeldt ze 

de nieuwe oproepen voor de erkenning van tradities, en nieuwe subsidies voor 

meester-leerlingtrajecten voor immaterieel erfgoed. Daarnaast wordt de visienota 

geactualiseerd. Welke aspecten komen daarin best aan bod? Zelf denkt het com-

missielid aan de samenwerking tussen het immateriële culturele erfgoed en de 

brede erfgoedsector, onder meer om een historisch correcte manier van werken te 

verspreiden.  

 

Vlaanderen bereidt zich voor op het Belgische voorzitterschap van de Europese 

Unie in 2024. Al in 2022 wordt er onderhandeld over het werkprogramma voor 

cultuur. Welke accenten zal Vlaanderen daar naar voren schuiven? Hoe zal België 

hierover met Europa communiceren? 

2.6. Elisabeth Meuleman 

Elisabeth Meuleman krijgt door de inleiding bij de BBT Cultuur de indruk dat de 

coronacrisis intussen verleden tijd is. De minister-president kondigt aan dat hij 

cultuur in 2022 na een sluiting van een jaar meer dan ooit in de kijker wil zetten. 

De realiteit is evenwel dat de coronacrisis weer door het land raast, waardoor heel 

wat evenementen en voorstellingen alweer worden afgelast. Hoe zal de minister-

president middelen vrijmaken om de cultuur- en evenementensector de broodno-

dige extra steun te geven? Het soort maatregel is eveneens belangrijk. Een van de 

initiatieven van 2021 was bijvoorbeeld de innovatiepremie om de sector te profes-

sionaliseren. Groen zou het zinvoller vinden om extra te investeren in bijvoorbeeld 

projectsubsidies.  

 

Het werk van de beoordelingscommissie voor de nieuwe ronde in het Kunstende-

creet zal allicht bemoeilijkt worden door de coronacrisis. Er valt immers de jongste 

twee jaar weinig te beoordelen. Zullen haar beslissingen dan juridisch wel stand-

houden?  

 

Groen houdt onder meer aan de erg korte inleiding bij de BBT het gevoel over dat 

de minister-president een conservatieve visie op cultuur huldigt, met een sterke 

focus op paradepaardjes als grote instellingen en topstukken. Heeft hij voldoende 

oog voor de brede cultuur, de humus van de samenleving en de vernieuwing?  

 

De BBT getuigt van weinig lef, oordeelt Elisabeth Meuleman. De minister-president 

maakt extra middelen vrij voor de fondsen: Literatuur Vlaanderen en het VAF, dat 

al extra stimulansen heeft gekregen wegens de coronacrisis. De kunsten krijgen 

die extra impulsen niet. Kan de minister-president daar geen extra middelen voor 

vrijmaken, gezien de vernieuwing die er plaatsvindt?  
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Met betrekking tot het sociaal-cultureel volwassenenwerk benadrukt de minister-

president zijn intentie om het regeerakkoord na te leven. Dus wil hij enkel organi-

saties subsidiëren die segregatie tegengaan en zich niet terugplooien op een et-

nisch-culturele achtergrond. Hij maakt daarvan zelfs een prioritaire subsidievoor-

waarde. Groen vindt dit een kwalijke opstelling, zeker omdat de subsidiebeslissing 

bovendien ook rekening zal moeten houden met maatschappelijk draagvlak en re-

levantie. Met de mond belijdt iedereen het principe dat de politiek zich niet mag 

moeien met de inhoud van kunst en cultuur. Dat geldt dan ook voor de gesubsidi-

eerde instellingen ervan, die onafhankelijk en maatschappijkritisch moeten zijn. 

De veranderingen die deze Vlaamse Regering beoogt, zetten evenwel de deur open 

om organisaties de mond te snoeren die zich kritisch opstellen of niet in het juiste 

politiek-ideologische kraam passen. Groen verzet zich daar formeel tegen. 

 

Nu al staat in het decreet betreffende het sociaal-cultureel volwassenenwerk dat 

alle organisaties emanciperend kunnen werken en safespaces kunnen bieden voor 

bepaalde groepen, zolang die maar openstaan voor en de hand uitreiken naar de 

rest van de maatschappij. De minister-president kan dan ook geen voorbeelden 

noemen van organisaties die de segregatie niet tegengaan en zich terugplooien op 

een etnisch-culturele achtergrond. De nood aan een strengere voorwaarde is 

Elisabeth Meuleman bijgevolg een raadsel. Welke organisaties neemt de minister-

president eigenlijk in het vizier? Als het geen praktische gevolgen heeft, waarom 

er zo de nadruk op leggen? Is het loutere symboolpolitiek en spierballengerol van 

de N-VA tegenover organisaties die zich inlaten met etnisch-culturele afkomst, ook 

als blijkt dat ze niet op zichzelf terugplooien?  

 

Het verdwijnen van de projectsubsidies voor participatie heeft de spreker steeds 

als een jammere zaak beschouwd. Nu laat de minister-president ook nog na om 

een ontwerp tot optimalisering van het Participatiedecreet uit te werken. Het Par-

ticipatiedecreet wordt gealigneerd op recente beleidsinitiatieven zoals het boven-

lokale cultuurbeleid. Wat is de minister-president precies van plan? Het lijkt wel of dit 

decreet op de schop gaat. Hoe zal hij voldoende aandacht en geoormerkte middelen 

voor cultuurparticipatie garanderen als ze niet langer verankerd zijn in een decreet?  

 

De minister-president zegt hier en daar met andere beleidsdomeinen en sectoren 

te willen samenwerken. Maar in zijn BBT vindt Elisabeth Meuleman geen concrete 

voorbeelden of middelen waaruit zou blijken dat hij samenwerking plant met On-

derwijs, of de band tussen cultuureducatie en regulier onderwijs wil aanhalen. De 

veldtekening dient zo te zien enkel ter inspiratie. Alles lijkt beperkt te blijven tot 

educatieve pakketten. Kan de minister-president dat beleid wat meer toelichten? 

 

Met zijn aankoopbeleid van onder meer topstukken wil de minister-president meer 

kansen blijven geven aan jonge kunstenaars en kustenaars in het midden van hun 

carrière. Hoeveel dergelijke kunstenaars hebben ondertussen al van dat aankoop-

beleid kunnen genieten? De kritiek weerklinkt immers dat er niet echt op jong 

talent gefocust wordt.  

 

Vlaanderen zal in 2022 het Amerikaans Theater overnemen. De AB zal een belang-

rijke rol spelen in de uitbating ervan. Ook hier lijken de beleidsintenties niet over-

een te stemmen met de begrotingsopmaak, aangezien het commissielid er geen 

budgetten voor terugvindt. 

 

Ze polst of na het evaluatieonderzoek van het Actieplan Grensoverschrijdend Ge-

drag het risico bestaat dat de Genderkamer en ENGAGEMENT niet langer zullen 

kunnen voortwerken na maart 2022. Welke acties plant de minister-president in 

het kader van het actieplan tegen seksueel geweld?  

 

De cultuuradministratie is in het beperkte tijdsbestek niet rond geraakt met de VBH 

en vraagt tijd om de oefening af te werken. Ze wil ook verder data verzamelen. Op 
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welke manier zal de minister-president rekening houden met de aanbevelingen uit 

de VBH? Welke concrete actiepunten neemt hij eruit mee? 

2.7. Katia Segers 

Voor Katia Segers is de belangrijkste kwestie van de voorliggende begrotingsop-

maak de broodnodige extra steun voor de cultuur- en eventsector. De sector bloedt 

immers nog steeds. Events en voorstellingen worden aan de lopende band gean-

nuleerd, waardoor organisaties geen inkomsten hebben om bijvoorbeeld hun le-

ningen af te betalen. Katia Segers illustreert dit met het relaas van Katrien 

Vermeire over de annulaties van de events van Sound of Silence. Het is nu zaak 

ervoor te zorgen dat de bedrijven die in de voorbije golven met overheidssteun 

zijn gered, niet aan de nieuwe golf ten ondergaan. Katia Segers vraagt de minister-

president met aandrang om extra maatregelen.  

 

Ook Vooruit is bijzonder bezorgd over de plannen voor het nieuwe decreet betref-

fende het sociaal-cultureel volwassenenwerk. Samen met Elisabeth Meuleman is 

ze daarover geïnterviewd in WASCABI, het magazine van De Federatie. Hoewel 

beperkte optimalisaties wel nodig kunnen zijn, beoordeelt het commissielid de fun-

damenten van het huidige decreet als goed. Blijkbaar is het niet de bedoeling iets 

te wijzigen aan het voorstel van decreet dat met de alarmprocedure is tegenge-

houden, wat getuigt van een gebrek aan voortschrijdend inzicht (Parl.St. Vl.Parl. 

2019-20, nr. 155/1). De minister-president wil verenigingen die segregeren, te-

genhouden. Welke verenigingen zijn dat dan? Organisaties die enkel medioren met 

zonnepanelen toelaten, een voorbeeld dat Marius Meremans gaf in zijn interview 

voor WASCABI, bestaan gewoonweg niet. De Federatie kent evenmin zelf organi-

saties van etnisch-culturele minderheden die willen segregeren.  

 

Katia Segers noemt het dan ook onbegrijpelijk dat die voorwaarde, letterlijk een 

passus uit het regeerakkoord, opnieuw in het ontwerp van decreet zou worden 

overgenomen. Een tweede verontrustende aankondiging in de BBT is dat de rege-

ring de prioriteiten zal bepalen. De essentie van het sociaal-cultureel werk is dat 

het embryonale maatschappelijke ontwikkelingen capteert en mee vormgeeft. Dat 

de politiek daar een zeg in zou krijgen, vindt het lid ronduit gevaarlijk.  

 

Terloops meldt ze dat heel recent in de Senaat een informatieverslag is opgestart 

om de alarmbelprocedure te moderniseren (Parl.St. Senaat 2021-22, nr. 7-295/1). 

Die procedure is in het leven geroepen voordat er een Grondwettelijke Hof was en 

moet dus worden geactualiseerd. Minderheden beschermen blijft in een democratie 

van essentieel belang. 

 

Op welke manier zal de minister-president de strijd tegen grensoverschrijdend ge-

drag voortzetten? Wat worden de concrete acties?  

 

Waarom beperkt de minister-president zijn ambities tot het louter laten overleven 

van zoveel mogelijk culturele en creatieve spelers? Waarom wil hij hen niet laten 

excelleren, dynamiseren, groeien en impactrijker maken op maatschappelijk en 

economisch vlak?  

 

Voorts wil Katia Segers meer toelichting bij de regeling voor grote cultuur- en 

jeugdinfrastructuur.  

 

In 2022 zullen de aandachtspunten uit de strategische visienota Kunsten 2020 voor 

het eerst een rol spelen in de beoordeling en beslissing over de werkingssubsidies 

binnen het nieuwe Kunstendecreet. Hoe kijkt de minister-president vooruit op de 

aanvragen, vooral voor de nieuwe kerninstellingen? Hoeveel aanvragen verwacht 

hij ter zake? De tien jaar subsidiezekerheid dreigt het cultuurlandschap meer te 
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betonneren en daarenboven een grotere politieke controle te veroorzaken, analy-

seert de spreker.  

 

De audiovisuele en gamessector zijn economisch en cultureel belangrijk. De minis-

ter-president wil met de nieuwe beheersovereenkomst het VAF/Filmfonds de no-

dige slagkracht geven om de productie en distributie van lokale kwaliteitsvolle 

content te versterken, en voort te bouwen aan een diverse en toekomstgerichte 

vertoningscultuur. Wat is zijn visie over die vertoningscultuur? Hoe zal hij er de 

nodige slagkracht aan geven? Hoe zal hij de content versterken? Hoeveel wordt er 

in 2022 vrijgemaakt voor respectievelijk het Filmfonds, het Gamefonds en het Me-

diafonds?  

 

Betreffende het virtuele Museum voor Vlaanderen peilt het commissielid naar een 

stand van zaken en naar de plannen voor 2022. 

 

In afwachting van de erfgoedronde 2024-2028 zal het budget van 2,5 miljoen euro 

gebruikt worden voor tijdelijke noden. Wat zal er precies mee gefinancierd worden? 

Zullen ook andere beleidsdomeinen, bijvoorbeeld Toerisme Vlaanderen of Event 

Flanders, het KMSKA subsidiëren? Zo ja, wie en voor welk bedrag? En hoe zullen 

die middelen in dat geval aangewend worden?  

 

Bij het sublieme concert van het Swedish Symphony Orchestra in de Elisabethzaal 

op 23 november is het Katia Segers opgevallen dat het publiek zeer overwegend 

grijze en witte koppen heeft. Het Participatiedecreet was ooit een initiatief van 

gewezen minister van Cultuur Bert Anciaux. Gezien de grote ongelijkheid in de 

huidige cultuurbeleving blijft een dergelijk decreet broodnodig. Toch wordt het 

budget van 287.000 euro naar de projecten voor bovenlokale cultuur doorgescho-

ven, hoewel die projectoproep niet de gewenste projecten heeft opgeleverd. Mis-

schien was de drempel te hoog, maar Katia Segers ziet de oorzaak veeleer in het 

feit dat de provincies geen gemeenschapsbevoegdheden meer hebben. Dat gat 

heeft het decreet betreffende de bovenlokale cultuurwerking niet kunnen dichten. 

Nu wordt het decreet ook nog eens een vehikel voor cultuurparticipatie. Is dat wel 

de juiste plaats om dit budget te parkeren?  

 

Kan de minister-president bevestigen of dat budget al dan niet zal worden gebruikt 

voor de kansengroepen, wil Katia Segers ten slotte nog weten.  

2.8. Minister-president Jan Jambon 

Minister-president Jan Jambon zal de vele vragen gebundeld en thematisch beant-

woorden.  

2.8.1. Cultureel erfgoed 

De minister-president bekijkt momenteel een aantal eenmalige projecten met tij-

delijk beschikbaar geld in 2022 en 2023. Vanaf 2024 kan dergelijk budget structu-

reel worden benut ter ondersteuning van de cultureelerfgoedsector. Uit het 

tijdelijke budget zal in ieder geval 500.000 euro worden toegewezen aan het 

KMSKA, ter voorbereiding van de opening in 2022. Het Topstukkenfonds krijgt in 

deze context een injectie van 800.000 euro, zodat er voldoende ruimte is voor de 

subsidiëring van de derde fase van de restauratie van het Lam Godsretabel. 

 

Over een heritage trust waren er op ambtelijke niveau al verschillende gesprekken. 

Deze zijn geconcretiseerd in een voorstel dat normaal op 25 november voor het 

eerst had besproken moeten worden door de ministers van respectievelijk Toe-

risme, Onroerend Erfgoed en Cultuur. Door de ziekte van minister Diependaele is 

deze vergadering echter uitgesteld. Het gaat om een conceptueel voorstel, een 

basis om op voort te werken. Alle projecten die de schoonheid van Vlaanderen in 
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de verf zetten en uitdragen, hebben bij de minister-president een streepje voor. 

Voorlopig is het te vroeg voor meer details, het is een work in progress. 

 

De minister-president vindt de uitspraak van Filip Brusselmans over de zogezegd 

late invulling die hij zou geven aan zaken als het voorkooprecht, de erfbelasting 

en de verbetering van de bewaaromstandigheden eigenaardig. Het leeuwendeel 

van haar regeerperiode heeft deze Vlaamse Regering tot dusver prioriteit moeten 

verlenen aan de aanpak van de coronacrisis. Ondertussen heeft de minister-presi-

dent samen met de minister van Financiën en Begroting het dossier van de indem-

niteit vlot getrokken, nadat het bijna vijftien jaar vast heeft gezeten. Het ontwerp 

van decreet komt binnenkort naar deze commissie. Dat daarna ook de erfbelasting 

en het voorkooprecht aan de beurt komen, lijkt de minister-president geen voor-

beeld van tergend trage besluitvorming, maar veeleer van het tegendeel. Over de 

bewaaromstandigheden van topstukken ontving hij heel recent van de administra-

tie een omstandige nota met concrete beleidsvoorstellen. Hij zal weldra een beslis-

sing nemen, zodat dit beleid in 2022 kan uitgevoerd worden. 

 

Digitalisering is een prioriteit, met meemoo als belangrijke speler. De werking van 

meemoo is vanaf 2021 structureel versterkt via een addendum op zijn beheers-

overeenkomst. Meemoo heeft dit jaar een bijkomende opdracht gekregen voor het 

digitaliseren van collecties. Deze loopt tot eind 2023. Hiervoor ontvangt de orga-

nisatie eenmalig 850.000 euro aan relancemiddelen.  

 

Met betrekking tot het Cultureelerfgoeddecreet worden de organisaties inderdaad 

tegen 1 december 2021 geselecteerd. Na de bespreking van de selectie in de 

Vlaamse Regering zal de minister-president erover communiceren. Voor het eerst 

zullen naast het M HKA en het KMSKA nog andere organisaties worden aangeduid 

als cultureelerfgoedinstelling. De minister-president streeft hier naar een even-

wichtige vertegenwoordiging van het veld. Net als in de kunsten verwacht hij een 

beperkte selectie. Daar zijn maar zeven van de 250 erkende organisaties ook 

kunstinstellingen.  

 

Om de bewaaromstandigheden van topstukken in kerken en kloosters te verbete-

ren, is een goede samenwerking tussen onroerend en cultureel erfgoed van evident 

belang. De totstandkoming van het eerder vermelde beleidskader is een mooi voor-

beeld van deze samenwerking. Er wordt nog voortgewerkt aan de goede informa-

tiedoorstroming tussen het Departement CJM en het Agentschap Onroerend 

Erfgoed, wat bijvoorbeeld belangrijk is voor restauratieprojecten aan beschermde 

monumenten waar ook topstukken aanwezig zijn. Voor het beleid aangaande be-

schermde topstukken ligt de regierol bij het Departement CJM. 

 

De Topstukkendatabank is een systeem voor het beheren, ontsluiten en toeganke-

lijk maken van informatie over roerende goederen op de topstukkenlijst. Om de 

toegankelijkheid en gebruiksvriendelijkheid van de databank te verhogen, zullen 

er in 2022, in samenwerking met meemoo, kwaliteitsvolle afbeeldingen van een 

selectie aan topstukken gemaakt worden. Deze zullen zowel via artinflanders.be 

als de Topstukkendatabank ter beschikking worden gesteld. Ook zullen de teksten 

op de databank een revisie meekrijgen om hun toegankelijkheid te verhogen. Ter 

versterking van het Vlaamse topstukkenbeleid bekijkt de administratie momenteel 

ook de mogelijkheden van een private topstukkenstichting. Voor conclusies is het 

echter nog te vroeg. 

 

De aankoopvoorstellen voor topstukken omvatten 256 kunstwerken van 167 kun-

stenaars, waarvan 92 mannen en 75 vrouwen. Voor de jonge kunstenaars werd 

als maatstaf vijf tot tien jaar artistieke praktijk gehanteerd. Voor de midcareers is 

dat tien tot twintig jaar. Op basis van die criteria tellen de aanvragers in hun rangen 

75 jonge kunstenaars, waaronder twee artiestenduo’s, en 66 midcareers waaron-

der vijf artiestenduo’s. 

https://artinflanders.be/nl
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Het actualiseringstraject van de beleidsvisie voor immaterieel cultureel erfgoed 

draait op volle toeren. De visienota van 2010 krijgt hierbij een grondige update. 

Na de afronding van dit traject in 2022 zal de minister-president de ambities in 

concrete acties omzetten. De ambities gaan onder andere over het beleidsinstru-

mentarium, de rol van Vlaanderen op het internationale forum en de samenwerking 

met andere beleidsdomeinen.  

 

Met het oog op het virtuele Museum voor Vlaanderen zijn er in 2021 al voorberei-

dende stappen gezet. De minister-president vermeldt gesprekken met de erf-

goedsector langs verschillende kanalen, en overleg over samenwerking met 

mogelijke partners. Er is een communitysite gelanceerd om erfgoedactoren en bur-

gers breder bij het project te betrekken. Partners voor verschillende aspecten van 

het participatieve proces, het concept, de architectuur en het businessplan werden 

aangeworven. Voorts wijst de spreker op het werk dat al is geleverd met betrekking 

tot de visiebepaling, de benchmarking, het gebruikersonderzoek en de eerste con-

ceptuele basis voor evaluaties, gebruikerstesten en prototypes in 2022. Het is de 

bedoeling om in 2022 de participatie van de brede erfgoedsector en burgers bij het 

project nog meer open te trekken. De minister-president plant dan ook om het 

concept, de technische architectuur met de schatting van de implementatiekosten, 

en het businessplan voor het museum te laten afwerken.  

2.8.2. Kunstenbeleid 

De minister-president weerlegt de indruk van Orry Van de Wauwer dat KIOSK al-

maar wordt uitgebreid met meer informatie. De site is net minder uitgebreid dan 

vroeger. De FAQ-rubriek was er gelijktijdig met de handleiding voor de aanvragers: 

op 9 juni 2021.  

 

De samenstelling van de beoordelingscommissies wordt bepaald op basis van de 

ingediende dossiers, en kan dus pas gefinaliseerd worden na de indiendatum van 

1 december 2021. De administratie streeft ernaar om de finale samenstelling van 

de verschillende beoordelingscommissies rond te hebben tegen medio december 

2021. De landschapscommissie wordt uiterlijk op 1 februari 2022 aangesteld door 

de minister-president. 

 

Ook de aanvragen voor de kerninstellingen met tienjarige subsidie moeten binnen 

zijn tegen 1 december 2021. Het is afwachten tot 1 december, maar de minister-

president verwacht heel wat aanvragen voor zowel de vijfjarige werkingssubsidies 

als voor erkenning als kerninstellingen.  

 

Bij een negatieve beoordeling kan een kunstenorganisatie geen beroep doen op 

werkingssubsidies in het kader van het Kunstendecreet vanaf 2023. Eventueel kan 

de betrokken organisatie een aanvraag indienen voor projectmatige ondersteu-

ning. Alle organisaties hebben de voorbije twee jaar moeilijkheden ondervonden. 

Alle betrokkenen – de beoordelaars, de administratie, de minister en de Vlaamse 

Regering – zijn zich daarvan zeer goed bewust en zullen er rekening mee houden.  

 

Het evaluatierapport over Cultuurloket is opgeleverd op 28 oktober 2021. De alge-

mene conclusie is dat Cultuurloket moet blijven bouwen aan een sterke reputatie 

in zakelijk-juridische expertise voor de brede cultuursector. Bovendien moet het 

blijven vasthouden aan de gedrevenheid om ondernemerschap te stimuleren en 

ondersteunen. Er is wel nog potentiële groei in de ondersteuning van kennisont-

sluiting met het oog op een interactief kennisplatform. Daarnaast adviseert het 

rapport om de al gedemonstreerde openheid voor samenwerking voort te zetten, 

net als de eigentijdse communicatie. In de loop van 2022 komt er een nieuwe 

beheersovereenkomst met Cultuurloket vzw. Het rapport van de evaluatie zal als 

basis dienen om strategisch en operationeel te bepalen welke kritische succesfac-

toren bijsturing behoeven. 
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Het vormingstraject Het Atelier zou normaal gezien in 2020 een derde en laatste 

jaar zijn ingegaan. Het is de bedoeling om in 2022 een nieuwe aanbieder te zoeken 

die het traject een nieuwe wending kan geven. Uiteraard wordt daarbij rekening 

gehouden met de verwachtingen van de deelnemers en de behoeften van de sector.  

 

De al opgeleide LinC LL-leiders komen wel degelijk zowel in Vlaanderen als in Ne-

derland terecht. De belangrijkste conclusies uit een eerste algemene evaluatie lui-

den als volgt. Het LinC LL-programma werkt verdiepend, heeft effect op de lange 

termijn en is voor de dagelijkse praktijk een goede aanvulling op het brede eerste-

lijnsaanbod. In de vervolgeditie zullen de Antwerp Management School/Universiteit 

Antwerpen en Universiteit Utrecht dit unieke opleidingsprogramma voor de cultu-

rele sector verder ontwikkelen. In de nieuwe cyclus zal ook aandacht besteed wor-

den aan de digitale transformatie en de economische consequenties.  

 

Vlaanderen volgt de evoluties rond de taxshelter op de voet. De Vlaamse admi-

nistratie is in gesprek met onder andere de FOD Financiën om de uitdagingen te 

bespreken en oplossingen te helpen zoeken. Ook de uitbreiding naar gaming staat 

op die agenda. De gesprekken over het samenwerkingsakkoord zijn eveneens op-

gestart. In mei 2022 verschijnt een nieuw rapport, met de laatste cijfers over het 

aantal aanvragen. 

 

De onderhandelingen over de nieuwe beheersovereenkomst met het Vlaams Audio-

visueel Fonds zitten in de laatste rechte lijn. De ontwerpovereenkomst zal spoedig 

in het parlement besproken worden, zoals het VAF-decreet vereist. De minister-

president belooft de commissie spoedig meer informatie. De nieuwe beheersover-

eenkomst profileert het VAF als financiële motor van de audiovisuele sector, die 

financiële middelen verstrekt aan de Vlaamse onafhankelijke creatie- en produc-

tiesector op basis van heldere beleidsdoelstellingen, procedures en reglementen. 

Er wordt sterk ingezet op begeleiding en omkadering van creatie en talent en op 

innovatieve formats. Er wordt ook nadruk gelegd op publieksbereik. De beheers-

overeenkomst maakt het mogelijk dat het VAF inspeelt op de snelle evoluties en 

uitdagingen van het veld.  

2.8.3. Sociaal-cultureel volwassenwerk, participatie en amateurkunsten 

Elisabeth Meuleman en Katia Segers hebben zich niet akkoord verklaard met de 

passus uit het regeerakkoord over een aanpassing van het decreet betreffende het 

sociaal-cultureel volwassenenwerk. Het gaat met name om de intentie om segre-

gatie en terugplooien op etnisch-culturele herkomst tegen te gaan en rekening te 

houden met draagvlak en relevantie. Het verzet van de twee commissieleden im-

pliceert volgens de minister-president dat ze dergelijke organisaties wel willen sub-

sidiëren. In het kader van de inburgering en de maatschappelijke problemen zou 

dat dan een eigenaarde stellingname zijn.  

 

De spreker benadrukt dat hij niemand de mond wil snoeren en geen enkele orga-

nisatie viseert. Ook twee jaar geleden kreeg de minister-president van de vermelde 

leden de vraag om dergelijke organisaties met naam te noemen, en nu dus op-

nieuw. De regering wil dat alle organisaties die via dit decreet gesubsidieerd wor-

den, in hun werking meerstemmigheid en diversiteit aan bod laten komen. Naar 

aanleiding van de indiening van het al vermelde voorstel van decreet hebben ver-

schillende organisaties zich er al aan aangepast. Dat blijkt uit de ingediende be-

leidsplannen. Dat organisaties die klik maken, bewijst dat er wel degelijk een 

probleem was en is. 

 

Dat organisaties draagvlak en relevantie moeten hebben, noemt de minister-pre-

sident de evidentie zelve. Dat is geen inhoudelijke beoordeling, noch een politieke 

stellingname ten aanzien van die organisaties. Hij ontkent met klem dat deze re-

gering zich inhoudelijk wil moeien of politiek willen sturen. De overheid mag toch 
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enigszins draagvlak en relevantie verwachten van organisaties die ze subsidieert. 

Als dat voor sommige leden van de commissie al een brug te ver is, dan vraagt de 

minister-president zich af op welke basis ze dan wel subsidies zouden uitdelen. Op 

basis van sympathie? Of basis van media-aandacht? Op basis van hypes? Voor het 

overige verwijst hij naar zijn antwoord op de vraag om uitleg van Stephanie D’Hose 

van 30 september 2021 (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2020-21, nr. 4600). 

 

In 2022 wil de minister-president hervormingen aan het Participatiedecreet en de 

decreten betreffende respectievelijk het sociaal-cultureel werk, het bovenlokaal 

cultuurbeleid en de amateurkunsten aan het Vlaams Parlement voorleggen. Elk van 

deze hervormingen staat voor zich, maar ze kunnen ook niet los van elkaar gezien 

worden. Hervormingen in het ene decreet hebben immers gevolgen voor een ander 

decreet of moeten in een ander decreet eventueel gecompenseerd worden. Het 

Participatiedecreet wordt nu lijn per lijn herbekeken. In 2022 zal de minister-pre-

sident een ontwerp van decreet indienen bij het Vlaams Parlement. Daar nu uit-

spraken over doen, zou voorbarig zijn. 

 

Toen Katia Segers onlangs in de Elisabethzaal de Vierde van Mahler bijwoonde, 

stelde ze vast dat het publiek wit en grijs was. Als dat na veertien jaar Participa-

tiedecreet nog steeds het geval is, zijn er vragen te stellen bij de doeltreffendheid 

ervan voor de participatie van kansengroepen. Het moment is aangebroken om dat 

decreet te evalueren, concludeert de minister-president. 

2.8.4. Culturele infrastructuur 

Op de vraag van Orry Van de Wauwer over de voortgang van projecten met inves-

teringssubsidies uit het relanceplan, antwoordt de minister-president dat hij geen 

grote vertragingsproblemen te melden heeft. Sommige projecten zijn al in uitvoe-

ring, voor andere wordt nog een ontwerp- of studieopdracht afgewerkt. De stand 

van zaken van elk project wordt opgenomen in de monitoringtool bij Vlaamse Veer-

kracht. In de projectplanning is doorgaans al rekening gehouden met vertragingen 

en onvoorziene kosten.  

 

De renovatie van de wandelgangen en de foyers van deSingel is het enige relan-

ceproject voor de eigen cultuurinfrastructuur van de Vlaamse Gemeenschap. De 

gunning van deze studieopdracht staat gepland voor het einde van 2021, waarna 

de geselecteerde architect in het begin van 2022 met zijn opdracht van start zal 

gaan. Momenteel zit het project op schema. Het Departement CJM als opdracht-

gever en het agentschap Facilitair Bedrijf als gedelegeerd bouwheer staan in nauw 

onderling overleg in voor de verdere opvolging. In de loop van de studiefase zal 

onder meer de impact van de prijs van de bouwmaterialen op het bouwproject 

duidelijker worden. Uiteraard is er een marge voor onvoorziene kosten. Het is ech-

ter moeilijk om vooruit te lopen op de evoluties van de bouwmarkt, aangezien deze 

markt momenteel erg volatiel is. 

 

Het voorbereidende onderzoek over de databank van alle bestaande infrastructuur 

loopt. Het eindproduct van dit onderzoek is een roadmap met de belangrijkste 

stappen en beslissingen, een indicatieve timing, relevante betrokken actoren en 

hun mogelijke rollen op termijn, en mogelijkheden tot samenwerkingen in uitvoe-

ring en beheer. Er werd een externe functionele analist-projectleider aangesteld 

om een spoedige voortgang van de uitwerking te ondersteunen. 

 

Organisaties met bovenlokale culturele infrastructuur kunnen bij het Departement 

Cultuur, Jeugd en Media subsidies voor duurzame investeringen tot 500.000 euro 

aanvragen. Met de sectorale investeringssubsidies energiezuinigheid kan vernieu-

wing of verbetering van de ventilatie-infrastructuur betaald worden. Ook in het 

nieuwe subsidiereglement zal ventilatie-infrastructuur een belangrijke plaats 

hebben. Uit de relancemiddelen investeert de minister-president bijkomend in 
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bovenlokale culturele infrastructuur, zowel in integrale projecten als in specifieke 

maatregelen via de bestaande instrumenten. 

 

Vervolgens gaat de minister-president in op de investeringssubsidies voor infra-

structuurprojecten uit het relanceplan en investeringssubsidies die worden toege-

kend in het kader van het reglement voor bovenlokale culturele infrastructuur. Bij 

dergelijke projecten komt maximaal 60 procent van de totale projectkosten in aan-

merking voor subsidie door het Departement CJM. Minstens 40 procent moet dus 

worden gefinancierd met eigen middelen en/of subsidies of inbreng in natura van-

wege een andere overheid. Het financieel plan verschilt van project tot project. Het 

toegekende subsidiebedrag ligt bij aanvang van het project vast en wijzigt niet in 

functie van stijgende projectkosten. 

 

De gesprekken over de overname van het Amerikaans Theater tussen de stad 

Brussel, de federale Regie der Gebouwen en Vlaanderen lopen. Het betreft een 

opeenvolging van transacties, wat het project vanuit juridisch oogpunt complex 

maakt. Momenteel wordt gewerkt aan de juridische analyse van de constructie en 

het stappenplan voor de verwerving van het Amerikaans Theater. Het Vlaamse 

regeerakkoord bepaalt dat de AB zal instaan voor de renovatie. De laatste kosten-

raming door de AB was 45 miljoen euro. Intussen zijn de bouwmaterialen echter 

veel duurder geworden. Met het verstrijken van de tijd takelt het gebouw ook ver-

der af, wat een impact kan hebben op de renovatiekosten. Anderzijds kunnen kos-

ten ook gedrukt worden door keuzes betreffende ontwerp en afwerkingsgraad.  

 

Over de Bourlaschouwburg deelt de minister-president mee dat na de schetsont-

werpfase, in het najaar van 2021 de fase van het voorontwerp is ingetreden. Op 3 

oktober 2021 vond de publiekspresentatie van het schetsontwerp plaats. In de fase 

van het voorontwerp worden verschillende aspecten verder bestudeerd. De uitvoe-

ring van de werken staat gepland vanaf medio 2023. De Vlaamse inbreng is vast-

gelegd op maximaal 60 procent van de totale projectkosten. Deze Vlaamse 

investeringssubsidie mag maximum 40,17 miljoen euro bedragen en wordt ge-

spreid over de huidige en volgende legislatuur. Het aandeel van de subsidie van 

het beleidsveld Cultuur bedraagt 19,585 miljoen euro. Het subsidieaandeel van 

Onroerend Erfgoed bedraagt 20,585 miljoen euro.  

 

Voorts meldt de minister-president dat de renovatie van het KMSKA op dit moment 

op 105.038.995 euro geraamd wordt. 

 

De overname van de opdrachten van het FoCI door het Departement CJM is zeer 

vlot verlopen. De middelen en dossiers werden overgenomen door het departe-

ment. Doordat de staf is meegekomen, is er continuïteit in de dossiers. Voor de 

culturele sector zou de operatie dus geen verschil mogen uitmaken. Voor de admi-

nistratie betekent ze een – weliswaar kleine – lastenverlaging. 

2.8.5. Coronabeleid 

De huidige coronasituatie heeft een invloed op ticketverkoop en annuleringen, be-

vestigt de minister-president. Na amper één week nieuwe maatregelen is het ech-

ter te vroeg om een volledig beeld te krijgen. De minister-president blijft hierover 

in dialoog met de sector.  

 

De coronamaatregelen van het Overlegcomité maken echter geen onderdeel uit 

van deze BBT. De minister-president begrijpt dan ook niet waarom de vraag hier 

op die manier is gesteld. Kortom, er is nog geen sluitend zicht op de invloed van 

de pandemie op de sector. Heel wat zaken mogen nog plaatsvinden, maar tal van 

organisatoren en initiatiefnemers gelasten hun initiatief af of stellen het uit.  
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Voor de vragen over nieuwe steunmaatregelen en de tijdelijke werkloosheid ver-

wijst de minister-president naar het antwoord van minister Hilde Crevits in de ple-

naire vergadering van 24 november (Actuele vragen Vl.Parl. 2021-22, nr. 129, 

131, 134 en 139). De regering is aan het bekijken wat de best mogelijke vorm is 

en wie precies steun moet krijgen. Ze overlegt daarover met de sectoren en krijgt 

van hen de tijd om een en ander uit te zoeken. De beslissing over een verlenging 

van de tijdelijke werkloosheid valt onder de bevoegdheid van de Federale Regering. 

De minister-president zal ze evenwel in de verschillende gremia ter sprake bren-

gen. Hij benadrukt dat het zeker niet de bedoeling is de mogelijke steun voor de 

sectoren op de lange baan te schuiven, maar er wordt dus nog overlegd met de 

sectoren over de beste formule.  

2.8.6. Overige antwoorden 

De projectsubsidie voor energiescans en quick wins is bedoeld voor infrastructuur 

uit het beleidsveld Jeugd, preciseert de minister van Cultuur. De oproep wordt 

begin 2022 gelanceerd. Momenteel houdt de administratie overleg met de project-

partners Pulse en het Vlaams Energiebedrijf over de modaliteiten en praktische 

afhandeling van de aanvraag- en beslissingsprocedure. De minister-president heeft 

feedback gegeven op de meerjarenplanning van Pulse en gevraagd om aanpassin-

gen te doen en onder andere concretere indicatoren te gebruiken. Daarnaast werd 

ook gevraagd om in het financiële overzicht de werkingssubsidie en de projectsub-

sidie op te splitsen per sector, dus in Cultuur, Jeugd en Media, zodat de financiering 

duidelijker wordt.  

 

De minister-president vervolgt met de antwoorden over de digitale plannen en op 

bezorgdheid dat het Departement Cultuur, Jeugd en Media in de plaats van de 

sector zou treden. De relanceprojecten voor de digitale transformatie van de cul-

tuursector streven naar een open digitaal ecosysteem op basis van gedeelde soft-

ware en gedeelde data. De specifieke projecten leggen daarvoor de fundamenten 

waarop de cultuursector zich dan kan aansluiten. Het is echter ook zaak om andere 

trajecten erop af te stemmen. Daarom is er een duidelijke regie nodig, zodat de 

veelheid aan initiatieven in de cultuursector onderling afgestemd wordt vanuit een 

gemeenschappelijke visie en het Vlaamse beleid voor digitale transformatie. Het 

gaat altijd om een uitnodiging om mee te doen, nooit om een verplichting, verdui-

delijkt de minister-president. 

 

De Vlaamse Brede Heroverweging is een nuttige evaluatieoefening van uitgaven 

en regelgeving. Voor de cultuursector gaat de minister-president aan de slag met 

een aantal concrete projecten. Binnen de decentralisatieoefening bekijkt hij bij-

voorbeeld met de betrokken lokale besturen welke culturele infrastructuur eventueel 

van eigenaar zou moeten veranderen, gezien de taakstelling van elk bestuursniveau.  

 

Zoals aangekondigd in haar regeerakkoord heeft de Vlaamse Regering de ambitie 

om de zogeheten bovenbouw te hervormen. De minister-president organiseert een 

uitgaventoetsing en zal die met externe ondersteuning analyseren, om vervolgens 

een aantal doordachte ingrepen voor te stellen. 

 

Volgens de laatste stand van zaken blijft het doel om de enquêtes van de partici-

patiesurvey af te ronden tegen eind januari 2022. Afhankelijk van hoe de corona-

situatie evolueert, maakt het Kenniscentrum Cultuur- en Mediaparticipatie tegen 

eind september 2022 een eerste beschrijvend rapport, waarin het de volledige da-

taset van bij benadering 1500 face to face interviews zal verwerken.  

 

Op de vraag van Cathy Coudyser over het Belgische EU-voorzitterschap in 2024 

antwoordt de minister-president dat de inhoudelijke voorbereiding van het onderdeel 

Cultuur in de startblokken staat. De toerbeurtregeling zal uitmaken welke Belgische 

deelstaat het voorzitterschap voor welke materie zal trekken. De onderhandelingen 
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hierover zijn nog aan de gang. De rol van Vlaanderen met betrekking tot Cultuur 

is bijgevolg nog niet duidelijk, en dus is ook de inhoudelijke voorbereiding nog niet 

op volle kracht gekomen. Dit alles neemt niet weg dat de minister van Cultuur 

intussen verschillende inhoudelijke denksporen laat verkennen. Hij beoogt in eer-

ste instantie kruispunten tussen de Europese en de Vlaamse agenda, waar het 

voorzitterschap vooruitgang kan opleveren. 

 

De psychologen bij de Genderkamer worden nog gefinancierd tot april 2022. On-

dertussen start in het najaar van 2021 een evaluatieonderzoek over het Actieplan 

Grensoverschrijdend Gedrag in de cultuur- en audiovisuele sector. Mede op basis 

van de aanbevelingen van dit onderzoek zal bekeken wordt of er nog verdere on-

dersteuning komt, en welke. De pool freelancevertrouwenspersonen wordt verder 

uitgebreid, ook in 2022. Een draaiboek en ondersteunende instrumenten worden 

online beschikbaar gesteld en gepromoot binnen het netwerk van het Sociaal Fonds 

Podiumkunsten en oKo.  

 

Organisaties worden blijvend geïnformeerd en gesensibiliseerd over de noodzaak 

van een integriteitsbeleid. De strijd tegen grensoverschrijdend gedrag is daarvan 

een onderdeel. De code goed bestuur heeft bovendien een rol gekregen in het 

nieuwe Kunstendecreet. Organisaties die gesubsidieerd willen worden, zullen moe-

ten aangeven op welke manier ze de code toepassen. Het decreet legt de organi-

saties tevens de ontplooiing van een integriteitsbeleid op. De specifieke versie voor 

de kunstensector van het Raamwerk Seksualiteit en Beleid van Sensoa wordt ter 

beschikking gesteld en gepromoot. 

 

Als antwoord op een opmerking van Katia Segers herhaalt de minister-president 

dat een BBT in de context van een begrotingsjaar moet gelezen worden, in casu 

de BO 2022. De jongste twee jaren heeft de cultuursector het zwaar te verduren 

gehad. Voor vele verenigingen, organisaties en instellingen is de situatie onder-

hand existentieel geworden. Vandaar dat in 2022 de nadruk ligt op overleven. Dat 

het uiteindelijke doel excelleren moet zijn, is een opvatting die de minister-presi-

dent en Katia Segers delen.  

 

Cultuureducatie is inderdaad een gedeelde verantwoordelijkheid. Vanuit Cultuur gaat 

het onder meer over volgende middelen: 350.000 euro voor het Leesoffensief in 

2021, nog te bekijken voor de volgende jaren, 65.000 euro voor de organisatie van 

de jaarlijkse Kunstendag voor Kinderen en 75.000 euro beleidswerkingsmiddelen.  

 

In de repliekenronde preciseert de minister-president na een vraag tot verduide-

lijking van Elisabeth Meuleman dat in 2022 en de volgende jaren het Leesactieplan 

helemaal uit de onderwijsbegroting wordt gefinancierd, dus niet door Cultuur. De 

cultuurmiddelen van 350.000 euro voor het Leesoffensief lopen wel gewoon door 

in de komende jaren.  

 

Van Elisabeth Meuleman heeft de minister-president nog maar eens het verwijt 

gehoord dat hij onvoldoende oog zou hebben voor de bredere cultuur en voor ver-

nieuwing, en dat hij zou getuigen van een conservatieve blik met weinig lef en 

visie. Hij doet het af als een dooddoener, een ideologische stellingname die leuk 

klinkt, maar geen basis heeft in de realiteit. Ongetwijfeld maken verschillende mi-

nisters van Cultuur andere beleidskeuzes. Anders zou er ook geen cultuurbeleid 

nodig zijn. Dat er onvoldoende ruimte is voor vernieuwing, kan in de huidige con-

text niet gestaafd worden. Tijdens de coronacrisis was het voor de hele sector 

gewoon een kwestie van pompen of verzuipen.  

 

Deze Vlaamse Regering heeft een ongeziene injectie in de sector gedaan, met on-

der meer:  

− de culturele activiteitenpremie;  

− steun aan Podium 19;  
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− grote stappen in de digitalisering; 

− een extra impuls van 3,75 miljoen euro in het aankoopbeleid van hedendaagse 

kunst;  

− een experimenteel reglement voor het innovatiemechanisme ter waarde van 5 

miljoen euro.  

 

Dat de minister-president daarnaast de nadruk legt op het excelleren van de in-

stellingen en meesters is correct. Het beleid werkt langs twee zijden: aan de top 

de internationalisering realiseren en van onderuit de doorgroei bestendigen. 

2.9. Aanvullende vragen en antwoorden 

Karin Brouwers heeft vernomen dat de eerste selectie van de cultureelerfgoedin-

stellingen op 1 december is gebeurd, zonder dat het Vlaams Parlement zich heeft 

kunnen buigen over de nieuwe procedure. Het doet haar vrezen voor de juridische 

stevigheid van de selectie. Wie niet geselecteerd wordt, zou kunnen procederen. 

Volgens het commissielid moet het parlement eerst het ontwerp van de nieuwe 

procedure goedkeuren. CD&V hoopt voorts dat de Vlaamse Regering een vrij be-

perkte eerste selectie maakt, waar dan de internationale jury over oordeelt. Veel 

kandidaten betekent immers veel teleurstelling.  

 

Filip Brusselmans stelt aan de kaak dat de kostenramingen van het KMSKA maar 

blijven stijgen. Enkele maanden geleden ging het nog om 70 miljoen euro. Nu gaat 

men al uit van 105 miljoen euro. Hoe groot schat de minister-president de kans in 

dat er nog eens 5 tot 10 miljoen euro bijkomt?  

 

De minister-president wil net als twee jaar geleden geen namen geven van zoge-

naamde segregerende organisaties, maar maakt wel gewag van organisaties die 

zich intussen hebben aangepast aan het eerdere voorstel van decreet. Over welke 

organisaties heeft hij het? 

 

Katia Segers dankt de minister-president voor de erg uitgebreide antwoorden, 

waaraan sommige andere Vlaamse ministers een voorbeeld mogen nemen.  

 

Participatie blijft volgens het commissielid het meest ongelijk gespreide goed. Elk 

wetenschappelijk onderzoek toont een duidelijke link aan met het opleidingsni-

veau. Cultuur wordt vaak ervaren als ‘niet voor ons soort mensen’. Culturele com-

petentie is de centrale kwestie. De vier cultuurparticipatieonderzoeken sinds 2003 

tonen wel degelijk vooruitgang, maar die is te gering en gaat te traag.  

 

De spreker is het er niet mee eens dat zalen vol witte koppen het failliet van het 

Participatiedecreet zouden aantonen. Het decreet heeft de aandacht gefocust en 

een kader geboden om te werken aan het betrekken van kansengroepen bij de 

zogenaamde hoge cultuur.  

 

Tevens betwist Katia Segers de beschuldiging dat wie tegen de antisegregatieplan-

nen is, meteen voor segregatie zou zijn. Volgens De Federatie werkt geen enkele 

aangesloten organisatie segregerend. Bepaalde zelforganisaties werken wel binnen 

één groep, maar dan met het doel die te emanciperen of te integreren. Voorbeel-

den zijn organisaties die de problematische integratie van lgbtqia+-personen met 

een migratieachtergrond willen verbeteren. Segregatie is wel het laatste wat ze 

zouden willen. De minister-president kan niet zeggen welke organisaties segrege-

ren omdat er vooralsnog geen zijn. Vooruit is niet uit op het ontstaan van dergelijke 

organisaties, maar beschouwt die bepaling problematisch als primair criterium in 

het decreet. Dit keert de bewijslast om en verankert decretaal de verdenking dat 

bepaalde verenigingen zich op een afkomst terugplooien. Daardoor zit de discrimi-

natie in de tekst zelf vervat. Vooruit hoopt dat de regering nu voldoende tijd neemt 



15 (2021-2022) – Nr. 6-D 91 

  Vlaams Parlement 

om in het ontwerp van decreet een correcte bepaling in te voegen, waardoor dit 

zeker geen primair criterium blijft.  

 

Minister-president Jan Jambon antwoordt aan Karin Brouwers dat de huidige pro-

cedure voor de erfgoedronde nog volgens het huidige decreet loopt. Dus is er geen 

juridisch probleem. Zodra het nieuwe decreet in werking treedt, zal de procedure 

gelden waarop Karin Brouwers alludeert. 

  

Het huidige budget voor het KMSKA zal volstaan. Alle aanbestedingen zijn gebeurd 

en de contracten getekend. De minister-president bevestigt dat het budget groter 

is uitgevallen dan de oorspronkelijke ramingen. De werken zijn niet alleen duurder 

maar ook omvangrijker dan aanvankelijk gedacht. Wie zelf heeft gebouwd of ver-

bouwd, weet dat er altijd onverwachte extra werken opduiken, die best meteen 

aangepakt worden omdat dat op termijn goedkoper is en minder problemen ver-

oorzaakt.  

 

Wat in het regeerakkoord staat over segregerende organisaties, zal uitgevoerd 

worden. Het gaat niet over een verbod op dergelijke organisaties, maar wel over 

het al dan niet subsidiëren ervan. Er wordt niet geraakt aan de vrijheid van ver-

eniging. Als het decreet er is, zal er op basis van de dossiers gekeken worden wie 

eraan voldoet, antwoordt de minister-president op de vragen van Katia Segers en 

Filip Brusselmans om namen te noemen. 

V. Indicatieve stemming 

De commissie neemt het ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegroting van 

de Vlaamse Gemeenschap indicatief aan met de volgende stemuitslagen: 

− voor de bevoegdheid Sport van minister Ben Weyts met 7 stemmen bij 4 ont-

houdingen; 

− voor de bevoegdheid Media van minister Benjamin Dalle met 7 stemmen tegen 

3 bij 2 onthoudingen; 

− voor de bevoegdheid Jeugd van minister Benjamin Dalle met 8 stemmen tegen 

3 bij 2 onthoudingen; 

− voor de bevoegdheid Cultuur van minister-president Jan Jambon met 8 stem-

men bij 4 onthoudingen. 

 

 

Elisabeth MEULEMAN, 

voorzitter 

 

Annick LAMBRECHT 

Johan DECKMYN 

Freya PERDAENS 

Steven COENEGRACHTS, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AB  Ancienne Belgique 

AI  artificiële intelligentie 

API  aanspreekpunt integriteit of aanspreekpersoon integriteit 

AVMD  audiovisuele mediadiensten 

BBT  beleids- en begrotingstoelichting 

BIIND  Beleidsnetwerk Inclusie In en Door Sport 

BO  begrotingsopmaak 

BOIC  Belgisch Olympisch en Interfederaal Comité 

BRUSK  tentoonstellingshal Brugge 

BVN  Het Beste van Vlaanderen en Nederland 

BVR  besluit van de Vlaamse Regering 

CEO  chief executive officer 

CIM  Centrum voor Informatie over de Media 

CJM  Cultuur, Jeugd en Media 

cvba  coöperatieve vennootschap met beperkte aansprakelijkheid 

DAB  digital audio broadcasting 

DAC  derde arbeidscircuit 

DPG  historisch: De Persgroep 

EC  Europese Commissie 

ENA  Elektronisch Nieuwsarchief 

ESR  Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen 

EWI  Economie, Wetenschap en Innovatie (beleidsdomein van de Vlaamse 

overheid) 

FAQ  frequently asked questions 

FM  frequentiemodulatie 

FoCI  Fonds Culturele Infrastructuur 

FOD  Federale Overheidsdienst 

Follo  Flexibele Opdracht van de Leerkracht Lichamelijke Opvoeding 

GAFA  Google, Apple, Facebook, Amazon 

GDPR  General Data Protection Regulation (= algemene verordening gege-

vensbescherming, AVG) 

GES  gezond en ethisch sporten 

ICES  Internationaal Centrum Ethiek in de Sport 

ICT  informatie- en communicatietechnologie 

IOC  Internationaal Olympisch Comité 

ISE  inhoudelijk structuurelement 

JKP  jeugd- en kinderrechtenbeleidsplan 

JoKER  kind- en jongereneffectrapport 

JOP  Jeugdonderzoeksplatform 

KB  koninklijk besluit 

KeKi  Kenniscentrum Kinderrechten 

KIOSK  Integraal Opvolgsysteem Kunsten 

kmo  kleine of middelgrote onderneming (meervoud = kmo’s: kleine en 

middelgrote ondernemingen) 

KMSKA  Koninklijk Museum voor Schone Kunsten Antwerpen 

KPI  key performance indicator 

KRC  Kinderrechtencommissariaat 

LEJO  Leren door Ervaringen voor Jongeren 

lgbtqia+  lesbian, gay, bisexual, transgender, queer (or questioning), intersex, 

asexual, plus 

LinC  Leiderschap in Cultuur 

LinC LL  Leiderschap in Cultuur Lage Landen 

M HKA  Museum van Hedendaagse Kunst Antwerpen 

NACE  Nomenclature statistique des activités économiques dans la Commu-

nauté européenne 

NADO  Nationale Antidopingorganisatie Vlaanderen 
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NCRK  Nationale Commissie voor de Rechten van het Kind 

NORTV  Niet-Openbare Televisie-verenigingen Vlaanderen 

NSZ  Neutraal Syndicaat voor Zelfstandigen 

OCW  Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 

OD  operationele doelstelling 

oKo  Overleg Kunstenorganisaties 

ROB  Regionale Omroep Brabant 

RSZ  Rijksdienst voor Sociale Zekerheid 

SARC  Strategische Adviesraad voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media   

(= Raad voor Cultuur, Jeugd, Sport en Media)  

SBS  Scandinavian Broadcasting System 

SD  strategische doelstelling 

SPAKKI  sportinfrastructuurdatabank 

SPIL  sportinnovatielab 

STUK  Kunstencentrum (in Leuven) 

ULDK  Uitleendienst Kampeermateriaal voor de Jeugd 

UNESCO United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization 

UNIZO  Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VAF  Vlaams Audiovisueel Fonds 

VAK  vastleggingskrediet 

VAPA  Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 

Var  Vlaamse Audiovisuele Regie 

VBH  Vlaamse Brede Heroverweging 

VDAB  Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

VEK  vereffeningskrediet 

VLAIO  Agentschap Innoveren en Ondernemen 

VLAREM  Vlaams reglement betreffende de milieuvergunning 

VN  Verenigde Naties 

VOICE  Voices for truth and dignity 

Voka  Vlaams netwerk van ondernemingen 

VRM  Vlaamse Regulator voor de Media 

VRT  Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 

VSF  Vlaamse Sportfederatie 

VTS  Vlaamse Trainersschool 

VVJ  Vlaamse Vereniging van Journalisten 

VVSG  Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

vzw  vereniging zonder winstoogmerk 

WADA  World Anti-Doping Agency 

WJNH  Wel Jong Niet Hetero (vanaf 1 december 2021: Wel Jong) 

WK  wereldkampioenschap 

WMKJ werking met kinderen en jongeren in een maatschappelijk kwetsbare 

situatie (werken met kansarme jongeren) 


